
آیت الله سعیدی در خطبه های نماز جمعه قم:

عبور از خط قرمزها برای متدینین
 قابل تحمل نیست 
امرخدا برخواست فلان نهاد ورزشی بین المللی مقدم است 
آقای رئیسی جلوی ناهنجاری ها در ورزشگاه ها را بگیرید

روزنامه
شنبه 19 شهریور 1401  13 صفر 1444 10 سپتامبر2022  شماره 5576  سال بیست و پنجم  3000 تومان

  

در  پارک  جای  ساخت 1200  از  قم  شهرداری  ترافیک  و  حمل ونقل  معاون 
سال 1401 خبر داد و گفت: با توجه به مطالعات جامع حمل ونقل و ترافیک، 
شهر قم به بیش از 10 هزار جای پارک نیاز دارد و بر اساس 6 هزار جای پارک 
موجود، به 4 هزار جای پارک دیگر نیاز داریم. مسعود طبیبی در گفت وگویی 
از آغاز نهضت ساخت پارکینگ از فروردین ماه سال جاری خبر داد و اظهار 
داشت: سال جاری با تأمین بودجه موردنیاز برای ساخت پارکینگ اقدامات 

سرپرست سازمان زیباسازی شهرداری قم نیز در این جلسه  از کاشت بیش از 6 
هزار اصل درخت قرآنی در بوستان یادمان شهدا خبر داد و گفت: بیش از 700 
معبر اصلی به نام شهدا در قم نام گذاری شده است. پیام جوادیان ، به اقدامات 
انجام شده در حوزه ایثار و شهادت در شهرداری اشاره کرد و اظهار داشت: در 
حدود 700 معبر اصلی در قم به نام شهدا مزین شده است. وی نام گذاری ۳7۵ 
کوچه و معبر به نام شهدا را در طرح کوچه های آسمانی یادآور شد و افزود: تابلوهای 

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم :
شهر قم به ۴ هزار جای پارک جدید نیاز دارد

سرپرست سازمان زیباسازی شهرداری قم خبرداد:
نام گذاری بیش از ۷۰۰ معبر اصلی به نام شهدا 

84

فرمانده انتظامی استان قم خواستارشد:

 تدوین شیوه نامه مقابله با 
تخلفات زیست  محیطی 

مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان قم خبرداد:

توقف ثبت نام و فروش بلیت اتوبوس سفر  اربعین

طی آیینی در بنیاد بین المللی علوم وحیانی اسراء در قم ؛

هشت اثر صوتی آیت الله جوادی آملی رونمایی شد

فرمانده انتظامی استان قم گفت: باید شیوه نامه مشخصی برای مقابله موثر با تخلفات زیست محیطی در استان قم تدوین 
و از بروز تخلفات به ویژه در موضوع جابه جایی و تخلیه غیرقانونی پسماند، شکار و صید جانوران وحشی جلوگیری شود. 

ســردار ســید محمود میرفیضی در دیدار مدیرکل حفاظت محیط زیست اســتان قم گفت: مسأله محیط زیست در تأمین 
امنیت و ســامت مردم، دارای اهمیت فوق العاده ای اســت، ازاین رو نیروی انتظامی همواره حامی مجموعه محیط زیست 

1

4

8

درخواست معاون استاندار قم از متقاضیان سفر عراق:

زائران تا اعلام رسمی بازگشایی  مجدد
 از حرکت به سمت مرزها خودداری کنند

1

معاون هماهنگی امور زائرین استانداری قم گفت: فروش بلیط اتوبوس در تمامی دفاتر تا اطاع بعدی و آمادگی طرف عراقی برای 
پذیرش زائران متوقف است و از مردم عزیز استان تقاضا داریم تا اعام رسمی بازگشایی  مجدد، از حرکت به سمت مرزها خودداری 
کنند تا ان شاءالله با اتخاذ تدابیر جدید خبرهای بعدی به اطاع زائران گرامی رسانده شود.  ابوالقاسم مقیمی معاون هماهنگی 
امور زائرین استانداری قم با اعام بسته شدن تمامی مرزهای شش گانه کشور به سمت عراق اظهار داشت: بنابر تصمیم ستاد ملی 

توسعه اقتصادی نباید موجب تخریب طبیعت و محیط زیست شود

 در نظر دارد نسبت به واگذاری موارد زیر از طریق اجاره به صورت مزایده عمومی اقدام نماید.

1- متقاضیان محترم می توانند با در دست داشتن آگهی جهت دریافت اسناد مزایده به واحد درآمد سازمان 
پارک ها و فضای سبز شهرداری قم واقع در خیابان آیت الله طالقانی، بوستان شهدای آذر مراجعه و اسناد مربوطه 

را دریافت نمایند.
2- مهلت دریافت و ارائه پیشنهاد به مدت 10 روز کاری، از تاریخ انتشار آگهی می باشد. 

3- سایر شرایط مزایده در اسناد و مدارک درج شده است.
4- متقاضیان مکلف اند کلیه اسناد و مدارک را امضاء کرده و به همراه برگه پیشنهاد قیمت ارائه نمایند. امضاء اسناد 

و مدارک به منزله قبول تمامی شرایط می باشد.  
5- جهت پاسخگویی به سوالات تخصصی با شماره تلفن  37711224–  025 واحد امور درآمد سازمان تماس 

حاصل فرمائید.
6- محل تسلیم پیشنهادها: قم، خیابان آیت الله طالقانی، بوستان شهدای آذر، حراست سازمان پارک ها

7- سازمان در رد یا قبول پیشنهادات مختار است.
8- هزینه درج آگهی و کارشناسی به عهده برنده مزایده می باشد.

آگهی عمومی مزایده 

سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم

امیرعبداللهیان:
آمریکا باید از کاربرد ادبیات ابهام 

در متن فاصله بگیرد
وزیر امور خارجه با بیان اینکه ما 
در رسیدن به توافق خوب و پایدار 
جدی هســتیم، گفت: اما آمریکا 
باید از کاربرد ادبیات ابهام در متن 
فاصله بگیرد تا توافق در کوتاه ترین 
زمــان ممکن بــه نتیجه برســد. 
وزیر  امیرعبداللهیــان  حســین 
امور خارجه کشــورمان و »وانگ 
ایی« عضو شــورای دولتی و وزیر 

آیت الله سید حسن خمینی: 
زندگی مردم را نمی توان

 با استخاره پیش برد

سخنگوی وزارت امور خارجه:
جزایر سه گانه ایرانی جزء لاینفک 

و ابدی خاک ایران است 
یادگار امام با تأکید بر اینکه باید در 
روش های خود عاقانه عمل کنیم 
گفت :برای وصول به هدف باید به 
آنچه لازم اســت مجهز شد؛ نمی 
شود انسان چشمش را به روی علم 
روزگار خــود ببنــدد. در امور عامه 
عقانیت عملی لازم است. یعنی 
باید هدف و وسیله متناسب داشته 
باشــیم و بهترین و کم هزینه ترین 

ســخنگوی وزارت امــور خارجه 
گفــت: جزایــر ســه گانــه ایرانــی 
ابوموســی، تنــب بــزرگ و تنــب 
کوچــک جــزء لاینفــک و ابــدی 
خاک ایــران اســت  .ناصر کنعانی 
سخنگوی وزارت امور خارجه با رد 
اتهامات بی اساس وارده در بیانیه 
پایانی نشست 1۵۳ وزرای خارجه 
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      شناسه آگهی:13۷۷99۷

گمانه زنی خطرناک 
درخصوص دریاچه های ایران

خبرگزاری ایرنا در تاریخ 14 شهریور ماه مطلبی تحت عنوان 
»لیتیوم« ارزش خشک شدن دریاچه ها را دارد؟ منتشر نموده 

است و گمانه زنی  درباره اینکه با هدف استخراج لیتیوم برخی از دریاچه های ایران خشک 
شده است واقعا جای تعجب و انتشاراینگونه تفکرات در کشور خطرناک و جای نگرانی دارد. 
تالاب ها و دریاچه های داخل کشور عمدتا در انتهای حوزه آبخیز قرار گرفته اند و آئینه شفافی 
از مدیریت منابع آبی و توسعه و بهره برداری از منابع سرزمینی در حوضه های آبریز را نشان 
می دهند.  درباره استخراج لیتیوم موجود در دریاچه نمک که در یادداشت خبرگزاری ایرنا نیز 
مورد تاکید قرار گرفته است با اطلاع و آگاهی کامل از نتایج مطالعات جامع مدیریت یکپارچه 
و بهنگام سازی طرح های جامع آب در این حوضه و همچنین مطالعاتی که اخیرا بر روی بستر 
دریاچه نمک و نحوه بهره برداری پایدار از عناصر معدنی این دریاچه صورت گرفته است فرضیه 
مطرح شده در خبرگزاری ایرنا کاملا رد می شود.  در حالیکه از دهه 1340 کل حریم استان 
قم و دشت های آن در طبقه بندی مطالعات شرکت مدیریت منابع آب ایران در وضعیت ممنوعه 
بحرانی قرار گرفته است، چگونه نویسنده یادداشت به این نتیجه رسیده است که خشک 
شدن دریاچه نمک می تواند هدفمند و جهت استخراج عناصر معدنی آن باشد، ضمن اینکه 
خود فعالیت معدنی جهت استخراج نیاز آبی بالایی دارد و نگرانی عمده فعالان و کارشناسان 
محیط زیستی این بوده است که اگر حق آبه ای هم رهاسازی شد جهت احیاء دریاچه و 
نواحی پیرامون آن و نه فعالیت های معدنی استفاده گردد، همچنین پژوهش های گسترده 
ای نیز جهت بهره برداری پایدار از بستر دریاچه صورت گرفته است.  حوضه آبریز دریاچه نمک 
دررده های بالاترین نرخ مهاجرت و شهرنشینی در کشور قرار دارد و بدون توجه به مهمترین 
محدودیت منطقه یعنی منابع آبی با انبوهی از طرح های توسعه اقتصادی و کشاورزی به طور 
عمده با آب بری بالا مواجه شده است. در حالیکه باید بخش آب نقش محوری در مدیریت 
کلان ملی، سیاست گذاری ها و برنامه ریزی ها داشته باشد و به همه جوانب رویکرد مدیریت 
یکپارچه آبخیزها به فراخور شرایط توجه کرد متاسفانه از میان سه رویکرد تامین، حفاظت و 
تخصیص رفع نیاز آبی در مدیریت یکپارچه آبخیزها در کشور، فقط به تأمین پرداخته شده 
است و مدیریت حوضه ها در کشور یکپارچه نبوده است.  به دلیل فقدان نگرش به هم پیوسته 
در مدیریت جغرافیای طبیعی آب، حوضه آبخیز دریاچه نمک با مشکلات زیادی مواجه شده 
است که پیامدهای آن در دریاچه نمک، دشت مسیله و تالاب های آن که اکوسیستم بسیار 
شکننده ای دارند قابل مشاهده است. این فرآیند سالها قبل از شناسایی عناصر گرانبهای 
موجود در بستر دریاچه نمک آغاز شده و همچنان نیز با توجه به تفکر سازه ای، سدسازی های 
مستمر بر روی رودخانه های منتهی به دریاچه نمک و... ادامه دارد. بحران دریاچه نمک در 
مرکز ایران، 25 درصد جمعیت ساکن در این منطقه را به شدت تهدید می کند و انتشار چنین 

فرضیه هایی آن هم در خبرگزاری دولتی ایرنا واقعا شگفت انگیز است!
کارشناس رسانه و محیط زیست

سرپرست اورژانس 11۵ قم خبرداد:

 اعزام سه اکیپ امدادی درمانی به مرز شلمچه
سرپرست اورژانس 115 قم گفت: سه اکیپ امدادی درمانی اورژانس 115 قم به منظور 
خدمات رسانی به زائران حسینی، به مرز شلمچه اعزام شد. جلیل گودرزی سرپرست اورژانس 
دستگاه  سه  عالیات  عتبات  زائرین  به  رسانی  خدمت  اهمیت  به  توجه  با  گفت:  قم   115
به مرز شلمچه اعزام شدند.  از کارشناسان فوریت های پزشکی  آمبولانس به همراه ۶ نفر 
گودرزی گفت: همچنین یک نفر از کارشناسان فوریت های پزشکی قم نیز به همراه تیم 
اورژانس کشور به مرز خسروی اعزام شده است. وی افزود: تیم های اورژانس 115 قم تا چند 

روز پس از پایان مراسم اربعین و پس از کاهش ازدحام در محل مأموریت خود حضور دارند.

معاون سوادآموزی استان قم خبر داد:

حضور ۶ هزار تبعه خارجی
 در دوره های سوادآموزی

تبعه  هزار  رایگان ۶  حضور  از  قم  استان  پرورش  و  آموزش  کل  اداره  سوادآموزی  معاون 
خارجی در دوره های سوادآموزی طی سالهای 13۹۹ و 1400 در قم خبر داد.  حجت الاسلام 
والمسلمین محمدرضا قاسمی نیا در گفت وگویی اظهارداشت :خوشبختانه استان قم طی 
آخرین آماری که توسط مرکز آمار ایران منتشر شده است در سال ۹5 چیزی حدود 12 درصد 
رشد باسوادی  از میانگین کشوری بالاتر بوده است، یعنی رشد باسوادی مهاجرین غیرایرانی 
ساکن استان در گروه سنی 10 تا 4۹ سال به حدود 84 درصد رسیده که از میانگین کشوری 

حدود 12درصد بالاتر می باشد، چرا که میانگین کشوری تقریباً 72درصد است.

معاون فرهنگی تبلیغی قرارگاه مردمی اربعین قم خبر داد؛

فعالیت ۴۰۰ طلبه مبلّغ در قرارگاه مردمی اربعین 
 معاون فرهنگی تبلیغی قرارگاه مردمی اربعین استان قم از فعالیت 400 طلبه مبلّغ در 

قرارگاه مردمی اربعین استان قم با هدف تبیین نهضت عاشورا  خبر داد.
سید محمود موسوی حسب در گفت وگو با خبرنگاران در مسجد مقدس جمکران 
و  بررسی  اربعین،  مردمی  قرارگاه  تبلیغی  فرهنگی  معاونت  مأموریت  کرد:  عنوان 
تبیین سیر تاریخی ایجاد، تداوم و اثرگذاری پیام های عاشورا و نهضت امام حسین 
)علیه السلام( است؛ با این هدف برای همه زائران اربعین حسینی و خادمان قرارگاه 

برنامه های فرهنگی و تبلیغی درنظر گرفته شده است.
وی اعلام کرد: 400 طلبه مبلّغ خواهر و برادر قمی برای فعالیت فرهنگی و تبلیغی 
در قرارگاه مردمی اربعین ثبت نام کرده اند که با شیفت بندی روزانه 40 نفر از نماز صبح 
تا نیمه شب شرعی خدمت رسانی می کنند؛ از هفته آینده نیز طلاب شهرستانی در 

فعالیت های این معاونت همکاری خواهند داشت.
معاون فرهنگی تبلیغی قرارگاه مردمی اربعین استان قم با بیان اینکه اربعین بهترین 
بستر برای معرفی دین اسلام و امام حسین )ع( است، افزود: ما هرچند که حضوری در 
مسیر پیاده روی اربعین و کربلا نیستیم، اما با خدمت به زوار سیدالشهداء )علیه السلام( 

در این قرارگاه دین خود را ادا می کنیم.
وی گفت: استقبال از زائران، تبلیغ چهره به چهره، اقامه نماز جماعت، برگزاری 
حلقه های معرفت، روایت سیره شهدا، پاسخ به سوالات اعتقادی و شرعی، آموزش 
احکام، بازدید زائران از موزه دین و زندگی مسجد مقدس جمکران و تصحیح قرائت نماز 

از جمله برنامه های این معاونت در قرارگاه مردمی اربعین است.
موسوی حسب ابراز کرد: 200 مبلّغ خواهر در بخش بانوان قرارگاه نیز از ساعت ۹ 
صبح تا 23 شب در حوزه حجاب و عفاف اسلامی، مشاوره خانواده، تربیت فرزند و 

تبیین سیره شهدا فعالیت می کنند.
 

درخواست معاون استاندار قم از متقاضیان سفر عراق:

زائران تا بازگشایی  مجدد، از حرکت
 به سمت مرزها خودداری کنند

معاون هماهنگی امور زائرین استانداری قم گفت: فروش بلیط اتوبوس در تمامی 
دفاتر تا اطلاع بعدی و آمادگی طرف عراقی برای پذیرش زائران متوقف است و از مردم 
عزیز استان تقاضا داریم تا اعلام رسمی بازگشایی  مجدد، از حرکت به سمت مرزها 
خودداری کنند تا ان شاءالله با اتخاذ تدابیر جدید خبرهای بعدی به اطلاع زائران گرامی 
رسانده شود.  ابوالقاسم مقیمی معاون هماهنگی امور زائرین استانداری قم با اعلام 
بسته شدن تمامی مرزهای شش گانه کشور به سمت عراق اظهار داشت: بنابر تصمیم 
ستاد ملی اربعین به دلیل ازدحام جمعیت تا کیلومترها قبل از مرزهای کشور و احتمال 
وقوع حادثه برای سلامتی و امنیت زائران، تا اطلاع ثانوی تمامی مرزهای کشور بسته 
است.  معاون هماهنگی امور زائرین استانداری قم گفت: فروش بلیط اتوبوس در 
تمامی دفاتر تا اطلاع بعدی و آمادگی طرف عراقی برای پذیرش زائران متوقف است 
و از مردم عزیز استان تقاضا داریم تا اعلام رسمی بازگشایی  مجدد، از حرکت به سمت 
مرزها خودداری کنند تا ان شاءالله با اتخاذ تدابیر جدید خبرهای بعدی به اطلاع زائران 

گرامی رسانده شود. 

مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان قم  خبرداد:

توقف ثبت نام و فروش بلیت اتوبوس
 سفر  اربعین 

مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان قم گفت: سامانه های ثبت نام و ارائه 
بلیت اتوبوس های سفر اربعین با توجه به بسته بودن مرز ها متوقف شده است.

حسین زنجیرانی فراهانی با اشاره به اطلاعیه های صادره از سوی ستاد هماهنگی 
سفر های اربعین حسینی مبنی بر انسداد مرز های ششگانه با کشور عراق گفت: هرنوع 
ارائه بلیت و ثبت نام سفر های اربعین، اعم از حضوری و اینترنتی، تا اعلام زمان باز شدن 

مرز ها متوقف است.
مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان قم از شهروندان خواست با توجه به 
گرمی هوا ومشخص نبودن زمان دقیق باز شدن مرز ها و به تبع آن سامانه های فروش 

بلیت، از حضور در پایانه های مسافری خودداری کنند.

عباس جعفری*

رییس دفتر مقام معظم رهبری درقم با تاکید بر اهتمام نظام اسلامی بر تقویت 
حوزه علمیه خواهران، گفت: هم اکنون باوجود 500 مدرسه، تعداد مدارس علمیه 
خواهران نزدیک به مدارس آقایان می باشد و برابری و هم ترازی خوبی بین بانوان و 

مردان طلبه بوجود آمده است. 
حجت الاسلام والمسلمین محمود محمدی عراقی روز پنجشنبه درآیین تودیع 
و معارفه مدیرحوزه های علمیه خواهران کشور، تأسیس حوزه علمیه خواهران 
را شجره طیبه یادکرد و افزود: پس از شکل گیری حوزه علمیه قم شاهد توسعه و 

راه اندازی این نهادهای علمی موضوعی در کشورهای دیگر جهان هستیم.
وی ادامه داد: برای تاثیرگذاری حوزه های علمیه اسناد بالادستی، ساختار و 
اساسنامه حکیمانه ای تدوین  شده که عمل به آن ها می تواند جایگاه این نهاد علمی 

را به مطلوبیت موردنظر برساند.
محمدی عراقی با اشاره به اهمیت اندیشه ورزی زنانه، در امور مربوط به زنان 
و اجتماع، یادآور شد: مقام معظم رهبری همواره نسبت به علم آموزی و تحصیل 

بانوان تاکید داشته اند.
وی اظهار داشت: قم مرکز علوم اسلامی و نشر معارف اهل بیت)ع( می باشد و 

شایسته است تا بانوان نیز در این جایگاه، نقش و سهم خود را به خوبی ایفا کنند.

وی بیان کرد: سند مهندسی علمی و توسعه ای باید برای مدارس علمیه خواهران 
کمی  توسعه  شود؛  سنجیده  آن  در  به درستی  رو  پیش  سیاست های  و  تدوین 

حوزه های علمیه از مواردی است که باید در این سند بررسی شود.
محمدی عراقی، دقت نظر در گزینش را مورداشاره قرار داد و خاطرنشان کرد: 
باید سازوکاری در گزینش حوزه های علمیه نهادینه شود که افراد با ضریب هوشی 
بالا بتوانند وارد آن شوند، همچنین تدوین علوم و رشته های تدریسی باید بر اساس 

اولویت ها باشد.
وی بیان داشت: رشته های تدریسی حوزه علمیه خواهران باید جنبه عملیاتی 
داشته باشد و از تحمیل برخی واحدهایی که کارایی زیادی ندارد، خودداری 

شود.
وی،ضرورت تولید محتوای مناسب برای فضای مجازی را مورد توجه قرار داد و 
تصریح کرد: تحلیل و پردازش داده ها مساله ای است که متفکران جهانی روی آن 
حساب ویژه بازکرده اند و در این شرایط لازم است تا محتوای علمی کارآمدی در 

خصوص شبهات زن و خانواده تهیه شود.
در این آیین حجت الاسلام مجتبی فاضل به عنوان مدیر جدید حوزه های علمیه 

خواهران کشور معرفی شد.

رییس دفتر مقام معظم رهبری تاکید کرد:

اهتمام نظام اسلامی بر تقویت حوزه علمیه خواهران 
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گزارش آژانس و تاثیرآن برادامه مذاکرات
اعدادی که در گزارش جدید آژانس بین المللی انرژی اتمی آمده البته شگفت آور نیست 
و انتظار آن می رفت. همه می دانند ایران غنی سازی خود را بدون رعایت سقف %3.۶7 
و میزان مواد تولید شده )300 کیلوگرم( انجام می دهد و اصلا این یکی از اهرم های 
مذاکراتی ایران است. نهادی مانند آژانس که رسماً تعریفی فنی دارد ملزم است که در 
گزارش خود این مقادیر مواد تولید شده و سانتریفیوژهای به کار گرفته شده را توضیح 
دهد. مهم این است که ما بتوانیم در فضاسازی بین المللی و حتی رسانه ای برنده باشیم 
و مرتباً در افکار عمومی بین المللی تاکید کنیم که این اقدامات هرچه هست در قالب 

اقدامات جبرانی پیش بینی شده در مواد 2۶ و 3۶ برجام است و نه از جنس نقض آن.
ایران باید در مقابل آژانس بین المللی انرژی اتمی موضعی حرفه ای و مشروعیت زا داشته 
باشد. سازمان انرژی اتمی با تجهیز خود به سه ابزار فنی، حقوقی و سیاسی باید به طراحی 
پاسخ بپردازد. حال از یک سو پاسخ به پرسش های آژانس، تعامل با آن و غیره از سوی دیگر 
بتواند بر افکار عمومی بین المللی و مذاکرات هسته ای تاثیر مثبت بگذارد. هر چند ممکن 
است رویکرد فعلی آژانس تا حدی سیاسی و تحت تاثیر طرف های مقابل ایران باشد اما 
لازم نیست ما با ذکر همین معنا تلاش کنیم بر آژانس تاثیر بگذاریم و احیاناً آن را بی اعتبار 

کنیم. چون این اتفاق نخواهد افتاد و صرفاً موضع احیاناً غیرسازنده معرفی خواهد شد.
اگر یک تیم متشکل از سه محوری که ذکر شد در سازمان انرژی اتمی ما تشکیل شود و با 
توجه به سوابق مکاتبات میان ایران و آژانس در دوره های مختلف به طراحی پاسخ بپردازد، 
ما می توانیم روایت صحیح خود را از موضوع داشته و بر روایت هر کسی دیگر به شمول 
آژانس فائق کنیم. تنویر شرایط در پاسخ ایران به صورت کتبی و تاکید بر خاستگاه بروز 
شرایط کنونی و اراده ایران بر بازگشت به تعهدات برجامی خود در صورت تامین منافع 
کشور به شرطی که در قالب و زبانی حرفه ای انجام شود، کاملًا می تواند موضوع را به سود 

ایران و مذاکرات مدیریت کند.
مذاکرات که متوقف است. یکی از مواردی که به عنوان ضرب الاجل غیررسمی برای 
مذاکرات به شمار می رفت، همین گزارش آژانس بود که به هر حال در تهران به سطحی که 
مورد نظر غرب بود، مهم تلقی نشد. در هر حال مذاکرات از امروز وارد فاز دیگری از تقویم 
خود شده و تاریخ بعدی مهم در این تقویم، انتخابات میان دوره ای مجلس ایالات متحده 
است. البته مسائل داخلی آمریکا و دیگر کشورها به ما ربطی ندارند ولی ممکن است دولت 
بایدن تا انتخابات تن به ادامه مذاکرات ندهد. ولی در مجموع تاثیر چنین گزارش هایی 
بر مذاکرات ثابت نیست و بستگی به بازی ما دارد. می توان با روحیه بین المللی گرایی 
و فاعلانه حتی از این گزارش برای تاثیر مثبت بر مذاکرات هم استفاده کرد. برای مثال 
ایران باید بر نظارتی که آژانس بر تمام جزئیات برنامه هسته ای داشته تاکید کند و اصل این 

گزارش و ذکر جزئیات آن را مصداق همکاری خود ذکر کند.
اینکه گزارش جدید آژانس درباره فعالیت هسته ای ایران چه تاثیری بر روند مذاکرات 
خواهد گذاشت بستگی به مدیریت ما دارد. اول آنکه نباید گذاشت بازی رسانه ای و 
حتی سیاسی در دست طرف مقابل و احیاناً دشمنان منطقه ای ما نظیر اسرائیل بیفتد 
و از این گزارش به عنوان مستمسکی برای فشار بیشتر بر ایران استفاده کنند. برای این 
منظور ایران باید کنشگر و فعال شود و با فضاسازی سیاسی و رسانه ای و نیز احیاناً انتشار 

توضیحات فنی نسبت به فضاسازی بین المللی اقدام کند.
واقعیت این است که گزارش مذکور به دو قصد تهیه شده است؛ اول افزایش فشار بر 
سرعت مذاکرات و اقناع طرف های مخالف توافق به این معنا که ایران در حال افزایش 
ابزارهای خود چه در مذاکره و چه خارج آن است و برای اطمینان از اوضاع مواد غنی سازی 
شده و نیز دستگاه ها و تاسیسات ایران به نتیجه رساندن مذاکرات است ولو با دادن 

امتیازات بیشتر. دومین هدف تاثیرگذاری بر موضع ایران و نرم کردن آن است.
ایران باید لسان خود را در موضوع آژانس نرم کند ولی با همین نرمی، قاطع و هوشمند 
رفتار کند. اولًا برای فشار بر مذاکرات به سود خود به نحوی که پیشروی ما در موضوع 
هسته ای قطعی است و بنابراین بهتر است مذاکرات زودتر به نتیجه برسد. دوم آنکه 
آژانس به سبب همین نوع گزارشها است که در نظر ایران تهدیدی بالقوه برای اجرایی 
شدن احیای برجام قلمداد می شود. پاسخ به نگرانی های آژانس روغن ریخته ای است که 

می توان نذر امامزاده کرد.
تمام تلاش ما باید به سان همان اتفاقی که در زمان مذاکرات برجام برای پرونده موسوم 
به ابعاد احتمالی نظامی افتاد باشد. یعنی بسته شدن موضوعات با آژانس ضمن حفظ 
ظاهر فنی این نهاد و گزارش های آن. در این بازی و پیرامون آن حرف اصلی را فضاسازی 
بین المللی می زند که می تواند آثار و تبعات این گزارش و دیگر مواضع آژانس را به سود یا 
زیان هر طرف و مذاکرات مدیریت کند و راه آن همان کمیته سه وجهی است که عرض 

کردم که بتواند پاسخ های متعدد را هم به آژانس و هم پیرامون آن طراحی کند.
مدرس و پژوهشگر پسادکتری مطالعات منطقه ای

ایران خطاب به آمریکا و انگلیس:

چرا وقتی ایران هدف حملات سایبری
 قرار می گیرد، ساکتید؟

نمایندگی ایران در سازمان ملل با انتقاد از رویکرد آمریکا و انگلیس از این دو کشور 
پرسید: »چرا زمانی که ایران هدف حملات سایبری قرار می گیرد، آمریکا و انگلیس 

ساکتند و حتی از این اقدام حمایت می کنند؟« 
در  نیویورک  در  متحد  ملل  سازمان  نزد  ایران  اسلامی  جمهوری  دائم  نمایندگی 
رشته توییتی با رد اتهام زنی آمریکا و انگلیس علیه ایران مبنی بر اینکه در حمله سایبری 
به آلبانی نقش داشته است، این دو کشور را فاقد صلاحیت و مشروعیت برای طرح چنین 

اتهاماتی علیه جمهوری اسلامی ایران دانست.
نمایندگی ایران افزود: جمهوری اسلامی ایران به عنوان قربانی حملات سایبری، هر 
گونه حمله سایبری به زیرساخت های غیر نظامی را در همه اشکال محکوم می کند. آمریکا 
و انگلیس که در حملات سایبری متعدد علیه زیرساخت ها و حتی تاسیسات هسته ای 
جمهوری اسلامی ایران ساکت بوده اند و حتی به صورت مستقیم و غیر مستقیم از این 
اقدامات حمایت می کنند، هیچگونه صلاحیت و مشروعیتی برای طرح چنین اتهاماتی 

علیه جمهوری اسلامی ایران ندارند.
نمایندگی ایران مستقر در نیویورک تصریح کرد: ایران به عنوان کشوری که به طور مستمر 
مورد حملات سایبری قرار گرفته است، بخش مهمی از تلاش های مسئولانه بین المللی 

در مقابله با تهدید حملات تروریستی است.
نمایندگی جمهوری اسلامی ایران همچنین با اشاره به اینکه جمهوری اسلامی ایران 
از قربانیان اصلی تروریسم است، تاکید کرد، ایران از دولت های عضو سازمان ملل متحد 
می خواهد که به تعهدات بین المللی خود برای مقابله با تروریسم پایبند بوده و از پناه دادن 

به گروه های تروریستی در خاک خود یا حمایت از آنها خودداری کنند.
 

سرلشکر رشید:

پیشرفت های نیروی زمینی ارتش
 مایه مباهات است

 فرمانده قرارگاه مرکزی خاتم الانبیاء )ص( گفت: پیشرفت های نیروی زمینی ارتش مایه 
مباهات نیروهای مسلح است.

سرلشکر غلامعلی رشید فرمانده قرارگاه مرکزی خاتم الانبیاء )ص( در حاشیه بازدید از 
نمایشگاه که آوردگاه تجهیزات ابتکاری در حوزه طراحی، تولید و بهینه سازی شده نزاجا 
به شمار می رود به فرماندهان، متخصصان و مبتکران نیروی زمینی ارتش گفت: از همه 
عزیزان و متخصصانی که تلاش کردند تا گوشه ای از توانمندی های نیروی زمینی را ارایه 

کنند تشکر و قدردانی می کنم.
سرلشکر رشید افزود: همچنین به طور ویژه از زحمات برادر عزیزم امیر سرتیپ حیدری 
فرمانده میدانی، مقتدر و پای کار نیروهای مسلح به جهت تشکیل این آوردگاه تجهیزاتی 

تشکر و قدردانی می کنم.
فرمانده قرارگاه مرکزی حضرت خاتم الانبیاء )ص( ادامه داد: مشاهده حجم عظیمی 
از دستاوردها و فناوری های دفاعی نیروی زمینی در کنار سایر توانمندی ها و آمادگی های 

رزمی این نیرو حقیقتاً موجب افتخار و مباهات است.
سرلشکر رشید افزود: نکته قابل توجهی که بسیار ارزشمند است فرآیند و بازه زمانی 
محدودی است که از لحظه دریافت فرمان تا ساخت این محصولات طی شده؛ این مهم 
بیانگر شتاب، جهش و سرعت نیروی زمینی ارتش در دستیابی به فناوری های پیشرفته و 

ترکیب آن با تجهیزات مورد نیاز در مقابله با تهدیدات آینده است.
در  زمینی  رزم  عرصه  در  کارآمد  و  ارزنده  دستاوردهای  این  اینکه  بیان  با  وی 
سخت ترین شرایط تحریمی و اوج فشارهای دشمن به ثمر نشسته است، گفت: به 
جرأت می توان عنوان کرد که نیروی زمینی ارتش جمهوری اسلامی ایران نیرویی 
مقتدر، مجهز، منظم، منسجم ، آماده و قوی تر شده است و قادر است هر متجاوزی 

را سرکوب نماید.

اخبار

عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس:

عراق زیرساخت های لازم برای تامین 
نیازهای این حجم از زائران را ندارد

 عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس در مورد مراسم پیاده روی 
حماسه اربعین حسینی گفت: در این شرایط باید به دولت عراق کمک کنیم و مسیر 

تردد زائرین را تسهیل کنیم  و با مدیریت این حماسه، اجازه برزو حادثه را ندهیم. 
ابراهیم رضایی در مورد مشکلات زائران ایرانی برای شرکت در مراسم پیاده روی اربعین 
حسینی گفت: طی روزهای گذشته با حضور در مرز شلمچه از بخش مرزی کشور عراق 
و ایران بازدیدی داشتم که مسائل و مشکلات دو طرف قابل مقایسه نیست چون در عراق 

زیر ساخت های لازم برای عبور و پذیرش حجم زیادی از زائران وجود ندارد.
عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس بسته شدن مرزها برای مدیریت 
جمعیت ورودی به عراق را اقدامی عاقلانه خواند و تصریح کرد: مسئولیت زائران در 
خاک عراق بر عهده دولت عراق است و برای  پیشگیری از وقوع حوادث ناشی از ازدحام 
انسانی باید این حماسه را مدیریت کرد که موجب ایجاد مشکلات جدی برای زائران 

ایرانی نشود این یک کار عقلانی است.
نماینده مردم دشتستان با اشاره به کمبود خودرو برای جابجایی زائرین حسینی گفت: 
کمبود آب، غذای کافی و مکان مناسب از جمله موضوعاتی است که برای زائران ایرانی 

مشکلاتی را ایجاد کرده است.
رییس گروه دوستی ایران و عراق  بیان داشت: ایران باید بتواند تردد و سفر زائران را به 
عراق مدیریت کند چون در مرز شلمچه شاهد بودم که طرف عراقی از مدیریت و تردد 
وسایل حمل و نقل در مرزهایشان عاجز بود و مشکلات جدی در این زمینه وجود داشت.
وی افزود:در این شرایط باید به دولت عراق کمک کنیم و مسیر تردد زائرین  را تسهیل 

کنیم  و با مدیریت این حماسه، اجازه برزو حادثه را ندهیم.
عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس اضافه کرد: مشکلات زائرین 
در بخش مرزی ایران  نسبت به عراق کمتر است وبه نظر می رسد دولت ایران باید با توافق 
دولت عراق بخشی از امکانات و نیازهای زائران از جمله وسایل نقلیه برای تردد زائران از 

مرزهای ایران به نجف را تامین کند.
 

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس :

مردمی سازی یارانه ها، انحرافات و 
اختلاس ها را از بین می برد

و  انحرافات  یارانه ها،  مردمی سازی  گفت:  مجلس  اقتصادی  کمیسیون  عضو   
اختلاس ها و مافیا را از مسیر برمی دارد، کسانی که به دنبال شفافیت و حذف فساد 

هستند بدانند راه آن همین اصلاح سیاست یارانه ها است.
حجت الاسلام سید کاظم موسوی ، در رابطه با عملکرد دولت سیزدهم و مهم ترین 
اقدامات صورت گرفته در یک سال اخیر، گفت: خدمات دولت تاکنون خوب بوده اما آن 
انتظاری که مردم از مجموعه حکمرانی و مجلس از دولت دارد، به ویژه مطالباتی که در 
حوزه معیشت، کالاهای اساسی و ایجاد اشتغال در جامعه محسوس است، باید برآورده 

شوند.
وی با اشاره به مهم ترین اقدام اقتصادی دولت سیزدهم، تصریح کرد: مردمی سازی 
یارانه ها که توسط دولت سیزدهم در دست اجرا است علیرغم همه دشواری ها اقدام 
بسیار خوبی به شمار می رود. اگر کمی آستانه تحمل خود را بالا ببریم خواهیم دید که 

اهداف این اقدام به زودی محقق خواهد می شوند.
موسوی تاکید کرد: مردمی سازی یارانه ها موانعی همچون انحرافات، اختلاس ها و 
مافیا را از مسیر رسیدن به اهداف کنار می زند. کسانی که به دنبال شفافیت مسائل و 
حذف اختلاف و فساد هستند بدانند راه آن همین اصلاح سیاست یارانه ها است که 

دولت رئیسی آن را در دستور کار خود قرار داده است.
نماینده مردم اردبیل در مجلس شورای اسلامی در پاسخ به این سوال که دولت در 
ادامه مسیر خود چه سیاست هایی را باید تقویت یا اصلاح کند، عنوان کرد: قوانین وضع 
شده در مجلس باید بیش از پیش توسط دولت مورد توجه قرار بگیرد، همچنین باید 
در اجرای آنها با نمایندگان مجلس هماهنگی وجود داشته باشد؛ چرا که وضع قانون و 
نظارت بر حسن اجرای آن از اختیارات مجلس است. دولت باید نسبت به روند اجرای 

قوانین پاسخگوی سوالات وکلای مردم باشد.
موسوی با تاکید بر اینکه فاصله میان دولت سیزدهم و دولت قبل به اندازه فاصله زمین 
تا آسمان است؛ تصریح کرد: دولت روحانی شرایط را در حوزه های مختلف به هم ریخت 
و خرابستانی برای دولت بعد به جای گذاشت و رفت. با این وجود حجت الاسلام رئیسی 
رویکرد اصلاح و ترمیم امور را در پیش گرفته و تاکنون عملکرد خوب و قابل قبولی داشته 

است. مجلس نیز در این مسیر در کنار دولت خواهد بود.
 

وزیر فرهنگ و ارشاد اسامی: 

نگاه ما در حوزه فرهنگ
 بسط عدالت فرهنگی است

 وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی با بیان اینکه باید از میراث شهدا برای رساندن پیام 
انقلاب استفاده کنیم گفت: نگاه دولت مردمی سیزدهم در حوزه فرهنگ، بسط عدالت 

فرهنگی است. 
محمدمهدی اسماعیلی روز جمعه در آیین گشایش خانه هنر مسجدسلیمان افزود: 
میراث شهدا در حوزه فرهنگ و هنر این است که از این ابزار برای رساندن پیام انقلاب 
اسلامی به نحو احسن استفاده کنیم و مسجدسلیمان با این قدمت تاریخی تمدنی و 

فرهنگی در این مسیر می تواند پیشرو باشد.
وی بیان کرد: معتقدیم همه نقاط ایران این استعداد را دارند که اگر شرایط را مهیا کنیم 

شاهد رشد و تعالی در فرهنگ، هنر و رسانه باشیم.
اسماعیلی گفت: دولت مردمی سیزدهم در سال نخست فعالیت خود تلاش کرد 
بخشی از این ماموریت عدالت را به نحو احسن پیش ببرد و برای اینکه پیشرفت اتفاق 
افتد باید حضور میدانی داشته باشیم، و این انگیزه را برای عمران و آبادانی صدچندان 

می کند.
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی ادامه داد: خوشبختانه این فکر در دولت سیزدهم به 
نقطه عمل رسیده و دولت در پایان سال اول، وقتی می خواهد صحبت کند، از یک 

کارنامه در بخش های مختلف سخن به میان می آورد.
به ویژه شهدای خوزستان و  یاد و خاطره همه شهدا  با گرامیداشت  ادامه  وی در 
مسجدسلیمان گفت: امیدواریم خانه هنر مسجد سلیمان منشا رشد و تعالی فرهنگی 

هنری در این شهرستان باشد.
وی اضافه کرد: مهم تر از زیرساخت ها ، منابع انسانی هستند که باید با نگاه متعالی در 

خدمت فرهنگ و هنر در تراز انقلاب اسلامی قرار بگیریم.
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی گفت: امروز باید مسیری را که شهدا برای ما باز کرده و به 

میراث گذاشتند، در بخش های مختلف آن را عملیاتی کنیم.
وی با بیان اینکه امیدواریم آنچه شایسته بزرگی و عظمت مردم این منطقه است انجام 
دهیم افزود: اقدامات شایسته دیگری هم در این شهرستان آغاز شده که ادامه پیدا 

خواهد کرد یا با این سفر آنها را شروع خواهیم کرد.
  

سردار سامی عنوان کرد؛

بسیج تمام امکانات برای کمک رسانی
 به مردم در مرزها

فرمانده کل سپاه در بازدید از پایانه مرزی مهران با تأکید بر بسیج تمامی امکانات برای 
کمک رسانی به مردم در مرزها، گفت: 1000 دستگاه اتوبوس نقل وانتقال را در داخل 

کشور انجام می دهند.
سردار سرلشکر حسین سلامی ظهر جمعه در بازدید از پایانه مرزی مهران در گفتگو 
با خبرنگاران اظهار داشت: ما هر چه که توانستیم تمام امکانات را به خصوص سپاه 
استانی، مرز و همین طور نیروی زمینی همه را به کار گرفتیم، انشالله مردم بتوانند راحت 

تر این سفر را به سلامت انجام دهند.
وی افزود: اگر مشکلی است و از ما بر می آید که می توانیم به آن کمک کنیم انشالله 

حلال این مشکل در کنار سایر دستگاه ها و نهادها خواهیم بود.
سردار سلامی همچنین از اقدامات سپاه برای خدمات رسانی به زائران اربعین گفت: 
بیمارستان های صحرایی، اردوهای تجمع، اسکان مردم به خصوص آبرسانی و استقرار 
کانکس های آب و همچنین کانکس هایی برای این که اگر زائری گرما زده شد در 
مسیرهای نجف به کربلا مستقر و همچنین در پایانه های کشور خودمان مستقر هستند.
وی افزود: در موضوع امنیت به خصوص نقل و انتقال تقریباً 1000 دستگاه اتوبوس از 

سپاه نقل و انتقال را در داخل کشور انجام می دهد.

امام جمعه قم با تاکید براینکه حوزه های علمیه مانع تولید شادی حلال برای 
مردان و زنان نیستند خواستار تذکر جدی رئیس جمهور به ورزیر ورزش شد تا مانع 
ابتذال و ناهنجاری در ورزشگاه ها چرا مومنین مخالف بی بند و باری و ناهنجاری 

های اخلاقی هستند و متدین عبور از خط قرمزها برایشان قابل تحمل نیست.
آیت الله سید محمد سعیدی خطیب نماز جمعه این هفته شهر مقدس قم در 
مصلی قدس با اشاره به بهره گیری از فرصت ها در زندگی گفت: خداوند در زندگی 
فرصت هایی را برای جبران و ترقی گذشته فراهم می آورد، امیرالمومنین )ع( در نهج 

البلاغه از این فرصت ها به تجارت پرسود یاد می کند.
وی نقطه تمایز انسان های با تقوا با سایرین را در شناختن و استفاده مناسب از 
فرصت ها برشمرد و ابراز کرد: مومنین تنها به نماز و روزه، امر به معروف، نهی از 
منکر و جهاد اکتفا نمی کنند چرا که گاهی درون این فرصت ها راهی است که راه را 
بر انسان باز می کند که یکی از این فرصت ها اربعین حسینی و اشک بر اباعبدالله 

الحسین )ع( است.
امام جمعه قم با تشریح ثواب کمک به مومنین اظهار کرد: هیچ کار خیری را نباید 
کوچک گرفت و باید از این فرصت پیش آمده در مسیر اربعین حسینی بهره برد و 
آن ها که توفیق حضور در مسیر را ندارند باید با کمک به زائران از این فرصت نهایت 

بهره را ببرند.
تولیت آستان مقدس حضرت معصومه )س( با تشریح این نکته که انسان متقی 
همواره در پی کسب رضایت الهی است، عنوان کرد: انسان متقی همیشه و در همه 
حال به رضایت و تقوای الهی می پردازد و اینگونه نیست که در جایی تقوا را رعایت 

و جای دیگر نادیده بگیرد.
وی با اشاره به روز 17 شهریور و کشتار انسان های مظلوم اظهار داشت: امام 

راحل این روز را ایام الله نامیدند چرا که ملت در مقابل ستمکاران مقاومت کردند و به 
فرموده امام این روز آدم ساز است.

آیت الله سعیدی اشاره ای نیز به شهادت آیت الله طالقانی اولین خطیب نماز 
جمعه در ایران کرد و ادامه داد: چهارشنبه و پنجشنبه افتتاحیه دوره جدید مجلس 
خبرگان برگزار شد که آیت الله جنتی بر معیشت، مسکن، هوشیاری وحدت امت 

اسلامی در برابر توطئه های رژیم صهیونیستی تاکید کردند.
مراسم اربعین تبلوری از فرهنگ شیعی است 

امام جمعه قم ادامه داد: مسئولان برای رفع مشکلات زائران تلاش می کنند که 
همه به این مراسم عظیم برسند، مراسم اربعین تبلوری از فرهنگ شیعی است که 
بهره برداری از این فرصت نیاز به برنامه ریزی دارد و مسؤولان باید از این فرصت 

استفاده و مردم و خیرین نیز مسؤولان را همراهی کنند.
آیت الله سعیدی با تشریح ناآرامی های اخیر در کشور عراق اظهار کرد: این مراسم 
اربعین خاری در چشم مستکبران عالم است و دشمن به دنبال ایجاد بلوا در این 
روزها بود و مستکبران همدلی ملت ایران و عراق را نمی خواهند که البته تمام توطئه 
ها و دسیسه های اسلام ستیزان با اجتماع اربعین حسینی و هوشیاری ملت و علما 

از بین رفت.
ضرورت  توجه امر به معروف و نهی از منکر در جامعه 

با اشاره به ضرورت امر به  تولیت آستان مقدس حرم حضرت معصومه )س( 
معروف و نهی از منکر در جامعه خاطرنشان کرد: طبق اصل هشتم قانون اساسی 
دعوت به خیر، امر به معروف و نهی از منکر امری همگانی است که در حدیثی از 
پیامبر درباره این دو وظیفه مهم الهی چنین آمده که وقتی امت من امر به معروف و 

نهی از منکر را به یکدیگر واگذار کردند باید منتظر حوادث ناگواری باشند.
وی ادامه داد: آحاد مردم، مسؤولان و موسسات نباید به دلایل واهی این دو ظیفه 
را ترک کنند، یکی از فلسفه های وجودی مراجع معظم تقلید و بزرگان روحانیت امر 

به معروف و نهی از منکر است.
آقای رئیسی جلوی ابتذال در ورزشگاه ها را بگیرید 

آیت الله سعیدی با بیان اینکه دولت آیت الله رئیسی مردمی و همواره در حال 
تلاش است، اذعان کرد:  براساس امر به معروف و نهی از منکر در قانون اساسی 
انتظار مردم از دولت آیت الله رئیسی آن است که به وزیر ورزش و جوانان تذکر 
جدی دهند که از ناهنجاری هایی که در روزهای اخیر در ورزشگاه ها به وجود آمد، 

جلوگیری شود.
خطیب نماز جمعه قم ادامه داد: امر خدا بر فلان نهاد ورزشی بین المللی مقدم 
است، آقای رئیسی شما تجربه کرده اید و از امام و رهبری درس آموختید که کار 
برای خدا شکست ندارد با توکل برخدا جلوی ابتذال در ورزشگاه ها را بگیرید، مردم 

از دولت دینی شما استدعا دارند تولید شادی حلال کنید.
وی در پایان با اشاره به اینکه حوزه های علمیه مانع تولید شادی حلال برای مردان 
و زنان نیستند، خاطرنشان کرد: مومنین مخالف بی بند و باری و ناهنجاری های 

اخلاقی هستند و متدین عبور از خط قرمزها برایشان قابل تحمل نیست.

آیت الله سعیدی در خطبه های نماز جمعه قم:

عبور از خط قرمزها برای متدینین قابل تحمل نیست 

سخنگوی وزارت امور خارجه گفت: جزایر سه گانه ایرانی 
ابوموسی، تنب بزرگ و تنب کوچک جزء لاینفک و ابدی 

خاک ایران است  
ناصر کنعانی سخنگوی وزارت امور خارجه با رد اتهامات 
وزرای   153 نشست  پایانی  بیانیه  در  وارده  اساس  بی 
خارجه شورای همکاری خلیج فارس، جزایر سه گانه ایرانی 
ابوموسی، تنب بزرگ و تنب کوچک را جزء لاینفک و ابدی 

خاک جمهوری اسلامی ایران دانست.  
کنعانی نقش سیاست های مخرب و فتنه انگیزانه آمریکا و 
رژیم صهیونیستی و اشتباه محاسباتی بعضی از کشورهای 
منطقه در باز کردن پای بیگانگان به معادلات امنیتی منطقه 

را از مهمترین عوامل بی ثباتی در منطقه دانست و افزود: 
جای تأسف است که برخی از کشورهای عضو شورا به جای 
مسؤلیت پذیری و اصلاح سیاست های ناکارآمد و شکست 
خورده، بر فرافکنی و بیان حرف های تکراری و ملال آور 
اصرار می ورزند.   سخنگوی دستگاه دیپلماسی تاکید کرد: 
جمهوری اسلامی ایران همانگونه که همواره تاکید کرده، 
بدون  منطقه ای  های  چارچوب  و  همکاری  است  معتقد 
حضور بیگانگان، بهترین روش برای رفع مشکلات، تقویت و 
تعمیق روابط بین همسایگان و تأمین ثبات و امنیت مشترک 
در منطقه است.   کنعانی از بازگشت و ازسرگیری فعالیت 
سفرای دولت کویت و دولت امارات متحده عربی در تهران و 

استمرار گفتگوها با عربستان استقبال کرد و گفت: جمهوری 
اسلامی ایران همانند گذشته بر لزوم اتخاذ رویکرد همکاری 
به  دستیابی  برای  منطقه  کشورهای  همه  سوی  از  محور 

امنیت، ثبات و صلح در منطقه خلیج فارس تاکید دارد.
 سخنگوی دستگاه سیاست خارجی همچنین با تاکید بر 
ضرورت اقدام برخی کشورهای منطقه در اصلاح رفتارهای 
بر  ایران  اسلامی  جمهوری  داشت:  اظهار  خود  متناقض 
اساس نگاه راهبردی و سیاست اصولی خود، همواره بهترین 
راهکار حل مسائل و مشکلات منطقه را تعامل و همکاری با 
همسایگان دانسته و از ابتکارهای مثبت و سازنده در توسعه 

مناسبات دوجانبه و منطقه ای استقبال می کند.

سخنگوی وزارت امور خارجه:

جزایر سه گانه ایرانی جزء لاینفک و ابدی خاک ایران است

وزیر کشور از زائران اربعین حسینی خواست: حتما 
حرکت خود را به سمت مرزهای غربی تا اطلاع ثانوی و 

رفع مشکل در طرف مرزهای عراقی به تاخیر بیاندازند.
احمد وحیدی با بیان اینکه هم اکنون برای بازدید از 
مرزهای غربی در مهران حضور دارد گفت: بدلیل اینکه 
عراق ظرفیت تخلیه زائران از پایانه های مرزی خود را با 

همان سرعت که از مرزهای ما خارج می شود ندارد.
وی افزود: به همین دلیل ظرف دو روزگذشته حجم 
بسیار زیادی از زائران در مرزها باقی مانده و قادر به ورود 

به عراق نشده اند. 
وزیر کشور با اشاره به اینکه هم اکنون در مرزها عده 
ای در حال خروج و عده دیگر در حال بازگشت هستند 
افزود: وضعیت ما الان به این ترتیب است که با توجه 
از مردم  به این که دیروز و دیشب حجم بسیار زیادی 
آمده بودند و دوستان عراقی ما هم ظرفیت ندارند که با 
سرعتی که ما زائرین را تخلیه می کنیم ، آن ها بتوانند 
تخلیه کنند و از مرز عبور دهند، زائران پشت مرزها و گیت 
های ورودی عراقی می مانند ، اذیت می شوند و هوا هم 
بسیار گرم است و صلاح نیست چنین تجمعات گسترده 

ای داشته باشیم.
وحیدی افزود: ما نگران آثار سلامتی این امر بر روی 

مردم بودیم بنابراین باید کار کاملا کنترل شده انجام شود 
و به همین دلیل هم از مردم خواستیم عزیزانی که از مبدا 

قصد حرکت دارند، 
راه نیافتند چون مرزها، بسیار پر ازدحام است ، و اگر 
توانستیم به موقع و به طور مطلوبی زائران را از مرز عبور 
دهیم و طرف عراقی این بستر را فراهم کرد که با سرعت 
زائران را عبور دهند و در آن سوی مرز هم به میزان کافی 
اتوبوس فراهم شد ، ما موضوع را به اطلاع مردم خواهیم 

رساند.
راه  هنوز  که  مردمی  کرد:  درخواست  مردم  از  وی 

نیافتاده اند حرکت نکنند. 
وزیر کشور با اشاره به گرمای شدید هوا افزود: زائران 
دقت کنند که برای حفظ سلامتی ، حتما بچه های 
کوچک و عزیزان سالمند به زیارت مشرف نشوند چراکه 
این جا دمای هوا و رطوبت آن قدر زیاد است که جوانان 
و افراد میانسال هم دچار مشکل می شوند و طاقت شان 

تمام می شود.
کردن  مسدود  برای  پلیس  آمادگی  از  کشور  وزیر 
مسیرها خبر داد و گفت: پلیس در همه نقاط تذکر می 
دهد و مجبور است آن هایی که خارج از استان های 
مرزی هستند را کنترل کند و خواهش کند که به مسیر 

خودشان ادامه ندهند. 
وی از آمادگی سایر دستگاهها برای اعزام زائران اربعین 
خبر داد و گفت: همه این جا بسیج هستند، همه نیروها 
، نیروهای انتظامی ، استانداری و هلال احمر پای کار 
هستند اما در هر حال جمعیت بسیار فراوان است . اما 
به محض اینکه طرف عراقی آماده و شرایط تسهیل شد ، 
ما اعلام خواهیم کرد که عزیزان دیگر هم به خیل زائران 

حسینی بپیوندند.
زوار حاضر در عراق هرچه زودتر سفر خود را پایان دهند 
رئیس ستاد اربعین نیز  با اشاره به مشکلات موجود 
در کشور عراق و نبود امکانات کافی در این کشور از زوار 

ایرانی اربعین خواست هرچه زودتر به کشور بازگردند.
در  اربعین،  ستاد  رئیس  میراحمدی،  مجید  سید 
ارتباط زنده تلویزیونی گفت: مشکلات اصلی در مرز ها 
هنوز وجود دارد؛ مثلا در آن سوی مرز چذابه عراقی ها 
خودرویی برای انتقال زائران ندارند و در حال جبران این 
کمبود هستیم. از نجف پیام هایی به ما دادند که با کمبود 

آب مواجه هستند.
وی افزود: زوار ایرانی حاضر در عراق هرچه زودتر سفر 
زیارتی خود را پایان دهند چرا که سفر اربعین باید 5 روز و 

مدت ماندگاری در کربلا تنها یک روز باشد.

وزیر کشور: 

زائران به هیچ وجه به سمت مرزها حرکت نکنند 

امیرعبداللهیان در گفتگو با وزیر خارجه چین:

آمریکا باید از کاربرد ادبیات ابهام در متن فاصله بگیرد
وزیر امور خارجه با بیان اینکه ما در رسیدن به توافق خوب و پایدار جدی هستیم، 
گفت: اما آمریکا باید از کاربرد ادبیات ابهام در متن فاصله بگیرد تا توافق در کوتاه ترین 

زمان ممکن به نتیجه برسد.
حسین امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه کشورمان و »وانگ ایی« عضو شورای دولتی 
و وزیر امور خارجه چین در تماس تلفنی در خصوص مسائل دوجانبه، منطقه ای و 

بین المللی و مذاکرات رفع تحریم ها گفت و گو و تبادل نظر کردند.
معاون  اخیر  گفتگوهای  به  توجه  با  ایی  وانگ  و  کشورمان  خارجه  امور  وزیر 
دیپلماسی اقتصادی وزارت امور خارجه در پکن، آخرین وضعیت اجرای برنامه جامع 

همکاری های راهبردی را مورد بررسی قرار دادند.
امیرعبداللهیان افزود: ما در رسیدن به توافق خوب، قوی و پایدار همچنان جدی 
در  توافق  تا  بگیرد  فاصله  متن  در  ابهام  ادبیات  کاربرد  از  باید  آمریکا  اما  هستیم. 

کوتاه ترین زمان ممکن به نتیجه برسد.

وزیر امور خارجه چین نیز در این گفتگوی تلفنی، ضمن ابلاغ سلام رئیس جمهور 
چین به رئیسی، علاقمندی پکن در گسترش بیش از پیش روابط تهران و پکن را مورد 

تاکید قرار داد.
وانگ ایی توسعه روابط دوجانبه را منطبق با منافع دو کشور توصیف و بر اجرایی 
شدن برنامه جامع همکاری های دو کشور، فارغ از سمت و سوی تحولات بین المللی 
تاکید کرد. وی با اشاره به دیدگاه مشترک دو کشور در خصوص بسیاری از موضوعات 
منطقه ای و بین المللی، از حمایت طرف ایرانی برای مشارکت چین در فرمت آستانه 
تقدیر و آمادگی کشورش را برای ایفای نقش فعال جهت برقراری ثبات و آرامش در 

سوریه اعلام کرد.
از  حمایت  و  بین المللی  عرصه  در  یکجانبه گرایی  رد  با  چین  خارجه  امور  وزیر 
درخواست های منطقی ایران در مذاکرات هسته ای، دستیابی به حقوق قانونی را حق 

ایران دانست.

سخنگوی سازمان انرژی اتمی ایران تصریح کرد: برقراری مجدد نظام راستی 
آزمایی پیشین مستلزم عمل کردن طرف های برجامی به تعهدات خود است و 

تاکنون برنامه هسته ایی صلح آمیز ایران بیشترین شفافیت را داشته است. 
به گزارش خبرنگار حوزه سیاست خارجی ایرنا، »بهروز کمالوندی« روز پنجشنبه 
با اشاره به گزارش اخیر مدیر کل آژانس بین المللی انرژی اتمی گفت که برقراری 
مجدد نظام راستی آزمایی پیشین مستلزم عمل کردن طرف های برجامی به 
تعهدات خود است و مطالب گزارش فصلی اخیر مدیرکل آژانس تکرار موارد بی 
اساس قبلی با اهداف سیاسی بوده و هیچ نکته جدیدی جز بازی با عبارات برای 

اهداف خاص ندارد.

 معاون امور بین الملل، حقوقی و مجلس سازمان انرژی اتمی در ادامه گفت: 
بدیهی است همانند گزارش های قبلی سفیر و نماینده دائم کشورمان در جلسه 
اخیر  به گزارش  ایران  و مستدل  پاسخ های حقوقی  آینده شورای حکام  هفته 

مدیرکل  ارائه خواهد کرد.
سخنگوی سازمان انرژی اتمی ایران متذکر شد که برخی رسانه های بین المللی 
با تحریف و تفسیر و مصادره به مطلوب عباراتی که عمدی توسط مدیرکل مبهم 
تنظیم شده و مشحون از جزئیات غیر ضرور است، همانندگذشته با استفاده از این 
ابهامات، فضا سازی های پوچ رسانه ای خود را با هدف القا غیرصلح آمیز بودن برنامه 

هسته ای کشور دنبال می کنند.

کمالوندی درواکنش ایران به گزارش اخیر آژانس انرژی اتمی؛
 

ساسان کریمی*

برنامه هسته ای صلح آمیز ایران تاکنون بیشترین شفافیت را داشته است
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فواید قارچ و آنچه خوب است درباره آن بدانید

اگر جزو افرادی هستید که بارها و بارها لازم بوده صبح زود از خواب بیدار شوید اما 
نتوانسته اید پس این مطلب را بخوانید.

شاید همیشه عادت داشته اید شب ها دیر بخوابید یا اخیرا این عادت را در پیش 
گرفته اید چون مثلا پیگیر سریالی هستید که تازگی ها جذبتان کرده است. دلیل 
این دیر خوابیدن ها هرچه که هست، احتمالا نتایج ناخوشایندی برایتان دارد. البته 
گاهی شب ها تا دیروقت بیدار بودن چیز خوبی است، خصوصا اگر احساس کنید 
شب ها هشیارتر و خلاق ترید؛ اما اگر مجبورید برای کار و دانشگاه و ... صبح  زود از 

خواب بیدار شوید، پس عادت ِ شب ها دیر خوابیدن اذیتتان می کند.
چرا شب ها دیر می خوابید؟

ریتم شبانه روزی بدن شما، ساعت درونی تان است که یک سیکل بیولوژیکی 
بوده و به کنترل فرایندهای خاصی در بدن کمک می کند، از جمله سیکل خواب 
و بیداری تان. عواملی مانند تعاملات اجتماعی، غذا، ورزش و نوری که طی روز 
در معرض آن قرار می گیرید می توانند ریتم شبانه روزی درونتان را تغییر دهند. این 
عوامل بیرونی بر ساعت درونی تان اثر می گذارند و برخی از این عوامل می توانند بر 

ساعت خوابیدن و بیدار شدنتان تاثیرگذار باشند.
شما چه یک جغد شب باشید یا مرغ سحرخیز! احتمالا کمتر از آنچه فکر می کنید 
این خصوصیت در کنترل شماست، چون مطالعات علمی می گویند این ویژگی 
اساسا ژنتیکی است. کرونوتایپ بعضی از افراد به طور طبیعی، دیر خوابیدن است، 
یعنی ترجیح می دهند شب ها دیرتر بخوابند و صبح ها دیرتر از خواب بیدار شوند. 
کرنوتایپ سحرخیزها هم برعکس است. افراد یا جغد شب به دنیا می آیند یا مرغ 
سحرخیز و شما نمی توانید هر دو باشید! ضمنا نمی توان جغد شب را به راحتی به 

مرغ سحرخیز تغییر داد و برعکس؛ اما می توان تدریجا تغییراتی ایجاد کرد.
که  زمانی  درگیرید، حتی  مدام  رفتن  به خواب  برای  اگر می بینید  به هرحال 
خسته اید، شاید دچار عارضه ای به نام سندرم تاخیر در فاز خواب )DSPS( باشید که 
با جغد شب بودن فرق دارد. سندرم یا اختلال تاخیر در فاز خواب بیشتر در نوجوانان 
و جوانان شایع است. افرادی که دچار این عارضه اند نمی توانند در ساعت هایی که 
اغلب مردم می خوابند به خواب بروند و برای بیدار شدن در ساعتی که مدنظرشان 
است و اکثر افراد برای کار و دانشگاه بیدار می شوند مشکل دارند. در این مطلب 
نکاتی را به شما توصیه می کنیم که کمکتان می کنند شب ها به موقع بخوابید و صبح 

با انرژی از خواب بیدار شوید.
در معرض نور صبحگاهی قرار بگیرید

این روش می تواند موثرترین کاری باشد که برای تغییر سیکل خوابتان انجام 
می دهید. کارشناسان می گویند استفاده از نور صبحگاهی کمک می کند زمانی را 
که شب ها احساس خواب آلودگی تان شروع می شود جلو بیندازید. هر روز صبح به 
مدت 45 دقیقه تا یک ساعت در معرض نور قرار بگیرید. شدت نور مهم است و با 
واحدی به نام لوکس )lux( اندازه گیری می شود. انواع نور دارای شدت های مختلف 

هستند:
. 100 تا 200 لوکس: نور داخل خانه

. 2500 لوکس: نوری که بیرون و در یک روز ابری است.
. 10000 لوکس: نوری که بیرون و در یک روز آفتابی است.

در یک روز ابری می توانید با دو ساعت بیرون بودن نور کافی دریافت کنید؛ اما 
کارشناسان می گویند در یک روز آفتابی بدون عینک آفتابی بیرون بودن، بیشترین 

اثر را دارد.
هر روز راس ساعت مشخصی از خواب بیدار شوید

تغییر ساعت بیدار شدن می تواند کمک کند شب ها زودتر بخوابید. حتما دوست 

دارید ساعت خواب و بیداری تان هر دو منظم شود و گاهی حتی تنظیم ساعت 
بیداری از تنظیم ساعت خواب راحت تر است. کارشناسان خواب توصیه می کنند 
آلارم ساعت را تنظیم کنید تا هر روز راس ساعت مشخصی از خواب بیدار شوید، نه 
فقط روزهایی که لازم است زودتر بیدار شوید. به عبارتی دیگر، آخرهفته ها و روزهای 

تعطیل هم راس همان ساعت از خواب بیدار شوید و بیشتر نخوابید.
تغییرات را کم کم ایجاد کنید

به جای اینکه سعی کنید به یک باره چند ساعت زودتر از ساعتی که عادت 
داشتید، به رختخواب بروید، این تغییر را تدریجا ایجاد کنید. مثل بیشتر عادت ها، 
تغییرات اگر تدریجا و کوچک باشند بهتر جواب می دهند تا تغییرات بزرگ و سخت. 
سعی کنید هر شب 15 دقیقه زودتر از شب قبل به رختخواب بروید، این کار، شدنی 

و خیلی راحت تر است.
عصرها کافئین نخورید

در  معمولا  که  ماده  این  می گیرد.  را  خواب  جلوی  کافئین  که  می دانیم  همه 
نوشیدنی هایی مانند چای و قهوه و نوشابه وجود دارد می تواند با مهار اثرات آدنوزین، 
خواب را به تاخیر بیندازد. آدنوزین ماده ای است که بدن برای کمک به خوابیدن 
تولید می کند. در مورد بیشتر افرادی که کمبود خواب دارند، و خصوصا برای هر 
کسی که دچار بی خوابی مزمن است، عصرها چای و قهوه نوشیدن مناسب نیست. 

شیر گرم یا چای های گیاهی بدون کافئین مثل بابونه، نوشیدنی های مناسبی برای 
غروب و شب هستند که حتی به خواب بهتر کمک می کنند.

قبل از خواب، موبایل و تلویزیون نگاه نکنید
هرچند بسیار وسوسه کننده است که قبل از خواب تلویزیون تماشا کنید یا کمی در 
اینترنت وقت بگذرانید اما نور این ابزارها می توانند به خواب رفتن را سخت تر کنند. 
زمان ایده آل برای کنار گذاشتن این اسکرین ها، دو ساعت پیش از ساعت خواب 
مدنظرتان است. در واقع ضروریست که نور آبی ابزارهای الکترونیکی را پیش از 
خواب حذف کنید زیرا تاریکی به مغزتان پیام می دهد که باید برای خواب آماده شود.

تاریکی، ترشح هورمون ملاتونین را فعال می کند و وقتی اطرافتان تاریک می شود، 
ملاتونین شروع به ترشح شدن می کند تا کم کم سطح هشیاری تان پایین بیاید.

ورزش کنید
ثابت شده که ورزش منظم به خواب بهتر و منظم تر کمک می کند. یافته ها نشان 
داده اند فعالیت بدنی منظم در افراد سالمند، موجب راحت تر به خواب رفتن و در 
خواب ماندن می شود. طبق این نتایج، ورزش هوازی با شدت متوسط در صبح 
ورزش  که صبح ها  افراد می شود. کسانی  در وضعیت خواب  کلی  بهبود  سبب 
می کنند، شب ها فشارخون پایین تری دارند و مدت خواب عمیق شان بیشتر است.

فعالیت هوازی در صبح می تواند ضربان قلبتان را بالا ببرد. پیاده روی تند یا یوگا 

منجر به خواب بهتر می شوند. اگر به منظور شب ها زودتر خوابیدن ورزش می کنید، 
نباید شدت آن زیاد باشد و حداقل یک ساعت با زمان خوابتان فاصله داشته باشد. 
هرچند ثابت نشده که شب ها ورزش کردن اختلالی در کیفیت خواب ایجاد نماید، 

اما ممکن است زمان به خواب رفتن را به تاخیر بیندازد.
مکمل ماتونین را امتحان کنید

بدن شما به طور طبیعی وقتی در تاریکی قرار می گیرید ملاتونین تولید می کند؛ 
اما مصرف مکمل ملاتونین هم می تواند کمک کند زودتر خوابتان بگیرد. مصرف نیم 
تا یک میلی گرم ملاتونین، 3 تا 4 ساعت پیش از زمان خواب می تواند مناسب باشد. 
برای اینکه ملاتونین بهترین اثر را بگذارد توصیه شده است پیش از خواب کمتر خود 

را در معرض نور قرار دهید، مثلا نور اتاق را کم کنید و موبایل را کنار بگذارید.
هرچند ملاتونین به طورکلی برای بیشتر افراد بی ضرر است؛ اما عوارض جانبی 
احتمالی آن شامل واکنش های آلرژیک و تداخل با داروهای دیگر می شود. مصرف 
مکمل ملاتونین به خانم های باردار و شیرده و کسانی که علائم زوال عقل را دارند 
توصیه نمی شود. در مورد مناسب بودن یا نبودن مکمل ملاتونین برای شما حتما 

از پزشک سوال کنید.
دمای اتاق خواب را کم کنید

اثر  بدنتان هم  بر دمای  تنظیم سیکل خواب  بر  بدن شما علاوه  ریتم درونی 
می گذارد. دمای مرکزی بدن طی روز تدریجا بالا می رود و شب ها قبل از خواب 
افت می کند. دمای اتاق خوابتان بر تنظیم خواب شما اثر می گذارد. وقتی دمای 
بدنتان پایین تر می آید، کم کم احساس خواب آلودگی می کنید. بنابراین همیشه 

اتاق خوابتان را خنک نگه دارید تا زودتر و بهتر بخوابید.
یافته ها نشان می دهند اتاق با دمای 3۶ تا 38 درجه سانتی گراد، کیفیت خواب 
را پایین می آورد و جلوی خواب عمیق را می گیرد؛ اما اتاق خواب با دمای 15 تا 1۹ 
درجه سانتی گراد می تواند ریتم درونی بدنتان را تنظیم کرده و کیفیت خوابتان را 

بالاتر ببرد.
یک روتین برای پیش از خوابتان داشته باشید

روتین های پیش از خواب فقط برای بچه ها مفید نیستند و به شما هم کمک 
می کنند. داشتن یک روش برای آرام کردن جسم و ذهن کمک می کند بدنتان این 
پیام را دریافت کند که زمان خواب است. روتین های شبانه، فرصت بسیار خوبی 
برای مراقبت از جسم و روانتان هستند؛ مثلا روتین مراقبت از پوست یا خواندن 
چند صفحه کتاب با موضوعی معمولی می تواند همان چیزی باشد که شما را آرام و 

متمرکز و برای خواب آماده می کند.
چند توصیه دیگر

. مسواک بزنید. بله همین توجه ساده به سلامت دهان می تواند شما را برای خواب 
آماده کند.

. لباس خواب بپوشید. کارشناسان می گویند عوض کردن لباس معمولی با لباس 
خواب راهی ساده برای اعلام زمان خواب و استراحت به بدن است.

. یک روتین خانوادگی داشته باشید. کتاب خواندن پیش از خواب برای بچه ها 
می تواند شامل تمام اعضای خانواده هم بشود.

. پنکه را روشن کنید. یافته ها نشان می دهند وایت نویز و هوای خنکی که از پنکه 
می آید هر دو برای به خواب رفتن مفیدند.

. ساعت های قبل از خواب، نور و سروصدای خانه را کم کنید. نور زیاد در خانه 
پیش از خواب، خواب را مختل می کند.

. فعالیت های آرامش بخش انجام دهید. مدیتیشن و گوش دادن به یک موسیقی 
آرامش بخش هر دو کیفیت خوابتان را بهتر می کنند.

اگر از جغد شب بودن خسته شده اید این مطلب را بخوانید!

چگونه عادت شب ها دیر خوابیدن را تغییر دهیم؟

سلامت

متخصص تغذیه :

مواد غذایی خطرناک برای بدن کدامند؟
متخصص تغذیه گفت: چربی هایی که از طریق خوراکی های صنعتی وارد بدن 
می شوند بدترین نوع چربی و از نوع اشباع هستند. این چربی ها نه تنها زمینه ساز 

چاقی و اضافه وزن هستند بلکه بدن را با آسیب های سلولی روبرو خواهند کرد.
محمدرضا وفا، متخصص تغذیه و استاد تمام دانشگاه علوم پزشکی ایران در برنامه 
ضربان شبکه سلامت در خصوص رژیم های لاغری در پاسخ به این سوال که اصلی 
ترین دلیل موفق نبودن رژیم های لاغری چیست، گفت: شناخت ناکافی از تراکم 
کالری انواع مواد غذایی، اصلی ترین دلیل عدم موفقیت در انواع رژیم های لاغری 
است. وی گفت: وزن یک موازنه  است،بین  کل کالری دریافتی که از مصرف مواد 
غذایی روزانه دریافت می شود با کل کالری که روزانه در بدن مورد استفاده قرار می گیرد. 
استاد تمام دانشگاه علوم پزشکی ایران گفت: با مصرف میزان اندکی از بعضی از انواع 
مواد غذایی کالری بسیاری به دست می آید که اصطلاحاً می گوییم دانسیته کالری 
آن زیاد است؛ بالاترین دانسیته کالری غذایی مربوط به چربی هاست؛ هر گرم چربی 
۹ کیلو کالری انرژی دارد در صورتی که هر گرم پروتئین یا نشاسته 4 کیلو کالری 
انرژی دارد. وفا بیان داشت: توجه به این نکته مهم است که دسته ای از چربی ها مانند 
روغن,کره و خامه،با چشم دیده می شوند و دسته ای دیگر دیده نمی شوند و بصورت 
پنهان در بعضی از  خوراکی ها وجود دارند  )آبگوشت، حلیم، آش ....( به طوری 
که یک لیوان سوپ چرب ممکن است کالری بیشتری از کل غذای اصلی داشته 
باشد. استاد تمام دانشگاه علوم پزشکی ایران در پاسخ به این سوال که آیا می توان 
با کاهش مصرف نان و برنج رژیم گرفت؟، گفت: در یک الگوی غذایی سالم توصیه 
می شود بین 55 تا ۶5 درصد کل کالری مورد نیاز یک فرد از مواد خوراکی نشاسته ای 
یا کربوهیدراتی تامین شود و این باور غلط است که با کاهش یا عدم مصرف نان و 
برنج رژیم لاغری بگیریم. این متخصص تغذیه به حساسیت سلولهای چشایی اشاره 
کرد وگفت: اگر مدتی مواد غذایی شور بخوریم حساسیت گیرنده های چشایی 
کاهش می یابد و مجبوریم میزان نمک غذا را  افزایش دهیم. در این صورت توصیه به 
کاهش تدریجی نمک غذا می شود تا حساسیت چشایی به تدریج افزایش یابد. وی 
گفت:کربوهیدرات ها تنها در غذاهای نشاسته ای مانند نان، برنج و ماکارونی وجود 
ندارند بلکه سبزی، صیفی و میوه ها نیز حاوی کربوهیدرات هستند. وفا ابراز کرد: با 
وجود اینکه 55 تا ۶5 درصد کالری مورد نیاز بدن از کربوهیدرات ها تامین می شود،  
تنها 8 الی 10 درصد این کربوهیدرات ها باید شامل قند و شکر باشد. )از قند ساده 
تا قند میوه ها(.قابل ذکر است که مصرف خرما،کشمش،انجیر و.....به مراتب بهتر 
از قند و شکر است؛ زیرا حاوی انواع مختلفی از مواد معدنی و ویتامین ها هستند. 
وی  افراد را از نوشیدن  آبمیوه های مصنوعی منع کرد وگفت: آبمیوه ها و نکتارهای 
مصنوعی حاوی میزان بسیار زیادی شکر هستند. همچنین خوردن آب میوه طبیعی 
را هم توصیه نکرد؛ زیرا با داشتن کالری بسیار بالای آب میوه های طبیعی، ترشح 
انسولین تحریک می شود و فرد بلافاصله احساس گرسنگی خواهد کرد. وفا با بیان 
اینکه سالم ترین نوشیدنی آب است،گفت چربی هایی که از طریق خوراکی های 
صنعتی وارد بدن می شوند بدترین نوع چربی و از نوع اشباع هستند. این چربی ها 
دارای یک آستانه مصرف هستند که نه تنها زمینه ساز چاقی و اضافه وزن هستند بلکه 
با  استرس اکسیداتیو ایجاد شده، بدن را با آسیب های سلولی و آبشارهای التهابی 
روبرو خواهند کرد  که حتی در ابتدا با آزمایشات پاراکلینیکی نیز قابل تشخیص 
با  نخواهد بود. این متخصص تغذیه خاطرنشان کرد: از جمله بیماری هایی که 
مصرف این گونه خوراکی ها در بدن ایجاد می شود بیماری های قلبی عروقی است. 
در ابتدا از اکسیداسیون کلسترول)LDL( در عروق پلاک های اولیه ایجاد می شود 
گلبول های قرمز به این پلاک ها برخورد می کنند و پاره می شوند پس از آن کلسیم و 
املاح روی آن رسوب می کند،در اینجاست که یک پلاک عروقی ایجاد شده است، 
این پلاک ها در قلب باعث سکته قلبی و در مغز باعث سکته مغزی می شوند. استاد 
تمام دانشگاه علوم پزشکی ایران گفت:بیش از 70 درصد سبب شناسی بیماری های 

مزمن،تغذیه ناسالم است.

عضو هیات علمی دانشکده علوم تغذیه عنوان کرد؛

چگونه دورریز غذاها را کم کنیم
عضو هیات علمی دانشکده علوم تغذیه با اشاره به اهمیت کاهش دور ریز مواد 

غذایی به برخی راهکارهای کاهش ضایعات غذایی در منزل اشاره کرد.
آرزو حقیقیان، کاهش دورریز مواد غذایی را از جنبه های مختلف برای بشر و محیط 
زیست اطرافش مفید و حیاتی عنوان کرد و افزود: شاید حذف کامل ضایعات غذایی 
ممکن نباشد اما تمامی اقشار جامعه می توانند برای کاهش دورریزهای غذایی تلاش 

کنند.
این دکترای علوم تغذیه در ادامه به بیان برخی از راهکارهای کاهش ضایعات غذایی 
در خانواده پرداخت و گفت: خرید مواد غذایی به مقدار مورد نیاز یکی از ساده ترین 
راه های کاهش ضایعات غذایی در منزل است. همچنین، تهیه لیست خرید بر اساس 

اقلام و مقدار مورد نیاز در منزل می تواند به کاهش دور ریز مواد غذایی کمک کند.
حقیقیان، توجه به مواد غذایی موجود در یخچال و فریزر قبل از اقدام به خرید را از 
دیگر راهکارهای مؤثر در این راستا برشمرد که مانع خرید مواد غذایی اضافه می شود.
وی، توجه به شرایط ذخیره سازی مواد غذایی در یخچال و فریزر را بسیار مهم عنوان 
کرد و گفت: باید به صورت دوره ای از مناسب بودن دمای یخچال و فریزر مطمئن 

شویم تا سلامت نگهداری مواد غذایی حفظ شود.
این استادیار دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی تاکید کرد: مکان نگهداری سایر 
مواد غذایی در خارج از یخچال و فریزر نیز باید از نظر دما و رطوبت بررسی قرار گیرد تا 

باعث فساد مواد غذایی نشود.
به گفته حقیقیان، در صورت خرید برخی از اقلام غذایی فصلی در حجم زیاد باید 
دقت کرد بسته بندی و شرایط نگهداری آنها به نحوی باشد که سلامت آنها حفظ 

شود.
وی، طبقات پایین فریزر را دارای دمای سردتری و مناسب نگهداری گوشت و مرغ و 
ماهی برشمرد و یادآور شد: آن دسته از مواد غذایی که ممکن است تا قبل از مصرف، 
فاسد شوند را باید در فریزر نگهداری کرد و حتماً بسته بندی های مواد غذایی باید با 

برچسب تاریخ دار در فریزر نگهداری شوند.
این استادیار دانشگاه تاکید کرد: مقدار غذایی که در منزل طبخ می شود باید به 

میزان مورد نیاز برای تعداد افراد خانوار باشد تا از دور ریختن آن پرهیز شود.
حقیقیان، کمپوست کردن باقیمانده سبزی و میوه را از دیگر راهکارهای کاهش 
ضایعات مواد غذایی عنوان کرد که هم از دور ریختن آنها جلوگیری می کند و هم 
یک بستر مناسب برای رشد گیاهان خانگی فراهم می کند. وی خاطرنشان کرد: هر 
خانواده ممکن است راهکارهای دیگری را برای کاهش میزان دورریز مواد غذایی 
داشته باشد بنابراین باید مراقب نعمات الهی و محیط زیست خود باشیم و تلاش کنیم 

تا حد ممکن از هدر رفتن مواد غذایی جلوگیری کنیم.

متخصص طب سنتی عنوان کرد؛

مواد غذایی چاق کننده سالم
یک متخصص طب سنتی مواد غذایی چاق کننده سالم و نحوه مصرف آنها را اعلام 

کرد.
علیرضا یارقلی در خصوص چاق کننده های سالم گفت: هر چیزی که رطوبت 
شما را زیاد کند چاق کننده است سمنو و رب اناب و خود اناب چاق کننده است که 

می توان قبل و بعد غذا استفاده کرد و هم در در طی روز استفاده شود.
وی افزود: مصرف این مواد برای هر بدنی مناسب و کمک کننده است.

این متخصص طب سنتی در مورد مصرف این مواد غذایی گفت: روزانه می توان 
با توصیه پزشک سه قاشق غذا خوری استفاده کرد اما نباید در استفاده از آن زیاده 
روی شود. وی با اشاره به اینکه بادام چاق کننده است گفت: شیربرنج و فرنی نیز 

چاقی سالم می دهند.
یارقلی در خصوص نفخ حبوبات گفت: برخی از مواد غذایی تولید گاز می کنند 

و برای افراد نفاخ توصیه نمی شوند همچون حبوبات که در این گروه قرار می گیرند.
وی افزود: برای رفع نفخ حبوبات و استفاده از آنها حتی برای افرادی که معده نفاخ 
ندارند هم پیشنهاد می شود حبوبات را به مدت 4 ساعت خیس کرده و در این مدت تا 
سه بار آب آن را تعویض کنید سپس به مدت 5 دقیقه جوشانده و آبکش کنید و نهایتاً 
در آبی تازه به طور کامل بپزید. متخصص طب سنتی تاکید کرد: راهکار دیگر برای 

رفع نفخ حبوبات پختن آن به همراه زیره و برنج است.
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طی آیینی در بنیاد بین المللی علوم وحیانی اسراء در قم ؛

هشت اثر صوتی آیت الله جوادی آملی 
رونمایی شد

هفت کتاب صوتی و یک اثر گویا از آثار آیت الله عبدالله جوادی آملی از مراجع تقلید، 
روز چهارشنبه طی آیینی در بنیاد بین المللی علوم وحیانی اسراء در قم رونمایی شد. 

، رییس بنیاد بین المللی علوم وحیانی اسراء در این آیین ابراز داشت: فرهنگ و 
رسانه ای که مبتنی بر تحقیق نباشد قابل ارائه نمی باشد و احتمال تحریف در آن ها کم 

نیست.
تولیدات علمی،  و  آثار  این  تمام  بیان کرد:  آملی  حجت الاسلام مرتضی جوادی 
فرهنگی و رسانه ای مراحل حساس و دقت برانگیز تحقیق مبتنی بر جامع منقولات، 

معقولات و مشهودات را با موفقیت پشت سر گذاشته است.
وی یادآور شد: تدوین و انتشار آثار علمی گرانبهایی مانند تسنیم، رحیق مختوم، 
عقلانیت شهود و غیره که کاملًا مبتنی بر تحقیق به معنای کامل کلمه بوده از افتخارات 

و کارکردهای بنیاد بین المللی علوم وحیانی اسراء می باشد.
رییس بنیاد بین المللی علوم وحیانی اسراء، اهمیت استفاده از رسانه و فناوری های 
نوین را مورداشاره قرار دارد و  تاکید کرد:  کشور ما در مقایسه با گستره جهانی دارای 
کمبود و عقب ماندگی هایی در حوزه رسانه های نوین است اما این بنیاد با ورود جدی به 

این عرصه تلاش می کند تا نیازهای متنوع مخاطبان را برطرف نماید.
وی همچنین بیان کرد: جلد هفتاد وهفتم کتاب تفسیر تسنیم آیت الله جوادی آملی 
نهایی شده و این تفسیر ارزشمند در قالب یک مجموعه 80 جلدی در شهریورماه سال 

1402 تکمیل خواهد شد.
ورود جدی بنیاد بین المللی اسراء به تولیدات نوین رسانه ای

معاون فرهنگ و دین بنیاد بین المللی علوم وحیانی اسراء نیز بیان کرد: رسالت 
اصلی این بنیاد پاسخگویی به نیازهای علمی، فرهنگی و اخلاقی در سطوح مختلف 
مخاطبان است؛ این بنیاد ازنظر علمی و محتوایی توانایی پاسخگویی نیازهای مختلف 
جامعه را داراست. ابوالفضل خراسانی ادامه داد: تنوع در عناوین آثار به همراه زبان 
بنیاد علمی  و رسانه ای  آثار فرهنگی  ویژگی های  از  نیازهای مخاطبان  با  متناسب 
اسراء است؛ تقویت بعد رسانه ای و توجه به اصل رسانه به خصوص رسانه های نوین از 

رویکردهای مهم این بنیاد است.
وی با اشاره به حرکت بنیاد بین المللی به سوی کتاب های صوتی و انتشار هشت جلد 
کتاب گویا از آثار آیت الله جواد آملی، ابراز داشت: کتاب های صوتی مانند »زن در آینه 
جلال و جمال«، »ادب فنای مقربان«، »احیای تفکر دینی« و غیره  کاملًا در راستای 

پاسخگویی به نیازهای روز جامعه است.
وی اظهار داشت: طی یک سال گذشته افزون بر 1۶۶ نشست علمی با رویکرد 
فرهنگی و رسانه ای با اولویت پاسخگویی به نیازهای روز توسط بنیاد بین المللی اسراء 

در شهرهای مختلف کشور برگزار شده است.
وی با اشاره به شرکت سه هزار نفر در جشنواره های کتاب خوانی بنیاد بین المللی 
اسراء،ا یادآور شد: همچنین هشت دوره آشنایی با سیر مطالعاتی اندیشه های آیت الله 

جوادی آملی نیز در یک سال گذشته برگزارشده است.
برنامه بنیاد اسرا بر تکمیل زنجیره تولیدات علمی

 معاون رسانه بنیاد بین المللی علوم وحیانی اسراء نیز بیان کرد: در این بنیاد، بخش 
رسانه در بالاترین سطح مدیریتی دیده شده و آیت الله جوادی آملی نگاه بسیار مثبتی به 
رسانه دارد. عبدالمجید کوچکیان، انتشار کتاب های صوتی و گویا را از ابتکارات جدید 
بنیاد بین المللی علوم وحیانی اسراء دانست و خاطرنشان کرد: با اضافه شدن این 

کتاب های گویا، زنجیره تولیدات علمی بنیاد به سوی تکامل حرکت می کند.
وی تصریح کرد: بنیاد بین المللی علوم وحیانی اسراء در تلاش است تا گام های 
بلندی در تهیه و انتشار کتاب های صوتی و گویا در حوزه علوم اسلامی و انسانی بردارد.
وی با اشاره به اولویت های سال جاری بنیاد بین المللی علوم وحیانی اسراء گفت: 
تولید برنامه مجله تلویزیونی، گسترش فعالیت های فضای مجازی و اضافه کردن 

زبان های عربی و انگلیسی به تولیدات رسانه از رویکردهای امسال این بنیاد است.
در این برنامه از هفت کتاب صوتی اثر آیت الله جوادی آملی با عناوین حیات عارفانه 
امام علی)ع(، انتظار بشر از دین، فلسفه حقوق بشر، زن در آینه جلال و جمال، حکمت 
عبادات، کوثر کربلا، فلسفه الهی از منظر امام رضا)ع( و اولین کتاب گویای این مرجع 

تقلید با عنوان "احیای تفکر دینی" با صدا و قرائت آیت الله جوادی آملی رونمایی شد.
و  عناوین  شدن  مشخص  و  کلمات  صحیح  قرائت  روشندلان،  استفاده  امکان 

سرفصل ها از ویژگی های این کتاب صوتی و گویا است.
 

معاون اجرایی کانون فرهنگی هنری تبیان در استان قم خبرداد:

برپایی موکب مادر و کودک
 در عمود ۲۸۷ مسیر نجف تا کربلا 

معاون اجرایی کانون فرهنگی هنری تبیان در استان قم گفت: امسال به همت ستاد 
هماهنگی کانون های فرهنگی هنری مساجد کشور و در ایام اربعین، موکب مادر و 
کودک در بخشی از فضای موکب حضرت زهرا )س( و در عمود 287 بین مسیر نجف تا 

کربلا فعالیت خواهد داشت. 
محمدحسن ناصری روز چهارشنبه در گفت و گو با خبرنگاران افزود: این موکب با 
از ظرفیت های اعضای کانون های فرهنگی هنری مساجد در  بهره برداری  هدف 

فضایی به مساحت تقریبی ۶00 متر مربع برپا می شود. 
 وی ادامه داد: یکی از بخش های موکب مادر و کودک، شهربازی معارفی است که 
با همکاری کانون فرهنگی هنری »تبیان« از شهر مقدس قم راه اندازی شده و در آن 
فعالیت های مختلفی اجرا می شود و ما سعی کردیم در قالب 2 بازی معارفی و دینی، 

مبلغ و مروج آموزه های دینی برای کودکان و نوجوانان باشیم.
ناصری افزود: بازی اول »کاروان زیارت« نام دارد که برای رده  سنی 3 تا 7 سال برنامه 
ریزی شده است. در این بازی سعی می شود که با محوریت ولایت امیرالمومنین)ع(، 
داستان غدیر خم برای مخاطبین روایت شود؛ در واقع به زبان کودکانه و با استفاده از 
ابزار و رسانه  بازی به بهترین شکل ممکن هدف مد نظر این بازی که رساندن پیام ولایت 
امیرالمومنین)ع( مطرح می شود. معاون اجرایی کانون فرهنگی هنری تبیان در قم 
ادامه داد: بازی دوم بازی »دشمن شناسی« است، در این بازی که برای مخاطبین ۶ تا 
12 سال برنامه ریزی شده است، قصد داریم استکبار جهانی و دشمنانی که بیشترین 

ضربه را به اسلام و مسلمین دارند وارد می کنند را به مخاطب کودکمان بشناسانیم.
وی افزود: در این بازی جنایت هایی که آمریکا و اسراییل علیه بشریت علیه مسلمانان 
جهان روا داشتند را اعلام می کنیم و بچه ها با استفاده از تانک هایی که به همت خود 

کانون طراحی و ساخته شده، این دشمنان را مورد هدف قرار می دهند.
ناصری ادامه داد: ما سعی کردیم در قالب این 2 بازی یک کار فرهنگی را انجام بدهیم 
و به شیوه کاملا غیر مستقیم و با استفاده از جدیدترین روش انتقال پیام و معارف در دنیا 

یعنی با استفاده از بازی و سرگرمی این هدف را دنبال کنیم.
وی در ادامه سخنان خود با اشاره به نقش مساجد در احیای پیاده روی اربعین به 
عنوان رویدادی جهانی اظهار داشت: حرکت اربعین و این اتفاق بزرگ در یک پیاده روی 
جهانی، پایگاه چند 10 میلیونی است که با حضور معنوی مسلمانان و شیعیان و حتی 

برخی از ادیان برگزار می شود.
 

قم با حضور رئیس دفتر تبلیغات اسامی حوزه علمیه قم ؛

معاون فضای مجازی دفتر تبلیغات اسلامی 
قم معارفه شد

آیین تکریم و معارفه معاون فضای مجازی، هنر و رسانه دفتر تبلیغات اسلامی حوزه 
علمیه قم با حضور رئیس این دفتر برگزار و مسعود معینی پور برای این معاونت معارفه 

شد. 
به گزارش پایگاه خبری دفتر تبلیغات اسلامی)تبلیغ نیوز(، آیین تکریم و معارفه معاون 
فضای مجازی، هنر و رسانه دفتر تبلیغات اسلامی حوزه علمیه قم و همچنین تکریم و 
معارفه رئیس نمایندگی تهران دفتر با حضور حجت الاسلام والمسلمین احمد واعظی 

رئیس دفتر تبلیغات اسلامی برگزار شد.
حجت الاسلام والمسلمین احمد واعظی، در این مراسم طی سخنانی تصریح کرد: 
یکی از ویژگی های دفتر تبلیغات اسلامی وجود نیروهای دارای استعداد و ظرفیت های 
بالا می باشد که در کمتر مجموعه ای قابل مشاهده است و در سال های گذشته 
نهادهای مختلفی از دفتر تبلیغات اسلامی درخواست نیرو داشته اند که این امر 
گواهی بر این ادعاست. وی افزود: معاونت فضای مجازی، هنر و رسانه اگرچه در سال 
۹8 در قالب معاونت راه اندازی شده است، اما بخش هایی از آن دارای قدمت بیشتری 

می باشد و ظرفیت های زیادی را داراست.
تبلیغات  به دفتر  واعظی خاطر نشان کرد: تعهد و ادای دین معینی پور نسبت 

اسلامی، مثال زدنی است و از ایشان جهت قبول این مسئولیت کمال تشکر را داریم.

فرماندار قم:

زائران اربعین در مسجد جمکران
 اسکان داده می شوند 

فرماندار قم با اشاره به اینکه طبق تصمیمی گرفته  شده، تمرکز اسکان زائران اربعین 
وجود  تصمیم،  این  عمده  دلیل  گفت:  است  جمکران  مقدس  مسجد  در  حسینی 
مشکل های ترافیکی و نبودن پارکینگ کافی در اطراف حرم مطهر حضرت معصومه )س( 

است. 
عباس ذاکریان روز چهارشنبه درهفتمین جلسه کمیته اجرایی ستاد تسهیلات زائران 
اربعین در تالار امام رضا )ع( فرمانداری قم افزود: اصل سیاست این است که اسکان در 
مسجد جمکران باشد، ما نیز از طریق وسایل حمل  و نقل عمومی کار نقل  و انتقال زائران 
بین جمکران و حرم مطهر  را انجام می دهیم که بار ترافیکی اضافی به شهر تحمیل نشود.
وی همچنین اتخاذ تدابیر لازم جهت اسکان زائران اربعین حسینی توسط مسئولان 
حرم مطهر را اقدامی ارزشمند ذکر کرد و گفت: ما هر کاری هم که برای اسکان زائران در 
جمکران انجام دهیم بازهم بخشی از آنان حرم مطهر را ترجیح می دهند و درحال حاضر  

دغدغه اصلی ما آمد و شد اتوبوس ها به حرم است، چون مدیریت آن امکان پذیر نیست.
ذاکریان با تاکید بر اینکه کماکان با همین سیاست اسکان زائران در جمکران پیش 
می رویم گفت: اگر اداره های استان قرار است، در این زمینه کاری انجام دهند، آماده 
همکاری هستیم. وی همچنین با اشاره به نامعلوم بودن حضور یا عدم حضور زائران 
خارجی اربعین در قم خاطرنشان کرد: تا این لحظه از سوی عراق مجوزی برای زائران 
پاکستانی صادر نشده، آنان ممکن است به صورت مستقیم به عراق بروند و در راه برگشت، 

شاهد موج زائران غیر ایرانی باشیم.
ضرورت پیش بینی فضاهای مختلف اسکان در قم

مدیر حرم مطهر حضرت معصومه)س( دراین جلسه با اشاره به تعیین مسجد جمکران 
برای محل اسکان زائران اربعین گفت: به طور حتم یکی از مقصدهای زائران پاکستانی 

حرم مطهر خواهد بود.
حجت الاسلام علی اشرف عبدی در ادامه افزود: به نظر می رسد علاوه بر جمکران در 

اطراف حرم مطهر نیز باید جهت اسکان زائران فضایی تدبیر شود.
وی یادآور شد: زائران پاکستانی در بازگشت از عراق چند روز در قم اقامت دارند، و 

اقامتشان در مسجد جمکران قابل مدیریت نخواهد بود.
عبدی با تاکید بر تعبیه یک مکان مناسب به منظور اسکان زائران در هسته مرکزی شهر 
تصریح کرد: اسکان زائران در مسجد جمکران مشکل های شهری قم را حل نخواهد 
کرد، نباید مانند ایام نیمه شعبان امکانات همه دستگاه ها را در مسجد جمکران بسیج 
و نقطه مرکزی شهر را رها کنیم. وی همچنین اضافه کرد: اداره کل راه  و شهرسازی باید 
در خصوص تعداد زائرانی که با وسیله شخصی و یا ناوگان عمومی تردد می کنند، آماری 
را تهیه کند، چون در اختیار داشتن اطلاعات و داده های دقیق از وضعیت مسافران و 

زائران، در برنامه ریزی درست نقش موثری دارد.
مسئول قرارگاه مردمی اربعین قم نیز در این جلسه با اشاره به پیش بینی  تأمین آب 
آشامیدنی زائران در مسجد جمکران گفت:با هماهنگی صورت گرفته با سازمان جهاد 
کشاورزی، مقررشده تا سردخانه موردنیاز برای دپوی قالب های یخ در اختیار مسجد 
جمکران قرار گیرد. مهدی قربان کرم افزود: از روز گذشته 40 دستگاه کولر و سیستم 

خنک کننده به مسجد جمکران تحویل داده شد.
 

رئیس شورای سیاستگذاری حوزه های علمیه خواهران خبرداد:

۵۰۰ حوزه علمیه خواهران در کشور 
فعال است

 رئیس شورای سیاستگذاری حوزه های علمیه خواهران،حوزه های علمیه خواهران 
را در سال های اخیر دارای پیشرفت های خوبی ارزیابی کرد و ادامه داد: از نظر علمی 
پیشرفت های خوبی در این حوزه ها بوده است و خواهران طلبه در موارد لازم در دانشگاه 

و حوزه حضور خوبی داشته اند. 
آیت الله مرتضی مقتدایی صبح روزپنجشنبه در مراسم معارفه حجت الاسلام والمسلمین 
مجتبی فاضل به عنوان مدیر حوزه های علمیه خواهران که در سالن آیت الله شرعی مرکز 
مدیریت حوزه های علمیه خواهران برگزار شد، مدیر انتخاب شده را گزینه خوب و مشرف 
بر حوزه های علمیه خواهران توصیف کرد. رئیس شورای سیاستگذاری حوزه های علمیه 
خواهران گفت: حجت الاسلام والمسلمین فاضل، با اتفاق آرای شورای سیاستگذاری 
حوزه های علمیه خواهران به عنوان مدیریت این حوزه ها انتخاب شد. وی حوزه های 
علمیه خواهران را در سال های اخیر دارای پیشرفت های خوبی ارزیابی کرد و ادامه داد: 
از نظر علمی پیشرفت های خوبی در این حوزه ها بوده است و خواهران طلبه در موارد لازم 

در دانشگاه و حوزه حضور خوبی داشته اند.
آیت الله مقتدایی افزود: حدود پانصد مدرسه علمیه در سراسر کشور برای خواهران در 
سطوح دو، سه و چهار دایر است که حدود سیصد نفر در سطح چهار مشغول هستند و 
537۶ نفر استاد در این پانصد مدرسه در حال تدریس می باشند که اکثر این اساتید را 
خانم ها تشکیل می دهند؛ همچنین 134۹ پایان نامه در حوزه های علمیه خواهران دفاع 

شده و تا به حال ۹21 کرسی آزاداندیشی برگزار شده است.
وی خطاب به حجت الاسلام والمسلمین فاضل ابراز داشت: یک مجموعه علمی و 
دلسوز نظام در اختیار شما گذاشته می شود که امیدوار هستیم با حضور شما و فضل 

الهی باعث پیشرفت حوزه های علمیه خواهران شوید.
رئیس شورای سیاستگذاری حوزه های علمیه خواهران در بیان نکته ای اخلاقی درباره 
استفاده از وقت و زمان بیان کرد و گفت: از خوشگذرانی های دنیوی بگذرید، و در مسیر 

خداوند متعال قدم بردارید تا رضایت و خوشنودی خداوند متعال را به دست آورید.
 

رییس دانشگاه علوم پزشکی  قم:

دومین شبکه بهداشت شهر قم
 به زودی راه اندازی می شود

رییس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: با توجه به این که برای شهر قم یک شبکه 
بهداشت کفایت نمی کند، دومین شبکه بهداشت این شهر به زودی راه اندازی می شود. 

مهدی مصری در گفت وگویی افزود: شبکه بهداشت جدید در شهر قائم افتتاح می شود 
که از نظر ستادی و مدیریتی کمک کند تا شاخص های بهداشتی شهر قم ارتقا یابد.

وی اضافه کرد: برنامه ریزی های لازم برای تجهیز شبکه بهداشت جدید شهر قم از نظر 
نیروی انسانی و تجهیزات انجام شده است.

وی همچنین گفت: در راستای توسعه شبکه بهداشتی و درمانی استان در 2 شهر 
جعفریه و کهک، ارزیابی میدانی از شبکه بهداشت و درمان این 2 شهرستان صورت 

گرفته و در تلاش هستیم کمبودها مرتفع شود و شبکه توسعه یابد.
به گفته مصری، تا یک ماه آینده ساختمان شبکه بهداشت و درمان شهرستان جعفریه 
افتتاح خواهد شد؛ ساختمان شبکه بهداشت در شهرستان کهک نیز آماده ساخت 

می شود و تا ۶ ماه آینده به بهره برداری خواهد رسید.
وی بیان کرد: نسبت جمعیت شهرستان های جعفریه و کهک برای شبانه روزی شدن 
شبکه بهداشت و درمان در این مناطق کم است، ولی در عین حال در سفر سال گذشته 
هیات دولت 10 میلیارد تومان برای این امر در نظر گرفته شد، ولی هنوز تخصیص 
داده نشده است. وی افزود: در نظر داریم 24 پزشک عمومی نیز به شبکه بهداشت 
شهرستان های جعفریه و کهک اضافه شود؛ برای بخش های قنوات و دستجرد نیز چند 

پزشک عمومی اعزام خواهد شد تا کمبودها مرتفع شود.
 

مسئول سازمان بسیج جامعه پزشکی استان قم عنوان کرد:

برپایی موکب درمانی کریمه اهل بیت)س( 
در شهر کربلا 

مسئول سازمان بسیج جامعه پزشکی استان قم گفت: موکب درمانی کریمه اهل 
بیت)س( طبق روال سال های گذشته در شهر مقدس کربلا به زوار اربعین حسینی 

خدمات ارائه خواهد داد. 
ابوالفضل چهره نما اظهار کرد: موکب درمانی کریمه اهل بیت)س( با مدیریت سازمان 
بسیج جامعه پزشکی قم چند سالی است که در شهر کربلا مستقر می شود و امسال نیز 
این موکب با حضور 25 پزشک و پرستار از روز چهارشنبه 1۶ شهریور ماه لغایت روز اربعین 

حسینی فعال خواهد بود.
 مسئول سازمان بسیج جامعه پزشکی استان قم در ادامه گفت: دارو و تجهیزات از 
طریق مرزهای زمینی به محل استقرار موکب در شهر کربلا ارسال شده و خدمات رسانی 

به زوار به صورت سرپایی انجام خواهد شد.
وی افزود: خدمات ارائه شده در موکب در حد خدمات سرپایی بوده و با توجه به فصلی 

که در آن قرار داریم خدمات متناسب با آن فصل به زوار ارائه می شود.

در جلسه کمیته فضاسازی و تبلیغات کنگره شهدای استان قم بر تغییر چهره شهرمتناسب 
با برگزاری کنگره شهدا تاکید شد.

مسئول روابط عمومی کنگره ملی شهدای استان قم دراین جلسه  با تأکید بر لزوم تشکیل 
کمیته اندیشه ورز با حضور نخبگان برای برگزاری کنگره شهدا گفت: نمای کلی شهر برای 

برگزاری کنگره ملی شهدای استان قم آماده شود.
احمد نامداری ، به اهمیت حوزه رسانه در برگزاری کنگره ملی شهدای استان قم اشاره 
کرد و اظهار داشت: ما نیاز داریم نمای کلی شهر برای برگزاری کنگره ملی شهدای استان 

قم آماده شود.
وی توجه به نکات موردبررسی در جلسه را مهم خواند و افزود: باید در این حوزه حرفه ای و 
هماهنگ کارکرده و تلاش کنیم با تعریف چند فاز مشخص کار را آغاز کنیم، لازم است با توجه 

به توان شهر در جهت تغییر نگاه مردم برنامه هایی را اجرا کنیم.
مسئول روابط عمومی کنگره ملی شهدای استان قم تصریح کرد: باید سطح توقعات خود 
را پایین بیاوریم زیرا بسیاری از زیرساخت ها وجود ندارد و باید مردم آماده شوند، افراد فهمیم 

برای معرفی کنگره به میدان بیایند و بر روی هر نکته فکر شود.
وی با تأکید دوباره بر اولویت بندی و سطح بندی کارهای تبلیغاتی و فرهنگی بیان کرد: نیاز 
داریم به صورت گام به گام و مرحله ای کارهای فرهنگی را انجام داده و از آغاز همه برنامه ها 

به صورت هم زمان پرهیز کنیم.
نامداری در پایان به تشکیل کمیته هیئت اندیشه ورز نیز اشاره کرد و گفت: در کنار کمیته 
تبلیغات، هیئت اندیش ورز می تواند کمک بسیاری به اجرای برنامه های تبلیغاتی و فرهنگی 

به روشی درست و علمی کند.
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسامی استان قم مطرح کرد:

آگاه سازی نسل جوان از اهداف اساسی کنگره شهدای استان قم است
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم  نیز دراین جلسه پدر و مادر شهدا، جانبازان و 
ایثارگران را اسطوره های حوزه شهادت دانست و گفت: کنگره شهدا باید برای نسل جوان 

برگزار شود تا در کنار رزمندگان قرارگرفته و حضور پرشوری داشته باشند.
امیرعلی عموزاده ، آگاه سازی نسل جوان از مسائل مرتبط با ایام دفاع مقدس را بسیار مهم 
خواند و اظهار داشت: کنگره شهدا باید برای نسل جوان برگزار شود تا در کنار رزمندگان 

قرارگرفته و حضور پرشوری داشته باشند.
وی بر حفظ المان های انسانی در فرهنگ ایثار و شهادت تأکید کرد و افزود: پدر و مادر 
شهدا، جانبازان و ایثارگران اسطوره های این حوزه بوده که متأسفانه قبل از معرفی به نسل 
جوان از دنیا می روند و ما تندیسی از آن ها نمی سازیم تا جوانان با آن ها از نزدیک آشنا شوند.

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم، زنده نگه داشتن یاد شهدا را به روش های نوین 
مطرح و تصریح کرد: برخی کارهایی در حوزه شهدا انجام می شود که روح نداشته و نمی تواند 
مخاطبان را جذب کند، درصورتی که ساخت المان هایی مانند جای پای پدر و مادر شهدا 

می تواند روح تازه ای به این حوزه بدمد.
وی ساخت موزه در پناهگاه های شهر را مطرح کرد و گفت: تندیس های شهدا به خصوص 
سردار شهید سلیمانی در میدان های اصلی شهر باید نصب شود تا مردم از همه زوایا تندیس 

را ببینند.
به صورت  و  را در اجرای کنگره شریک کرده  باید مردم  پایان تصریح کرد:  عموزاده در 

همه جانبه کارکنیم و از این فرصت کمال بهره ببریم.
رئیس کمیته فضاسازی و تبلیغات کنگره شهدای استان قم :
ساخت تندیس سردار سلیمانی در دستور کار قرارگرفته است

رئیس کمیته فضاسازی و تبلیغات کنگره شهدای استان و معاون محیط زیست و خدمات 
شهری شهرداری قم  نیز دراین جلسه از ساخت تندیس سردار سلیمانی در شهر قم و به 
مناسبت برگزاری کنگره ملی شهدا خبر داد و گفت: ساخت تندیس سردار سلیمانی به عنوان 

یک شهید شاخص در دستور کار قرارگرفته است.
مهدی اصفهانیان مقدم اظهار داشت: هدف غایی ما در برگزاری کنگره ملی شهدا رسیدن 

به کارکرد جهانی و بین المللی است.
وی نداشتن زیرساخت های لازم برای رسیدن به اهداف واقعی برگزار کنگره ملی شهدا را 
مطرح کرد و افزود: برای رسیدن به کارکرد ملی و بین المللی در کنگره شهدا نیاز به حضور و 

مشارکت پررنگ مردم بوده و باید کمیته مردمی کنگره را تشکیل دهیم.
را  شهر  ورودی های  آذین بندی  قم  شهرداری  شهری  خدمات  و  زیست  محیط  معاون 
موردبررسی قرارداد و تصریح کرد: حدومرز کنگره باید فراتر از ورودهای شهر قم بوده و باید 
از ابزارهای نوین تبلیغاتی و ظرفیت های موجود استفاده کنیم تا به هدف غایی در این حوزه 

دست پیدا کنیم.
وی ابراز کرد: در تبلیغات محیطی نباید تنها به بنر و بیلبورد اکتفا کنیم و باید از همه 

ابزارهای نوین تبلیغی استفاده کنیم.
اصفهانیان مقدم از ساخت تندیس سردار سلیمانی خبر داد و بیان کرد: ساخت تندیس 
سردار سلیمانی به عنوان یک شهید شاخص در دستور کار قرارگرفته و پیشرفت فیزیکی خوبی 

داشته است.
مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم:

شهر قم می تواند به نمایشگاه دائمی ایثار و شهادت تبدیل شود 
مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم  نیز دراین جلسه با اشاره به اینکه تابلوهای 
هوشمند معابر می توانند شهر را به نمایشگاه دائمی ایثار و شهادت تبدیل کنند گفت: در 
جریان اقدامات مرتبط با کنگره شهدای استان قم باید از تمام ابزارهای فناورانه استفاده 
کنیم.   مهدی کلانترزاده با اشاره به اهمیت اجرای برنامه های فرهنگی و تبلیغاتی بر اساس 
یک رویه منظم و هماهنگ بین همه ارگان ها اظهار داشت: با تصویب طرح تبلیغات کارها به 
ادارات و ارگان ها ابلاغ شده و باید نسبت به وظایفی که برای هر دستگاه مشخص می شود، 

متعهد باشند.
وی به لزوم ایجاد فضایی باز برای اطلاع رسانی افزود: امروز باید بر اساس فناوری روز و همه 
ابزارهای روز دنیا اطلاع رسانی کنگره را انجام داد و خود را محدود نکنیم و حتی از سر در 

مدارس و کلاس های دانشگاه نیز به عنوان یک محل تبلیغات محیطی استفاده کنیم.
مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم تصریح کرد: باید با یک دید باز به ابزار 
اطلاع رسانی نگاه کنیم و ظرفیت های شهر را به خوبی شناسایی کنیم و از آن بهره مند شویم؛ 
با این نگاه هر نفر و هر مکانی مانند فروشگاه ها نیز در کنار مساجد می توانند در اطلاع رسانی 
سهیم باشند. وی فراموشی افراد و فرصت های تبلیغی را یکی از چالش های حوزه فرهنگ 
دانست و بیان کرد: باید برای اجرای کنگره شهدای استان دغدغه ها و منویات رهبری را در 

نظر داشته باشیم.
کلانترزاده انتظارات مقام معظم رهبری در مورد شهر قم را یادآوری کرد و گفت: امروز 
خلأهایی وجود دارد که باید به آن ها پرداخته و با بررسی شبهاتی که دشمنان در مورد شهدا و 

هویت شهر ایجاد می کنند، آگاهانه در این حوزه حرکت کنیم.
وی به استفاده از حوزه های مختلف هنری و هنرمندان در این حوزه تأکید و خاطرنشان 
کرد: باید مشارکت مردمی را در ترویج فرهنگ ایثار و شهادت افزایش داده و با ایجاد انگیزه و 

اشتیاق در معرفی شهدا حرکت های مردمی را در این حوزه برنامه ریزی کنیم.
مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم ابراز کرد: مساجد،  مدارس، دانشگاه ها ، 
امامزادگان، هیئت های مذهبی، پایگاه های بسیج، گلزار شهدا، حرم مطهر، مسجد مقدس 
جمکران و بوستان ها ظرفیت هایی هستند که می توانیم استفاده کرده و مردم را درگیر کارهای 
فرهنگی کنیم. وی به ساخت تابلوهای معابر به صورت هوشمند و مجهز به رمزنگار اشاره کرد 
و گفت: امروز تقریباً ۶00 تابلو مجهز به رمزنگار در شهر نصب شده که می توانیم از آن به عنوان 

نمایشگاه و سینما در مسیر معرفی شهدا و علما استفاده کنیم.
کلانترزاده ادامه داد: باید حرم مطهر و مکان های خاص به یک تریبون ویژه  برای کنگره 
شهدا تبدیل شود. همچنین از هنرمندان باید به صورت ویژه استفاده کرده و کلیپ های 

هدفمند ساخته شده و اکران شود؛ در این مسیر به یک وحدت رویه نیز نیازمند هستیم.
مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم در پایان خاطرنشان کرد: برای اجرای هر 
برنامه باید نظارت و پایش انجام شده و در کنار کمیته های اداری کمیته مردمی را نیز تشکیل 

دهیم و با حضور خانواده شهدا در این فضا فعالیت کنیم.

سرپرست سازمان زیباسازی شهرداری قم خبرداد:
نام گذاری بیش از 700 معبر اصلی به نام شهدا در قم

سرپرست سازمان زیباسازی شهرداری قم نیز در این جلسه  از کاشت بیش از 6 هزار اصل 
درخت قرآنی در بوستان یادمان شهدا خبر داد و گفت: بیش از 700 معبر اصلی به نام شهدا 

در قم نام گذاری شده است.
پیام جوادیان ، به اقدامات انجام شده در حوزه ایثار و شهادت در شهرداری اشاره کرد و 

اظهار داشت: در حدود 700 معبر اصلی در قم به نام شهدا مزین شده است.
وی نام گذاری 375 کوچه و معبر به نام شهدا را در طرح کوچه های آسمانی یادآور شد و 
افزود: تابلوهای جدید مزین به عکس شهدا با استفاده از واقعیت مجازی، اطلاعات بیشتری 

راجع به شهید در اختیار مردم قرار می دهند.
طرح  سوم  فاز  زودی  به  اینکه  به  اشاره  با  قم  شهرداری  زیباسازی  سازمان  سرپرست 
کوچه های آسمانی در سطح شهر اجرا می شود تصریح کرد: در دو مرحله نیز سردیس شهدا 
ساخته  و رونمایی شده و در حال نصب است و مرحله سوم ساخت تندیس ها آغازشده است.
وی به دیوارنگاره ها نیز اشاره کرد و گفت: یکی از رسالت های سازمان زیباسازی ترویج 
فرهنگ ایثار و شهادت بوده و بسیاری از دیوارنگاره ها مزین به تصویر شهدا است؛ همچنین 
تندیس کاملی از سردار سلیمانی از جنس بتن به ارتفاع 4 متر و عرض حدود 2 متر طراحی 

در حال ساخت است.
جوادیان محل نصب تندیس سردار سلیمانی را در ابتدای عوارضی قم تهران عنوان کرد و 
افزود: ابتدای عوارضی قم تهران فضای خوبی برای تبلیغات محیطی فراهم است؛ طرحی 
در سازمان زیباسازی به صورت زنجیر و پلاک در حال اجرا است تا تصاویر شهدا در این 

محدوده نصب  شود.
وی به نصب تابلوی بیت الشهدا اشاره کرد و گفت: در این طرح منزل شهدا به صورت یک 
لوح شاخص به مردم معرفی شده و افراد می توانند با استفاده از واقعیت مجازی اطلاعاتی از 
محل شهادت و وصیت نامه شهید دریافت کنند، در کنار این کار سند هویتی شهید نیز تقدیم 

خانواده شهدا می شود.
سرپرست سازمان زیباسازی شهرداری قم تأکید کرد: امروز شهر قم به عنوان نخستین 
کلان شهر بوستان یادمان شهدا داشته که از سال گذشته تا امروز بیش از ۶ هزار و ۹0 اصل 
درخت قرآنی در این بوستان کاشته شده و در مرحله بعد پلاک شهدا نیز برای درختان نصب 

می شود.
وی ادامه داد: در این بوستان آمفی تئاتر روباز ساخته می شود و می توان مراسم بزرگداشت 
شهدا را در این مکان برگزار کنیم. همچنین المان های شهدا در این فضا نصب می شود؛ از 
طرفی اداره کل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم می تواند از تابلوها و سازهای که در 
اختیار سازمان است بهره برده و رنگ و بو و فضای شهر را به سمت فرهنگ ایثار و شهادت 

ببرد.
سرپرست سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری قم خبرداد:

لزوم توجه به فضای مجازی شهر در اقدامات فرهنگی کنگره شهدا
سرپرست سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری قم نیز دراین جلسه  به لزوم توجه 
به فضای مجازی شهر در اجرای کارهای فرهنگی کنگره شهدا اشاره کرد و گفت: نوجوانان 

از گروه های مهم هدف در برگزاری برنامه های فرهنگی کنگره شهدای استان قم هستند.
حجت الاسلام ، به زمان باقی مانده تا برگزاری کنگره ملی شهدای استان قم اشاره کرد و 
اظهار داشت: باید زمان را در نظر گرفته و برنامه های که امکان عملیاتی کردن آن راداریم، 

انجام دهیم.
وی نوجوانان را جامعه هدف در کنگره دانست و افزود: باید در اجرای کنگره شهدا علاوه 
بر ورود ارگان ها و نهادها در کنار شهرداری مردم را نیز شریک کنیم و به فضای مجازی نیز 

اهمیت دهیم.
سرپرست سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری قم با اشاره به اهمیت مشارکت 
دیگر ارگان ها در برنامه های فرهنگی کنگره شهدا و به بازی گرفتن فعالان فضای مجازی 
تصریح کرد: می توانیم 40 روز قبل از کنگره به صورت یک برنامه هماهنگ در مدارس به 
معرفی شهدا بپردازیم و مساجد، تکایا، دانشگاه و حوزه علمیه نیز باید در این برنامه همراه 

شوند.
وی ادامه داد: هر مسجد شهدای مشخصی دارد که می توانیم 10 روز قبل از کنگره در 
مسجد ایستگاه صلواتی به نام شهدا و به نیت شهدا برپا کنند؛ برنامه های امسال روز قم را نیز 

با محوریت شهدا و با شعار”در سایه کریمه در جاده شهادت” برگزار می کنیم.
طباطبایی نژاد در پایان تصریح کرد: یکی از برنامه های سازمان فرهنگی، اجتماعی و 
ورزشی شهرداری قم برگزاری رویداد گردشگری در حوزه جهاد و مقاومت است که همسو 

با کنگره شهدا خواهد بود
مسئول روابط عمومی اداره کل اوقاف و امور خیریه استان قم مطرح کرد:

لزوم استفاده از ظرفیت بقاع متبرکه در برگزاری کنگره شهدا
مسئول روابط عمومی اداره کل اوقاف و امور خیریه استان قم نیز دراین جلسه  از آمادگی 
اوقاف برای همکاری برای اجرای کنگره خبر داد و گفت: باید باکارهای هنری و ساده در این 

زمان کوتاه فضای شهر را تغییر داده و به فضای ایثار و شهادت نزدیک کنیم.
مهدی قائم پناه اظهار داشت: به نظر می رسد برای اجرای کنگره برنامه کاملی نوشته نشده 

است و باید به این موضوع توجه کنیم.
وی از استفاده از طرح های هنری در حوزه فرهنگ را مطرح کرد و افزود: باید باکارهای 
هنری و ساده در این زمان کوتاه فضای شهر را تغییر داده و به فضای ایثار و شهادت نزدیک 

کنیم.
مسئول روابط عمومی اداره کل اوقاف و امور خیریه استان قم از آمادگی اوقاف برای 
همکاری در جهت اجرای کنگره خبر داد و گفت: ما می توانیم بخشی از کارهای فرهنگی را 

انجام داده و فضای امام زادگان می تواند در اختیار کنگره قرار گیرد.
وی به اجتماع مردم در روزهای پنج شنبه  در امام زادگان اشاره کرد و گفت: روزهای پنج شنبه 
و اجتماع مردمی در این روز فرصت مناسبی برای کنگره بوده و باید برای آن برنامه داشته 

باشیم.
قائم پناه تصریح کرد: مردم باید در اجرای این برنامه سهم بیشتری داشته باشند و از 

طایفه های مختلف دعوت به همکاری کنیم.
وی در پایان آزادسازی زندانیان غیر عمد به نام شهدا را نیز مطرح کرد و گفت: اداره کل 
اوقاف و امور خیریه استان قم در ساخت نماهنگ نیز می تواند همکاری لازم را با کنگره داشته 
باشد و می توانیم 3 هزار طلبه ای که در کانون مبلغان سازمان عضو هستند را برای کارهای 

فرهنگی کنگره بسیج کنیم.
معاون فرهنگی اداره کل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان قم  تاکید کرد:

لزوم استفاده از نخبگان در اجرای کنگره شهدا در قم
معاون فرهنگی اداره کل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان قم  نیز دراین جلسه با اشاره 
به اهمیت حضور نخبگان علمی در برنامه های فرهنگی گفت: بیش از 450 پرونده نخبه در 

بنیاد شهید وجود دارد که می توانیم از آن ها در اجرای کنگره کمک بگیریم.
حجت الاسلام غلامرضا ناظمی ، با اشاره به لزوم بازآفرینی جایگاه شهدا در میان نسل 
جوان اظهار داشت: امروز باید تکریم خانواده شهدا در دستور کار قرارگرفته و هویت انقلابی 
شهر دوباره زنده شود. وی با اشاره به اهمیت حضور نخبگان علمی در برنامه های فرهنگی 
افزود: باید در بازآفرینی فرهنگ ایثار و شهادت و برگزاری کنگره شهدا از نخبگان نیز بهره برده 

و فرزندان شهدا را در این برنامه سهیم کنیم.
معاون بنیاد شهید و امور ایثارگران استان قم تصریح کرد: بیش از 450 پرونده نخبه در بنیاد 

شهید وجود دارد که می توانیم از آن ها در اجرای کنگره کمک بگیریم.
وی خواستار برگزاری برنامه های تبلیغاتی در نقاط مختلف شهر شد و تأکید کرد: بیشتر 
برنامه های فرهنگی و تبلیغی در مرکز شهر اجرا می شود،  نباید به پیرامون شهر و حاشیه شهر 

بی توجه بوده و برای آن ها نیز برنامه هایی در نظر گرفته شود.
حجت الاسلام ناظمی در پایان به دغدغه مقام معظم رهبری به منطقه نیروگاه و شاه 
ابراهیم اشاره کرد و گفت: از حاشیه شهر غفلت نکنیم و کارهای فرهنگی تمام شهر به صورت 

یکپارچه اجرا شود.

در جلسه کمیته فضاسازی و تبلیغات کنگره شهدای استان قم تاکید کرد:

چهره شهرقم متناسب با برگزاری کنگره شهدا آماده شود
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رییس سازمان صنعت،معدن و تجارت استان قم خبرداد: 

تکمیل ۳۶۷ طرح صنعتی با پیشرفت 
فیزیکی بالای ۶۰ درصد 

رییس سازمان صنعت،  معدن و تجارت قم گفت: بر اساس آخرین پایش صورت 
گرفته، 3۶7 طرح صنعتی و صنایع معدنی با پیشرفت فیزیکی بالای ۶0 درصد در 
قم موجود است که کمک به بهره برداران آن ها برای تکمیل هرچه سریعتر طرح ها با 

جدیت دنبال می شود. 
اکبر ابدالی در گفت وگویی  پیرامون این موضوع بیان داشت: با بهره برداری از این 
3۶7 طرح برای 11 هزار و 802 نفر به صورت مستقیم فرصت شغلی ایجاد و ظرفیت  
تولید محصولات صنعتی مورد نیاز کشور در استان قم به صورت قابل توجهی افزایش 

پیدا خواهد کرد.
وی افزود: برای احداث این طرح های صنعتی درقم تاکنون 84 هزار و ۹4۹ میلیارد 
ریال سرمایه گذاری انجام شده و همچنان به 5۶ هزار و ۶34 میلیارد ریال سرمایه  
گذاری دیگر هم برای تکمیل آن ها نیاز است که در همین رابطه پرداخت تسهیلات 

بانکی به بهره برداران برای تامین مالی اجرای طرح ها در دستور کار است.
وی با اشاره به این که راهبرد سازمان صنعت،  معدن و تجارت قم کمک به تکمیل 
شدن همه واحدهای نیمه تمام صنعتی مستقر در استان است، ادامه داد: علاوه بر 
طرح های نیمه تمام با پیشرفت فیزیکی بالای ۶0 درصد در این استان،  تعدادی از 
طرح های صنعتی و صنایع معدنی با پیشرفت فیزیکی ۶0 تا کمتر از 20 درصد نیز در 
شهرک های صنعتی قم موجود است که بهره برداری از آن ها می تواند در سطح تولید 

و اشتغال استان، جهش قابل توجهی ایجاد کند.
ابدالی گفت: مهمترین طرح های صنعتی در دست  اجرای استان قم با درصد 
ساخت  آهنی،  و  فولادی  محصولات  همچون  مواردی  شامل  متفاوت  پیشرفت 
از کربنات کلسیم،  لوله، کاغذ  لوله و پوشش  انواع  انواع محصولات پلاستیکی، 
فولادی،  شمش  انواع  مصنوعی،  الیاف  تولید  کریستالی،  چند  خورشیدی  پنل 

فرآورده های لبنی، لوازم بهداشتی و سلولزی و لوازم خانگی است.

رئیس مجلس در نشست شورای هماهنگی بانک های دولتی: 

بانک ها باید با اصلاح فرایندها
 رضایت مردم را جلب کنند 

رئیس مجلس شورای اسلامی با اشاره استاندارد نبودن عملیات بانکی کشور تاکید 
کرد: باید فرایندها در این بخش به نحوی اصلاح شود که تلاش ها و زحماتی که در 
شبکه بانکی کشور انجام می شود در شعب بانک توسط مردم احساس شده و رضایت 

مردم جلب شود. 
به گزارش ایلنا، محمدباقر قالیباف امروز در نشست شورای هماهنگی بانک های 
دولتی و نیمه دولتی کشور، با اشاره به تلاش هایی که در شبکه بانکی کشور انجام 
می شود، از این اقدامات تقدیر کرد و گفت: باید فرایندها در این بخش به نحوی 
اصلاح شود که این تلاش ها و زحمات در شعب بانک توسط مردم احساس شده 

و رضایت مردم جلب شود. 
وی با تأکید بر اینکه مردم در استفاده از خدمات سیستم بانکی دچار مشکل 
هستند و باید زنجیره چرخش سرمایه درست شود، اظهار داشت: بانک ها نقش 
کلیدی و حیاتی در کشور ایفا می کنند اما در نهایت تصورها از اقدامات بانکی منفی 
است و این ناراحتی علاوه بر اینکه در بانک ها اثر می گذارد در حکمرانی نیز تأثیر 

منفی خواهد داشت.
رئیس مجلس در بخش دیگری از سخنان خود تاکید کرد: در حقیقت، بانک ها باید 
پیشرو سرمایه گذاری باشند اما شاهد مشکلاتی در این حوزه هستیم؛ به عنوان نمونه 
درباره شرکت های دانش بنیان که توانمندی بالایی دارند با وجود آن که سرمایه واقعی 
آن ها، دانش و توان علمی شان است اما این موارد نمی تواند پشتوانه حتی یک ریال 
تسهیلات باشد درحالی که گاهی به یک زمین که متروکه هم شده وام های سنگین 

پرداخت می کنند که این مسائل باید حل شود.
قالیباف همچنین گفت: وقتی در جذب سرمایه گذاری خارجی مشکل جدی 
داریم نقش بانک ها مهم و اثرگذار است و در این شرایط سرمایه گذاری در کشور باید 

بر دوش بانک ها باشد. 
رئیس مجلس شورای اسلامی همچنین با تأکید بر اهمیت برنامه هفتم توسعه بیان 
کرد: همانطور که رهبر معظم انقلاب تاکید کرده اند این برنامه باید مسئله محور باشد 
و مسائل اساسی کشور در این برنامه دیده شود و سپس همه همت کنیم تا در مسیر 

اولویت های این برنامه حرکت کنیم. 
براساس این گزارش، در این نشست مدیران عامل بانک های ملی، سپه، رفاه، 
کشاورزی، پست بانک، صندوق کارآفرینان امید، سرپرست بانک توسعه و تعاون، 
نماینده بانک های خصوصی و دبیر شورای هماهنگی بانک ها حضور داشتند و نقطه 

نظرات خود را بیان کردند.
مدیران عامل بانک ها نیز ضمن ارائه گزارشی از عملکرد نظام بانکی، به نکاتی 
چون ناترازی شبکه بانکی، بلوکه شدن سرمایه بانکی به دلیل مطالبه از دولت و نیز 
تسهیلات گیرندگان اشاره کرده و خواستار پرداخت بدهی دولت به بانک ها و افزایش 
کفایت سرمایه آنها شدند. براساس گزارشی که در این جلسه ارائه شد، بانک ها در 
مجموع 350 همت از دولت طلب دارند که بر این باورند اگر این مطالبه پرداخت شود 

این ارقام می تواند در چرخه تولید کشور به کار گرفته شود. 
همچنین بهزاد پورسید معاون قوانین مجلس، پژمان پشمچی زاده، معاون نظارت 
مجلس، بابک نگاهداری، رئیس مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی در این 

جلسه حضور داشتند.

یک کارشناس پاسخ داد:
لازمه ساخت چهار میلیون مسکن چیست؟

یک کارشناس اقتصاد مسکن گفت: ساخت چهار میلیون واحد مسکونی نیازمند 
رشد اقتصادی بالای 10 درصد و استفاده از دست کم 15 ابزار مالی است. 

بیت الله ستاریان در گفت وگویی اظهار کرد: بخش خصوصی ۹5 تا ۹7 درصد 
تولید مسکن در ایران را انجام می دهد و طی دهه های گذشته بین 3 تا 5 درصد 
توسط دولت حمایت و احداث شده است. همواره طی پنج دهه گذشته نیز کمبود 
مسکن داشتیم. علت این است که در گذشته دولت نه توانسته بسازد و نه توانسته 
تسهیل گری کند. بخش خصوصی هم هیچ یک از ابزارهای مالی که سال هاست دنیا 
از آنها استفاده می کند در اختیار نداشته است. سازندگان با دست خالی و مقداری 

منابع خودشان ساخت و ساز کرده اند و کارها را پیش برده اند.
تولید مسکن فقط بر عهده وزارت راه و شهرسازی نیست

وی افزود: دولت باید شرایط استفاده از ابزارهای مالی متنوع در بخش مسکن را 
برای مردم فراهم کند اما کارها به وزارت راه و شهرسازی سپرده می شود؛ در حالی که 
وظیفه ی اصلی این وزارتخانه ارایه زمین و خدمات تشکیلاتی است. وزارت اقتصاد 
باید خطوط مالی را فراهم کند. وزارت صمت نیز صنایع تولیدی ساختمان را تقویت 
کند.این کارشناس بازار مسکن تاکید کرد: همه فکر می کنند مسکن یک مقوله 
مهندسی است؛ به این صورت که زمین و مصالح بدهیم و کارها پیش برود. در حالی 
که نیمی از نقدینگی کشور و تمام صنایع عمده کشور وابسته به صنعت ساختمان 
است. نیمی از اقتصاد کشور در بخش مسکن قرار دارد. مهندسی یک بخش خیلی 

جزئی از اقتصاد مسکن را شکل می دهد.

یک اقتصاددان گفت: وقتی دولتی می گوید تورم یک مجموعه کالا کم شده 
است این به آن معناست که سرعت رشد قیمت ها و شتاب افزایش سطح عمومی 

نرخ ها کاهش یافته است. 
گروه های  که  دادند  نشان  آمارهایی  ارائه  با  مرکزی  بانک  و  ایران  آمار  مرکز 
کالایی مختلفی به نسبت سال گذشته )یعنی زمانی که دولت سیزدهم تازه بر 
سر کار آمد( با کاهش نرخ تورم مواجه شده اند. این کاهش تورم برای بسیاری از 
مخاطبان و جامعه متشکل از مردم عادی معنا و مفهوم دیگری دارد و ممکن است 

به عنوان کاهش قیمت ها تلقی شود. 
آلبرت بُغُزیان استاد اقتصاد دانشگاه تهران  با اشاره به برخی بدفهمی ها از 
آمارها، به اخبار اخیر کاهش نرخ تورم مرکز آمار در حوزه های مختلف خوراکی، 
مسکنی و. . نسبت به سال گذشته اشاره کرد و گفت: اگر درباره یک کالای 
خاص )مثل ماکارونی( و تغییرات قیمتی و تورمی آن بخواهیم صحبت کنیم، به 
مسئله خاصی برنمی خوریم. مردم به وضوح و راحتی با مقایسه نرخ ها و قیمت ها 
درباره  اما  کنند،  معین محاسبه  نسبت یک سال  به  را  قیمت  می توانند رشد 

کالاهای گروهی و تورم کل ماجرا متفاوت است. 
این کارشناس اقتصاد کلان توضیح داد: درباره کالاهای گروهی، بحث وزن 

هر کالا در سبد گروه ها و همچنین ترکیب هر کالا براساس ضریب و وزن خود و 
سپس نمونه گیری قیمتی مطرح می شود؛ این مجموعه عملیات بانک مرکزی و 
مرکز آمار را به نرخ ها و شاخص های قیمتی و تورم کالاهای گروهی می رساند و 

باعث می شود تورم کل کشور نیز قابل محاسبه شود. 
بغزیان با بیان این مطلب که »محاسبه نرخ های عمده و مهم یا کالاهای ترکیبی 
مانند مسکن و خودرو کار یک فرد یا یک کارشناس نیست و نیز به گروه های 
تخصصی داشته و با محاسبه فرد امکان پذیر نیست« ادامه داد: بانک مرکزی 
و  تورم  نرخ های  برای محاسبه  و نسبت های لازم  از قبل فرمول ها  آمار  و مرکز 
شاخص های قیمتی را دارند و بسیار راحت تر این نرخ ها را حساب می کنند. 
تورم درحال  با 25درصد  اعلام می شود  از اجناس که  برخی  ممکن است در 
این ادعا توسط دولت مطرح شود که ما این طور حس  افزایش نرخ هستند، 
نمی کنیم و این مبالغ رشد بیشتری داشتند، اما مسئله این است که تورم هر 
دهک و هر بخش مصرفی با دیگری متفاوت است و تورم کالا از نظر وزنی در یک 
دهک 40 درصد و در یک دهک دیگر ممکن است 15 درصد باشد. در واقع مراکز 
آماری و محاسباتی نرخ های متوسط را درنظر می گیرند. برای مثال تورم بلیت 
هواپیما برای برخی دهک ها اساسا در جایگاه محاسبه تورمی نیست و هرچقدر 

هم گران شود روی چند دهک پایین تاثیر خاصی نمی گذارد. 
وی با بیان اینکه »وقتی دولت می گوید تورم یک مجموعه کالا کم شده است 
این به آن معناست که سرعت رشد قیمت ها و شتاب افزایش سطح عمومی نرخ ها 
کاهش یافته است« گفت: دولت ها از این مسئله به عنوان یک موفقیت بزرگ 
یاد می کنند اما نکته ظریف ماجرا این است که دولتی ممکن است در جریان 
اقدامات خود توانسته باشد مقداری از سرعت گران شدن ها و شدت آن بکاهد 
و این اصلا به معنای کم شدن قیمت ها یا حتی ثبات و گران نشدن قیمت ها 
نیست، بلکه به معنای »کمتر گران شدن« در یک بازه زمانی است. به این دلیل، 
شاید این امر یک موفقیت برای دولت باشد اما برای مصرف کننده نهایی تنها 
زمانی موفقیت ملموس می شود که تورم به طورکلی متوقف شود و مانند تجربه 
چند دولت اروپایی و آسیای شرقی در دهه گذشته، تورم صفر و منفی تجربه 
شود.  این عضو هیات علمی دانشگاه ادامه داد: در همه دولت ها موفقیت های 
اقتصادی به طور طبیعی بیش از آنچه که هست بیان می شود، اما جامعه و مردم 
به جای بدبینی یا خوشبینی باید به درک از خود آمارها برسند. در واقع این درک 
بسیار مهم است که بدانیم کاهش تورم به معنای کاهش قیمت ها نیست، بلکه 
زمانی دولتی می تواند مدعی کاهش قیمت ها و کنترل کامل شود که تورم صفر یا 
منفی را در برخی اقلام مصرفی و غیر مصرفی موجود در بازار ایجاد کند. اما وقتی 
تورم 25 درصد یا 15 درصد نیز باشد، با وجود کاهش تورم هرسال یا هرماه این 

مقدار به قیمت ها اضافه می شود و ما همچنان افزایش قیمت داریم. 
بغزیان با بیان اینکه ظرافت موجود در بیان برخی آمارها به حدی است که حتی 
کارشناسان را نیز ممکن است فریب بدهد، اضافه کرد: برای مثال بحث کاهش 
نرخ تورم سالانه مسکن از 70 درصد تابستان سال گذشته که اکنون به رقم کمتر 
از 30 درصد رسیده است، قطعا گویای کاهش است، اما این کاهش به معنای 
کاهش قیمت نیست. علت اینکه کاهش قیمت به این آسانی نیست، به دلیل 
هزینه های تمام شده تولید است که با دستور دولت کم و زیاد نمی شود. انتظارات 

تورمی و هزینه تولید در نهایت عوامل موثر اساسی در بحث تورم هستند. 
وی با بیان این مطلب که »البته در مورد اقلام ترکیبی مانند مسکن و خودرو 
که خود وابسته به تعداد زیادی کالا و اقلام هستند مسئله علت یابی کاهش تورم 
متفاوت است« اظهار کرد: مسکن یک کالای ناهمگون است و جزئیات زیادی 
دارد. ضمن اینکه در سال های اخیر این کالا یک محصول تولید بخش خصوصی 
محسوب شده که در درون بازار تعیین قیمت می شود. گاهی افت سرعت افزایش 
قیمت و رشد تورم به این دلیل ایجاد می شود که در بحث خانه های نوساز، به 
دلیل مشکل نقدینگی صاحب ملک تمایل دارد زودتر از حد ممکن ساختمان را 
تبدیل به پول کند و این باعث می شود قیمت شکسته شود. البته افت تقاضای 
جامعه به دلیل گرانی بیش از حد نیز تا حدی موثر است، اما معمولا خودرو و 
مسکن به دلیل هزینه های تولید، نوسان قیمتی چندانی ندارند و بیشتر تابع 

اقلام بکار رفته و میزان تورم این اقلام لازم برای ساخته شدن هستند. 
استاد دانشگاه تهران در ارتباط با رکودهای مقطعی برخی اقلام گفت: در خود 
بازار مسکن علیرغم بحث همه گیری رکود، هر طیف از مسکن با مسکن دیگر 
فرق داشته و نرخ تورم باتوجه به منطقه متفاوت می شود، اما دولت تنها زمانی 
می تواند ادعا کند که نرخ تورم باعث کاهش قیمت در بازار مسکن شده که با 

سیاست های مسکنی خود، تورم را به صفر یا کمتر برساند.

اشاره ی یک اقتصاددان به آمارهای مرکز آمار و بانک مرکزی: 

کاهش تورم مسکن و محصولات مصرفی به معنای ارزان شدن نیست 

کارشناس اقتصادی در گفت وگویی مطرح کرد؛

کاهش دسترسی مردم و بنگاه ها به تسهیلات با اعطای وام به اشخاص مرتبط با بانک ها
کارشناس پولی و بانکی با بیان اینکه بانک مرکزی باید با 
بانک های متخلف برخورد کند،گفت: اعطای تسهیلات کلان 
به افراد خاص و مرتبط با بانک ها، دسترسی مردم و بنگاه های 
راهکار  بهترین  و  را کاهش می دهد  به تسهیلات  اقتصادی 

نظارت و برخورد هیات انتظامی بانک مرکزی است. 
»محمدعلی خادم« در گفت وگویی در خصوص اینکه بانک ها 
بخش قابل توجهی از تسهیلات را به اشخاص نزدیک و مرتبط 
می دهند، اظهار داشت: در اقتصاد به واسطه فاصله نرخ بهره 
و تورم و اینکه گفته می شود نرخ بهره منفی است، دریافت 
تسهیلات برای مردم جذاب است، از طرفی اعطای تسهیلات 

توسط بانک ها به نوعی توزیع کننده رانت است.
وی افزود: به واسطه سرکوب بلندمدت نرخ بهره در کشور، 
سیاست گذار مقررات تسهیلات به اشخاص مرتبط و کلان که 
در مقررات بانک ها وجود دارد را محدود کرد تا اعطای تسهیلات 

به اطرافیان و افراد مرتبط با بانک ها محدود شود.
بانک مرکزی  بانکی گفت:  اگرچه  و  پولی  این کارشناس 
اشخاص  به  کلان  تسهیلات  پرداخت  در  محکمی  مقررات 
دارد؛ اما بانک ها این مقررات را رعایت نمی کنند و بانک های 
مرتبط  اشخاص  به  را  خود  تسهیلات  تا 80  خصوصی 70 
می دهند و در بانک های دولتی این تسهیلات به شرکت های 

زیرمجموعه خودشان داده می شود.
هیات انتظامی توان برخورد با بانک ها ندارد

خادم تصریح کرد: در مقررات مجازات هایی در نظر گرفته 
شده است از جمله آن معرفی هیات مدیره به هیات انتظامی 

بانک  مرکزی بود؛ ولی متأسفانه تجربه 40 تا 50ساله نظام 
بانکی نشان می دهد هیات انتظامی یا انگیزه ندارد یا توان 

برخورد با این بانک ها ندارد.  
وی ادامه داد: از طرفی بانک مرکزی به واسطه اختیارات 
امکان برخورد دارد؛ اما باز هم شاهد هستیم در برخورد با این 

تخلفات خیلی کوتاهی می شود.
هیات  طرفی  از  داد:  توضیح  اقتصادی  کارشناس  این 
انتظامی چون ساختار ضعیفی دارد و حتی نماینده بانک ها 
در هیات انتظامی حق رای دارند، برخورد جدی با بانک های 

متخلف انجام نمی شود. در گزارش مرکز پژوهش های مجلس 
هیات  که   بوده  مورد  از 10  کمتر  سال ۹8  تا  که  بود  آمده 
انتظارمی با بانک های متخلف برخورد کرده است، در صورتی 
که در موضوعات دیگر همچون افزایش قیمت مرغ و تخم، 

مدیرعامل تغییر می کند.
به گفته خادم به واسطه منافعی که وجود دارد و عدم نظام 
به  که  نیستیم  شاهد  را  جدی  برخورد  مرکزی،  بانک  کافی 

اقتصاد ضربه می زند.
وی در مورد راهکاری پیشنهادی برای حل این مشکل گفت: 

بهترین اقدام محدودکردن تسهیلات است که در نتیجه آن 
کنترل ترازنامه بانکی به صورت مقداری است و می توان سقف 
تعیین کرد و برای بانک ها حد گذاشت مثلا ماهیانه 1.5 تا 2 
درصد باشد که بانک ها رعایت کنند در صورتی که این سقف 
رعایت شود قدرت بانک در اعطای تسهیلات به شرکت های 
زیرمجموعه که بانک مرکزی نمی تواند اعمال نظر کند کم و 
کمتر می شود و در نتیجه آثار تورمی اعطای تسهیلات به مردم 

اصابت نمی کند.
بانک مرکزی پرداخت تسهیات به افراد مرتبط توسط 

بانک ها را بررسی کند
این کارشناس حوزه پولی و بانکی اظهار داشت: موضوع 
بانک ها  توسط  مرتبط  افراد  به  و  کلان  تسهیلات  پرداخت 
موضوع مهمی است که باید رسیدگی شود. دولت ابر بدهکار به 
نظام بانکی است که میزان این بدهی سالیانه و ماهانه افزایش 

یافته و منجر به خلق پول شده است.
خادم گفت: کنترل ترازنامه بانک ها باید یک مطالبه عمومی 
باشد؛ زیرا کنترل ترازنامه نیازمند برخورد جدی بانک مرکزی با 

بانک های متخلف است.
وی تاکید کرد: این روشنگری باید برای مردم انجام شود که 
بانکی مردم عادی  تسهیلات گیرندگان اصلی کنونی نظام 
نیستند یا دولت است یا عده ای شرکت وابسته به بانک ها یا 
شرکت های کلانی که غالباً زیان ده هستند و چون تسهیلات 
دریافتی را نامتناسب استفاده می کنند، در نتیجه تورم به مردم 

می رسد.

گذار  تخم  مرغ  اتحادیه  مدیره  هیات  رئیس 
استان تهران اظهار داشت: قطعا برای تخم مرغ 
وعده  بنابر  و  داشت  خواهیم  را  قیمت  افزایش 
دولت31 شهریور قیمت ها تعدیل می شود. هم 
مدارس،  بازگشایی  و  هوا  شدن  سرد  با  چنین 
مطابق روال سال های گذشته، افزایش قیمت را 

شاهد خواهیم بود. 
، در مورد آخرین  نبی پور در گفت وگویی  ناصر 
وضعیت  داشت:  اظهار  تخم مرغ  بازار  وضعیت 
بازار تخم مرغ نرمال و قیمت ها پایین است. اما 

مدت هاست  و  بوده  ضرر  حال  در  ما  داران  مرغ 
یک  هر  ازای  به  تومان  هزار  حداقل 15-13  که 
کیلوگرم، از جیب خود هزینه می کنند که این رقم 
کمی نیست؛ آقایان نیز همواره می گویند تا آخر 
اصلاحاتی  قیمت ها  در  تا  کنید  تحمل  شهریور 
مرغ  اتحادیه  مدیره  هیات  رئیس  گیرد.  صورت 
اصلاحات  خصوص  در  تهران  استان  گذار  تخم 
باید  اصلاحات  این  کرد:  بیان  مرغ  تخم  قیمت 
انجام شود تا تولیدکننده ها توانایی دوام برای ادامه 
کار را داشته باشند. قیمت تمام شده یک کیلو 

تخم مرغ در حال حاضر 48 هزار تومان است که 
حتی اگر با 10 درصد افزایش قیمت همراه باشد، 
به رقمی افزون بر 50 هزار تومان می رسد. وی در 
اظهار داشت:  نهاده ها  قیمت  افزایش  با  ارتباط 
زمانی که قیمت نهاده ها 6 برابر می شود، طبیعی 
است که افزایش قیمت تخم مرغ را نیز به همراه 
داشته باشد؛ تا قبل از این اتفاق، تخم مرغ با ارز 
4200 تومانی به رقمی نزدیک 18 هزار و 300 
تومان بود که در حال حاضر با ارزی که به 6 برابر 
افزایش یافته، به قیمت 34 هزار تومان رسیده که 

حتی دوبرابر قیمت سابق نیز نیست؛ در صورتی 
که نهاده ها حدود 70-75 درصد قیمت تمام شده 

را تشکیل می دهد.
 نبی پور در پاسخ به پرسشی در ارتباط با تقاضای 
مردم برای تخم مرغ، بیان داشت: تقاضا همچنان 
مطلوب است زیرا ارزان ترین کالا در کشور، تخم 
مرغ است و ارزان تر از این کالا ماده پروتئینی وجود 
ندارد. مردم در صورت عدم تمایل نیز بالاجبار برای 
تامین پروتئین خود و فرزندانشان، رو به خرید تخم 
مرغ می آورند. وی با تایید افزایش قیمت تخم مرغ 

افزایش  قطعا  کرد:  اذعان  رو،  پیش  ماه های  در 
قیمت خواهیم داشت. بنابر وعده دولت31 شهریور 
قیمت ها تعدیل می شود. هم چنین با سرد شدن 
سال های  روال  مطابق  مدارس،  بازگشایی  و  هوا 
گذشته، افزایش قیمت تخم مرغ را شاهد خواهیم 
بود. اگر به قیمت تمام شده 48 هزار تومان نرسیم، 
مرغ داران مرغ های خود را به کشتارگاه داده چون 
امکان متحمل شدن ضرر را ندارند. در حال حاضر 
یک واحد گله که سنی زیر 60 هفته داشته باشد، 
ماهی 900 میلیون تومان برای مرغ دار هزینه دارد.

رئیس هیات مدیره اتحادیه مرغ تخم گذار:

قطعا قیمت تخم مرغ افزایش خواهد یافت

آگهی ماده سه قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی
هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید 

نموده اند:
1- رأی اصلاحی شماره 1401۶0330001005352 مربوط به پرونده کلاسه 1400114430001000037 مربوط به تقاضای آقای علی زینلی فرزند غلامعلی درششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 201 مترمربع پلاک 
شماره 2 فرعی از 10418 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم 1-مبایعه نامه عادی مع الواسطه از غلامعلی زینلی به موجب سند مالکیت مشاعی صادره دردفتر 355 صفحه 3۹3 بانضمام سهم الارث به موجب 

دادنامه شماره 70۹ مورخ 1381/05/13 نسبت به 184/07 مترمربع و2-مبایعه نامه عادی مع الواسطه از بانوان اکرم وافسرو اختر واقدس شهرت همگی خلیل زادگان نسبت به 17 متر مربع )م الف 13184(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع 
اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود 

را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود. 
)ایمان و سایه(
مهدی زارع شحنه - رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

------------------------------------------------------------------------------
آگهی تغییرات 

آگهی تغییرات شرکت سهامی خاص بنیان سازه توکل سوله به شناسه ملی 105۹0028113 و شماره ثبت 10۹40 به استناد صورتجلسه مجمع عمومی فوق العاده مورخ 01/05/1401 تصمیمات ذیل اتخاذ شد سرمایه شرکت 
از مبلغ 1.000.000.000 ریال به مبلغ 51.000.000.000 ریال منقسم به 51.000 سهم بانام 1.000.000 ریالی از محل تبدیل مطالبات حال شده سهامداران و از طریق صدور سهام جدید افزایش یافت وماده مربوطه در 

اساسنامه بشرح فوق اصلاح گردید .
اداره کل ثبت اسناد و اماک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )1۳78920(
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پس از واگذاری تیم فردوس به بخش خصوصی؛

»آناصنعت پاسارگاد« نماینده جدید قم
 در لیگ برتر فوتسال 

بعد از واگذاری تیم فردوس به سرمایه گذار جدید، نماینده قم در لیگ برتر فوتسال 
باشگاه های کشور از این پس با نام »آناصنعت پاسارگاد« فعالیت خواهد کرد. 

براساس این گزارش ؛ بعد از تغییر مالکیت تیم فوتسال فردوس به سرمایه گذار 
جدید؛ مالکان این باشگاه تصمیم گرفتند نام تیم را به آناصنعت پاسارگاد قم تغییر 

دهند، نماینده قم در گذشته با نام فردوس در رقابت ها حاضر شده بود.
سید مجید شرافتی رئیس هیئت مدیره تیم آناصنعت پاسارگاد قم در آخرین جلسه 
هیئت مدیره باشگاه که عصر  امروز در دفتر این تیم برگزار شد، طی سخنانی اظهار 
کرد: به استحضار هموطنان ارجمند، مردم شریف استان قم، علاقمندان ورزش به 
ویژه دوست داران رشته موفق فوتسال می رساند، تیم فوتسال »آنا صنعت پاسارگاد« 
از هفته نهم رقابت های فصل 1401 لیگ برتر فوتسال باشگاه های کشور، نماینده 
تیم  بازیکنان  و  این مسابقات بوده و مدیریت مجموعه، کادر فنی  استان قم در 
بی صبرانه منتظر پیگیری رقابت ها و مشاهده شور و هیجان همیشه وصف ناپذیر 

عاشقان فوتسال است.
وی افزود: امید است اکنون که با هدف رشد و اعتلای این رشته ورزشی گام 
برداشته ایم، در سایه لطف و عنایت ایزد منّان، دست در دست یکدیگر، همدل و 
صمیمی برای یک هدف مشترک تلاش کنیم و آن هدف بی تردید نمایش توانمندی 

فوتسال استان قم و استعداد بی نظیر فوتسالیست های عزیز قم است.
شرافتی تصریح کرد: همچنین از زحمات و تلاش های صورت گرفته توسط تک 
تک عزیزان در مدیریت سابق فردوس قدردانی می نماییم.تیم فردوس قم هم اکنون 
در پایان هفته هشتم لیگ برتر فوتسال با ۶ امتیاز در رده دوازدهم جدول 14 تیمی 

مسابقات قرار دارد.

سعید قاسمی جایگزین وحید غیاثی شد؛

سرمربی نماینده قم در لیگ برتر فوتسال 
تغییر کرد

مدیر رسانه ای تیم فوتسال آنا صنعت پاسارگاد قم گفت: سرمربی این تیم در لیگ 
برتر فوتسال تغییر کرد و یکی از مربیان بومی قم در راس کادر فنی قرار گرفت. 

جعفر عابدی شامگاه پنجشنبه در گفت و گویی اظهار داشت: اولین جلسه هیات 
مدیره باشگاه آناصنعت پاسارگاد با موضوع کادر فنی تیم، عصر امروز در دفتر باشگاه 
با حضور سیدمجید شرافتی رئیس هیات مدیره و سایر اعضا برگزار شد و با تکریم 
سیدوحید غیاثی و قدردانی از تلاش های وی، سعید قاسمی به عنوان سرمربی 

جدید تیم معرفی شد.
وی بیان کرد: سعید قاسمی بازیکن اسبق تیم ملی امید و بسیاری از تیم های 
مطرح باشگاهی ایران است که سال ها سابقه بازی در لیگ برتر را دارد و به تازگی وارد 

عرصه مربیگری شده است.
نماینده قم در لیگ برتر فوتسال اکنون در رده دوازدهم جدول 14 تیمی مسابقات 

قرار دارد.
مالکیت این تیم اخیرا از فردوس به آنا صنعت پاسارگاد تغییر کرد.

هفته سوم لیگ برتر بدمینتون کشور؛

تیم بدمینتون قم، متحمل
 شکست خانگی شد

تیم بدمینتون انقلاب قم از چارچوب هفته سوم لیگ برتر بدمینتون در خانه، مقابل 
چادرملو اردکان شکست خورد. 

براساس این گزارش ، دیدار 2 تیم شامگاه پنجشنبه در سالن ورزشی مرحوم 
فرهمند موحد قم برگزار شد و در پایان تیم انقلاب قم با نتیجه سه بر 2 مغلوب 

چادرملو شد.
در دیدار انفرادی اول مسابقات، شادمهر حیدری از انقلاب قم با نتیجه 2 بر صفر از 

فرزین خانجانی از چادرملو شکست خورد.
علی حیاتی  از انقلاب قم در دومین دیدار انفرادی امیرحسین حسنی از چادرملو 

اردکان را 2 بر صفر شکست داد.
در دیدار 2 نفره اول این رقابت نیز امیرحسین نورعلیان و شادمهرحیدری از انقلاب 

قم 2 بر صفر مقابل فرزین خانجانی و نیما رستم پور از چادرملو شکست خوردند.
در دیدار دو نفره دوم نیز سعیدبابیانی و علی حیاتی از انقلاب قم با نتیجه 2 بر صفر 

سروش اسکندری و مهدی انصاری از چادرملو را شکست دادند.
در دیدار سوم انفرادی این رقابت نیز محمدمعین خاکی از انقلاب قم با نتیجه 2 بر 

صفر از نیما رستم پور از چادرملو شکست خورد.

در رده نونهالان و نوجوانان ؛

قهرمانی نماینده قم در مسابقات 
رزم آوران کشور 

تیم منتخب رزم آوران شهید سامانلو استان قم به مقام قهرمانی کشور در رده 
نونهالان و نوجوانان دست یافت.

براساس این گزارش ، تیم منتخب رزم آوران شهید سامانلو در رده سنی نونهالان و 
نوجوانان به مقام قهرمانی رسید.

در رده سنی خردسالان این رقابت ها بردیا مقدمی و امیرحسین محمودیان به دو 
نشان طلا رسیدند.

در رده نونهالان، رضا خیر آبادی و مجتبی زارعی دو رزمی کار طلایی قم بودند، امیر 
عباس نظری، علی مصباحی و پارسا کشوری نایب قهرمان شدند و علیرضا جوادی و 

علی اصغر قاسمی صاحب نشان برنز شدند.
در رده نوجوانان، طا ها برارپور قهرمان شد، علیرضا سنایی به عنوان دومی رسید و 

مهدی مرادی نسب و یمین حاج خضر صاحب نشان برنز شدند.
در رده جوانان هم، محمدرضا رفیعی بر سکوی دومی ایستاد و سید علیرضا رضوی 

و سید ابوالفضل موسوی به مدال برنز رسیدند.
400 رزمی کار از سراسر کشور در رقابت های رزم آوران و به میزبانی ساری با یکدیگر 

رقابت کردند.

هفته ششم لیگ برتر فوتبال روز شنبه در حالی برگزار می شود که همه مسابقات 
زیر سایه بازگشت کی روش به تیم ملی است. در این روز استقلال میزبان نساجی 

است و پرسپولیس در مسجدسلیمان به مصاف نفت می رود. 
براساس این گزارش، تمامی مسابقات هفته ششم لیگ برتر فوتبال روز شنبه 
برگزار می شود تا بعد از آن بازیکنان ملی پوش در اختیار کادرفنی تیم ملی قرار 
بگیرند. البته این برنامه ای بود که اسکوچیچ به سازمان لیگ فوتبال داده بود 
اما او حالا دیگر سرمربی تیم ملی نیست و کارلوس کی روش برای سومین جام 

جهانی متوالی به ایران بازمی گردد.
نگاهی به بازی های  امروز شنبه نوزدهم شهریور ماه  می اندازیم که همگی 

تحت شعاع بازگشت کی روش  به نوعی قرار گرفته اند.
تراکتور تبریز- صنعت نفت آبادان؛ قرمزپوشان به دنبال دومین برد

تراکتوری ها هفته گذشته خارج از خانه آتش بازی به راه انداختن و در نهایت 
به اولین برد فصل خود رسیدند تا تیم از شرایط بحرانی خارج شود. اکنون 
قرمزپوشان تبریزی میزبان نفت آبادانی هستند که فقط یک برد دارد و برخی از 
هواداران این تیم هم از عملکرد رضا پرکاس راضی نیستند. شاید اگر نفت در این 
بازی هم مثل مسابقه هفته گذشته بازنده شود وضعیت سرمربی این تیم برای 

ادامه همکاری به خطر بیفتد.
نفت آبادان دو شکست متوالی داشته و قطعا سومین باخت پیاپی خوشایند 
هیچکس در آبادان نیست. البته پرکاس می گوید یک شبه نمی توان تاکتیک را به 
بازیکنان یاد داد ولی هواداران وقتی دیدند برد در دربی نفتی هفته گذشته تبدیل 

به شکست شد خیلی ناراحت شدند. 
فصل گذشته رویا رویی دو تیم حاصلش یک برد برای هر کدام بود. تراکتور در 
صورت برد در این بازی امکان صعود چند پله ای از رده نهم جدول لیگ را دارد.

نفت آبادان هم 4 امتیاز دارد و اگر بتواند روند نتیجه گیری اش را تغییر بدهد 
ممکن است خیلی زود از رتبه چهاردهم جدول لیگ جدا شود. 

سپاهان - آلومینیوم اراک؛ بازگشت به مسیر موفقیت؟
سپاهان لیگ را مقتدرانه شروع کرد و با دو برد بالاتر از همه تیم ها ایستاد اما 
این روند ناگهان دچار نزول شد و در سه هفته اخیر فقط 2 امتیاز کسب کرد تا 
هوادارانش را شوکه کند. آنها مقابل فولاد خوزستان شکست خانگی را متحمل 
شدند، در دربی اصفهان هم نتوانستند پیروز شوند و به تقسیم امتیازها با ذوب 
برای  که  داند  تیم می  پرتغالی  مورایس سرمربی  اکنون  دادند.  آهن رضایت 
بازگشت به مسیر موفقیت اولین اقدام باید رسیدن به پیروزی باشد و گرنه تیمش 
دچار حاشیه خواهد شد زیرا هواداران سپاهان به هیچ عنوان قرار گرفتن روی پله 

چهارم جدول را رتبه ای قابل قبول برای تیم شان نمی دانند. 
در آنسوری میدان هم آلومینیوم اراک تیمی است که این فصل با سیدمهدی 
رحمتی بدترین نتایج خود را در شروع فصل گرفته است، سه شکست خانگی 
به هیچ عنوان برای هوادران آلومینیوم قابل قبول نیست. برخی رسانه ها حتی 

از صندلی لرزان رحمتی در آلومینیوم خبر داده اند و اینکه اگر او نتواند تیمش 
را از قعر جدول لیگ جدا کند و همچنان روی پله چهاردهم جدول لیگ بایستد 
ممکن است حتی نیم فصل لیگ را نبیند اما اگر آلومینیوم بتواند سپاهان پرمهره 

را متوقف کند قطعا این تیم از بحران نتیجه گیری فاصله خواهد گرفت.
فصل گذشته رقابت دو تیم در لیگ برتر برنده ای نداشت اما در جام حذفی تیم 

آلومینیوم توانست در ضربات پنالتی سپاهان را حذف کند. 
پیکان تهران - گل گهرسیرجان؛ انتقام بایناما؟!

پیکان با وجود بازیکنان جوان و هزینه کم توانسته در رتبه هفتم جدول لیگ 
بایستد و هفته گذشته هم ترمز استقلال را کشید و یک امتیاز از این تیم مقابل 
هوادارانش کسب کرد. گل گهرسیرجان هم این فصل تاکنون به لطف گل به 
خودی های حریفان هنوز شکست نخورده اما سه مساوی پیاپی داشته و هفته 

گذشته هم تیم ملوان را شکست داد تا به رده دوم جدول لیگ صعود کند. 
فصل گذشته پیکان به لطف استفاده گل گهر از بایناما بازیکن گابنی با رای 
انضباطی سه بر صفر در یک بازی برنده شد و مسابقه دیگر دو تیم با نتیجه تساوی 
رسید.  فردا بایناما شاید درترکیب گل گهر قرار بگیرد تا انتقام شکست انضباطی 
فصل قبل را بگیرد! پیکانی ها هم معمولا با آنالیز دقیق حریفان تلاش می کنند 
با توجه به سبک بازی حریف تیمشان را روانه مسابقه کنند و معمولا هم به دنبال 
بازی تهاجمی نیستند و بیشتر روی دفاع و ضدحمله تاکید دارند. گل گهر در 
رویای این است که با پیکان به صدر جدول برسد و جای پرسپولیس را در صدر 
جدول بگیرد اما پیکانی ها حریف سختکوشی هستند. ضمن اینکه گل گهر باید 

امیدوار باشد که پرسپولیس در مسجدسلیمان پیروز نشود. 
استقال - نساجی؛ سوپرجام سه امتیازی!

این بازی یکماه قبل باید در قالب سوپرجام فوتبال ایران برگزار می شد اما به 
دلیل فشردگی برنامه ها این مسابقه به بعد از جام جهانی و آغاز نیم فصل دوم 
موکول شد تا دو تیم در هفته سوم لیگ برتر مقابل هم قرار بگیرند و سوپرجام 
غیر رسمی را شاهد باشیم. استقلال هفته گذشته مقابل پیکان نمایش مطلوبی 
نداشت تا هواداران با شعار » بی غیرت« بازیکنان و کادرفنی استقلال را بدرقه 
کنند اکنون استقلالی ها می دانند برای راضی نگه داشتن هواداران شان باید با 

تمام وجود به میدان بروند و به پیروزی برسند. 
نساجی هم در ورزشگاه آزاد غریبه نخواهد بود قطعا هواداران این تیم برای 
حمایت به تهران خواهند آمد و از سویی دیگر نساجی دراین ورزشگاه قهرمان 
جام حذفی هم شده و این ورزشگاه را خوش یمن می داند. حمید مطهری 
مربی سابق پرسپولیس که هفته گذشته اولین برد تیمش را به دست آورد خیلی 
دوست دارد به عنوان سرمربی بتواند استقلال را متوقف کند.استقلال با وجود 
بازیکنان تهاجمی زیادی چون قائدی، شهباززاده و یامگا و... را در اختیار دارد در 
5 مسابقه فقط سه گل زده است.بنابراین ساپینتو باید راهکاری برای برون رفت 
از این شرایط در پیش بگیرد و دیگر نمی تواند بگوید که  حریف دفاعی بازی کرد 

و ما نتوانستیم گلزنی کنیم! 
فصل گذشته نساجی تنها تیمی بود که توانست استقلال فرهاد مجیدی را 
در جام حذفی شکست بدهد و تنها باخت فصل آبی پوشان را رقم زد اما اکنون 

سرمربیان هر دو تیم تغییر کرده اند. 
مس کرمان - ذوب آهن اصفهان؛نبرد در کویر

مس کرمان در این فصل فقط تیم پیکان را شکست داده و با 4 امتیاز در رده 
سیزدهم جدول لیگ قرار گرفته است  اما ذوب آهن هنوز نه برد داشته نه باخت 
و با 5 مساوی پیاپی در رده دهم جدول است. مس کرمان که بعد از سال ها به 
لیگ برتر بازگشته و دوست ندارد خیلی سریع با این رقابت ها وداع کند بنابراین 
مقابل هواداران می خواهد دومین برد فصل خود را به دست بیاورد. ذوب آهن 
هم شاید در کویر نمی خواهد شکست بخورد و ششمین تساوی هم نتیجه بدی 
برای شاگردان تارتار محسوب نشود.مسی ها هفته گذشته در قائمشهر اولین برد 
تیم نساجی را رقم زدند و این هفته دوست ندارند دوباره نخستین برد حریف به 

نام آنها ثبت شود.
ملوان انزلی- فولاد خوزستان؛ تقابل با مربی تیم ملی

ملوان در این فصل هنوز به برد نرسیده و این هفته هم مقابل یکی از مدعیان 
قرار می گیرد. فولادی که پرسپولیس را متوقف کرده و سپاهان را هم شکست 
داده بنابراین خیلی بعید است که مقابل ملوان بازنده شود. از سویی دیگر 
گفته می شود شاید این بازی اخرین مسابقه ای باشد که جواد نکونام به عنوان 
سرمربی در فولاد حضور داردو بعد از آن راهی تیم ملی خواهد شد تا در کنار کی 
روش حضور در جام جهانی را تجربه کند. به همین دلیل او دوست دارد با یک برد 
از فولاد خداحافظی کند هرچند باشگاه فولاد مدعی است توافقی برای جدایی 

نکونام نداشته است.
ملوان اگر در این بازی هم برنده نشود باید فکری برای بقا در لیگ برتر بکند و 
ادامه این روند باعث مرگ سریع قوی سپیدخزر در لیگ برتر خواهد شد به همین 
دلیل از مازیار زارع هم به عنوان یکی از مربیانی یاد می شود که در خطر برکناری 
است. هرچند هفته گذشته با یک گل به خودی مقابل گل گهرسیرجان شکست 

خورد.
نفت مسجدسلیمان - پرسپولیس؛ تاش برای حفظ صدر مقابل حریف چغر

نفتی ها هفته گذشته دربی خوزستان را بردند تا در رده پنجم جدول لیگ 
بایستند. پرسپولیس هم با یک برد پرگل مقابل هوادار همچنان در صدر جدول 
ایستاده است. نفت همیشه حریف چغری برای پرسپولیس محسوب می شده 
البته فصل گذشته این تیم در هر دو بازی رفت و برگشت نفت را برد ولی این 
مرتبه نفتی ها فصل را فراتر از انتظار شروع کردند. انها حتی یک گل بیشتر از 
پرسپولیس صدرنشین زده اند البته سرخپوشان فقط یک گل از روی نقطه پنالتی 

دریافت کرده اند.
پرسپولیس شاید فصل آینده هم به دلیل مشکلات حرفه ای سازی در لیگ 
قهرمانان آسیا حضور نداشته باشد با این حال پرسپولیسی ها دوست دارند 
تیم محبوب شان قهرمان شود. بازیکنان نفت می گویند روز سختی را برای 
پرسپولیس رقم خواهند زد. سرخپوشان برای حفظ صدرنشینی بازی می کنند 

اما می دانند کارشان برای برد راحت نیست.
مس رفسنجان - هوادار؛ پایان سریال تساوی ها؟

مس رفسنجان با 5 مساوی یکی از سه تیمی است که در حسرت برد باقی 
مانده و این هفته می خواهند در خانه نخستین پیروزی خود را جشن بگیرد. 
هوادار هم با ساکت الهامی سه گل از پرسپولیس خورد تا شرایط این تیم در 
جدول لیگ بغرنج شود و در رده دوازدهم جا خوش کند. مسی ها اگر این هفته 
بخت یارشان باشد شاید سه امتیاز اول را دشت کنند اما هوادار در خارج از تهران 

هم خوب بازی کرده و نتیجه می گیرد.
برنامه مسابقات هفته ششم لیگ برتر

 تراکتور تبریز- نفت آبادان – ساعت 17 – ورزشگاه متعاقبا اعلام می شود
پیکان تهران – گل گهرسیرجان – ساعت 17:30- ورزشگاه پاس قوامین تهران

فولاد مبارکه سپاهان اصفهان – آلومینیوم اراک – ساعت 17:30- ورزشگاه 
متعاقبا اعلام می شود.

استقلال – نساجی مازندران – ساعت 18- ورزشگاه آزادی تهران
مس کرمان – ذوب آهن اصفهان – ساعت 1۹- ورزشگاه امام علی)ع( کرمان

ملوان انزلی- فولاد خوزستان – ساعت 1۹- ورزشگاه تختی انزلی
مس رفسنجان – هوادار تهران – ساعت 20- ورزشگاه شهدای مس رفسنجان

نفت مسجدسلیمان – پرسپولیس – ساعت 20- ورزشگاه شهید بهنام محمدی 
مسجدسلیمان

هفته ششم لیگ برتر؛ تاش پرسپولیس برای حفظ صدر

بازگشت کی روش و برگزاری سوپرجام سه امتیازی استقلال!

با برگزاری مجمع انتخاباتی ؛

رئیس هیات موتورسواری و اتومبیل رانی استان قم انتخاب شد

روز  قم  استان  رانی  اتومبیل  و  موتورسواری  هیات  رئیس 
چهارشنبه با برگزاری مجمع انتخاباتی در سالن جلسات اداره 

کل ورزش و جوانان این استان انتخاب شد. 
براساس این گزارش ،محمد عقیلی صرمی تک نامزد کسب 
ریاست هیات موتورسواری و اتومبیل رانی قم بود که از 13 رای 

ماخوذه، 12 رای را کسب کرد و یک رای سفید به گلدان آرا 
ریخته شد. این مجمع با حضور مازیار ناظمی رئیس فدراسیون 
مدیرکل  خانی  سانی  ابراهیم  و  رانی  اتومبیل  و  موتورسواری 

ورزش و جوانان استان قم برگزار شد.
رئیس فدراسیون موتور سواری و اتومبیل رانی  دراین مجمع 
گفت: باید این ظرفیت ایجاد شود که دوره های آموزشی در قم 

ایجاد شود و میزبانی مسابقات کشوری در قم گرفته شود.
مازیار ناظمی تصریح کرد: بودجه کشور برای امور دفاعی، 
آموزش و بهداشت هزینه می شود و نباید توقع داشت بودجه 
رشته های  گرچه  شود  صرف  ای  حرفه  ورزش  برای  کشور 
موتورسواری و اتومبیل رانی رشته های پرخرجی است اما باید 
هیات درآمد زایی داشته و خدمات داشته باشد. ناظمی بیان 
کرد: کمبود کادر مربی و داور نقطه منفی برای هیات موتور 
سواری و اتومبیل رانی قم است که این نقص باید برطرف شود 
و این در حالیست که در فدراسیون دار و دسته ای نداریم و باید 

فرصت لازم برای آموزش همه داوران و مربیان ایجاد شود.

وی بیان کرد: در موضوع اموال تملیکی هیچ نامه نگاری از 
مسیر هیات استان با امضای طلایی نداریم  و تماما باید از طریق 
اداره کل ورزش و جوانان و حراست آن انجام شود و باید مراقب 

بود گلوگاه هایی که ظن مفسده باشد وجود نداشته باشد.
افزایش تعداد مربیان حرفه ای و برنامه های آموزشی تداوم یابد
سرپرست اداره کل ورزش و جوانان استان قم نیز  با اشاره به 
برگزاری مجمع انتخاباتی هیات موتور سواری و اتومبیل رانی 
استان قم گفت: فرآیند مجمع فرآیند خوبی بود گرچه برخی 
بدلیل اهمال و سهل انگاری که در ثبت نام انجام دادند و موضوع 
را به روزهای پایانی رساندند موفق با نامزد شدن نشدند اما به 

احدی اجازه ممانعت ندادیم و از قانون هم عدول نمی کنیم.
ابراهیم سانی خانی: اظهارداشت  :هنگامی که زمان ثبت نام 
طبق قانون تمام  شود ملزم  به برگزاری مجمع انتخاباتی هستیم.
سانی خانی خطاب به رئیس جدید هیات نیز گفت: اعتماد به 
عقیلی باید هیات موتور سواری و اتومبیل رانی قم را به درجه 
ای برساند که در میادین بین المللی پرچم مقدس جمهوری 

اسلامی  بالا برود. وی ادامه داد: در این هیات باید افزایش تعداد 
مربیان حرفه ای و فعالیت در شهرهای تابعه استان و برنامه های 
آموزشی تداوم یابد. سرپرست اداره کل ورزش و جوانان  قم 
افزود: رده های نهادهای انقلابی هم همراه هیات موتورسواری 
و اتومبیل رانی هستند و باید کسانی که در این زمینه دغدغه 
دارند نیز حرف هایشان شنیده شود و از امکانات هیات استفاده 
فرمانداران2 شهرستان جدید قم قول  بیان کرد:  کنند. وی 
اختصاص زمین برای هیات موتورسواری و اتومبیل رانی را داده 
اند و در اداره کل ورزش هم حمایت لازم را خواهیم داشت تا 

هیجان جوانان در میدان ورزشی تخلیه شود.
 در این مجمع انتخابات اعضای هیأت رئیسه نیز ترتیب یافت 
و اعظم حسین پور به عنوان نایب رئیس بانوان، مهدی محمدی 
به عنوان خزانه دار، مصطفی چالوک به عنوان خبره ورزشی، 
امیرحسین سیادتی به عنوان عضو هیات رئیسه مردان و منیره 
سادات صادق الوعد به عنوان عضو هیات رئیسه زنان انتخاب 

شدند.

رئیس فدراسیون فوتبال: 

تعویض اسکوچیچ برای من سخت اما به سود کشورم بود
رئیس فدراسیون فوتبال گفت: اسکوچیچ مربی بسیار باشخصیت و زحمتکشی بود و 

تغییر او اول از همه برای من دشوار بود اما به خاطر منافع کشورم این کار را انجام دادم. 
مهدی تاج رئیس فدراسیون فوتبال از ساعت 15 روزپنجشنبه  دریک نشست خبری در 

هتل آکادمی ملی فوتبال روبروی خبرنگاران نشست و به سوالات مختلف آنها پاسخ داد.
تاج در ابتدای این نشست خبری گفت:در 40 سال سابقه کادر مدیریتی، در بخش های 
مختلفی کار کردم، در سپاهان، پرسپولیس و ذوب آهن جزو هیئت مدیره بودم، از سال 
۶8در فدراسیون فوتبال در بخش های مختلف فعالیت کردم، در معرض تصمیم گیری 
جدی بودم. پرونده های قضایی به صورت مفصل صحبت کنم. 3 پرونده دارم که فوتبالی 
است و در طول این مدیریت قابل قبول است و غیر فوتبالی نیست. رییس جدید فدراسیون 
فوتبال گفت: بخشی از این پرونده ها بر اساس اساسنامه فدراسیون فوتبال که به فیفا و 
AFC دادیم، بود. در همین راستا تصمیم بر این شد بوده که تخلفات و گزارشات فوتبالی 
در ارکان قضایی فوتبال رسیدگی شود، اما بعضی از دوستان این نوع پرونده ها را که بازرسی 
کل کشور که تعریفی که ما داریم، آنها چنین تعریفی از فدراسیون فوتبال و سازمان لیگ 
ندارند. به همین دلیل پرونده ای که تشکیل دادند به دستگاه قضا بردند. تاج خاطرنشان 
کرد: یک پرونده دیگر که ما را متهم کرده، مربوط به استفاده از افراد بازنشسته است که 
یکی از آنها حیدر بهاروند و دیگری محمدرضا ساکت است. این پرونده ها هیچ کدام بحث 
سوءاستفاده مالی و اینچنینی نبود. تاج گفت: فقط طرح شده که چرا ما بازنشستگانی 
که به موجب قانون بازنشسته بودند را به کار گرفتیم. البته ما دلایل لازم را به قاضی ارائه 
کردیم که قاضی بدوی منع تعقیب داده و پرونده را مختومه کرده، بازرسی اعتراض کرده و 
این پرونده در شعب تجدیدنظر در حال بررسی است. رییس فدراسیون فوتبال تاکید کرد: 

موضوع دوم در خصوص فعالیت های من و همکارانم در سازمان لیگ و فدراسیون فوتبال 
است که این پرونده 14 نفر را متهم کرده است. افرادی از جمله من، کفاشیان و بهاروند، 
عابدینی، حسن پور، جعفری که قبلا عضو هیات رئیسه سازمان لیگ بود و فوت شده که 
خدا رحمتش کند و تعداد دیگری هستند. اینها به بازپرسی رفته، بازپرسی منع تعقیب داده 
و شرایط را کاملا عادی دانسته، ولی باز هم شکایت شده و برگشته است. ما متهم هستیم به 

اعمال نفوذ و اینکه منافع کشور را ندیدیم.
رئیس فدراسیون فوتبال افزود: مسابقات لیگ برتر پیش از این با حضور 18 تیم بوده برگزار 
می شده که به 1۶ تیم کاهش یافته. از طرفی سه دور تبلیغات به 2 لایه تبلیغات تبدیل شده 
است، تغییر ساعت بازی ها بوده است. این جنبه مدیریتی دارد و اتهام ما این است که ترک 
فعل کردیم،  این پرونده هم در حال رسیدگی است، تاج اظهار داشت: پرونده سوم پرونده 
فساد ویلموتس است و عجین شده است با فساد. اگر به هر سرمربی 2ماه پول ندهند می 
تواند فسخ کند، استراماچونی، برانکو و  کالدرون از این قانون استفاده کرده اند. پرونده 
ویلموتس ذهن مردم را به سمت فساد برده است. وی افزود: 2 میلیون یورو از مجوز معاون 
رئیس جمهور از شستا گرفته شده و  چون دیر واریز شده، ویلموتش شکایت کرده است. 
تنها قراردادی که شکسته، قرارداد ویلموتس بوده است.2میلیون یورو که 24 میلیارد می 
شود و 25 میلیارد به شستا فدراسیون پول داده است اما چون در فدراسیون فرصت تقاضای 

تجدید نظر نداشته و رای قطعی شده دو ساختمان در اختیار شستا قرار گرفته است.
فقط آدم ربایی و قتل به من نسبت داده نشد

تاج درباره پرونده فولاد مبارکه گفت: پرونده فولاد مبارکه و نماینده ای که گفته رد پای تاج 
درفساد ۹1 هزار میلیاردی دیده می شود. این در حالی است که من با نامه وزیر اعاده کار 

شدم که حقوقم از فولاد قطع شد که این حقوق سه سال ۹00 میلیون شد. بابت سه سال 
ماهانه 20 میلیون حقوق گرفتم که این مبلغ شده است. رئیس فدراسیون فوتبال اظهار 
داشت: یک شبکه سازمان یافته یک خبر منتشر کرد که در آن فقط آدم ربایی و قتل به من 
نسبت داده نشده بود. تنها استعلام از دادستان بوده است که در آن سه پرونده من ذکر 

شده و اشاره شده که اعتراض شده است.
قرارداد دستیاران کی روش ماهانه ۳0 هزار دلار است

تاج تاکید کرد: قرارداد کی روش را موقت بستیم و ماهانه 50 هزار یورو می گیرد. 5 دستیار 
دارد که هر کدام 30 هزار یورو می گیرند. این قرارداد تا پایان جام جهانی است و البته امکان 
ادامه همکاری تا جام ملت ها وجود دارد. از کی روش تشکر می کنم. او این مسوولیت را برای 
همین مدت پذیرفت. وی افزود: این قرارداد برای  او هم این حُسن را دارد که برای پنجمین 
دوره متوالی روی نیمکت یک تیم در جام جهانی می نشیند. ما مربی ای را استخدام 
می کنیم که هشت سال با تیم ملی ما کار کرده است. او شرایط تیم ملی را می داند. من 
مطمئنم یک نظم قوی و مسنجم به نیمکت و رختکن و اردوهای تیم ملی بازمی گردد و شاید 

در آینده استفاده بهینه ای کنیم.
قرارداد کی روش تا پایان جام جهانی است

رییس فدراسیون فوتبال در رابطه با ادامه همکاری با کی روش در جام ملتهای آسیا 2023 
هم گفت: جام ملت ها جزو قرارداد او نیست. خودمان امیدواریم بتوانیم از او استفاده 
دیگری کنیم. شاید از کی روش به عنوان مدیر فنی تا جام ملت ها استفاده کنیم و نکونام 
سرمربی ما باشد. البته همچنان در حال رایزنی برای حضور نکونام هستیم. باز هم می گویم 

اگر فردا شنیدید که اگر او نیامد، تعجب نکنید.
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یک استاد ژئوپلیتیک دانشگاه با بیان این که آمریکایی ها تمایل دارند به توافق هسته ای با ایران دست یابند گفت: 
فشارهای لابی اسرائیل زیاد شده، لابی عرب هم کار خود را انجام می هد، در واقع لابی ترکیبی اعراب و اسرائیل در این مساله 

فعال است و کار می کنند. 
عبدالرضا فرجی راد در گفت وگو با ایسنا در ارزیابی خود از روند مذاکرات هسته ای و دلایلی که در به نتیجه رسیدن تاثیرگذار 
هستند؟ گفت: به انتخابات آمریکا نزدیک می شویم با توجه به پاسخی که ایران به آمریکا داده، آن ها احساس می کنند چند 

دور دیگر رفت و برگشت نیاز دارد، شاید رفت و برگشت ها نسبتا طولانی تر از قبل باشد.
وی با بیان این که تا زمان انتخابات تیم دموکرات آمریکا نمی توانند از این توافق بهره ببرند، گفت: به تدریج آمریکایی ها به 
این نتیجه می رسند که اگر تا 10 روز دیگر اگر به نتیجه نرسیدند، گفت وگوها را به بعد از انتخابات موکول کنند اما از سوی 
دیگر فشارهای لابی اسرائیل زیاد شده ضمن این که لابی عرب هم کار خود را انجام می دهد، در واقع لابی ترکیبی اعراب و 

اسرائیل در این مساله کار می کنند. 
این استاد ژئوپلیتیک دانشگاه همچنین بیان کرد: حتی به آژانس نامه نوشتند تا نظرش را تغییر ندهد و حتی مباحث 
پرونده پادمانی مطرح شد، این ها موضوعی است که اکنون آمریکایی ها با آن درگیر هستند. به نظر می رسد اگر نتوانیم تا 

یکی دو هفته دیگر به نتیجه برسیم، توافق عقب می افتد. 
سفیر سابق کشورمان در نروژ افزود: این احتمال هم وجود دارد که مذاکراتی غیر علنی در حال انجام باشد، ضمن این که 

احتمالش ضعیف است که تا دو هفته دیگر نتیجه ای بدست آید. 
وی خاطرنشان کرد: اکنون به نفع آمریکا نیست با توجه به انتخاباتی که دارند این مساله به تعویق بیافتد. توافق می توانست 
امتیازی برای دموکرات ها در انتخابات باشد. آمریکایی ها تمایل دارند به توافق هسته ای با ایران دست یابند. برای ایران هم 
همین طور است با توجه به اینکه قیمت نفت بالاست باید بتوانیم صادراتمان را افزایش دهیم با توجه به این که به زمستان 

نزدیک می شویم اروپا امید داشته تا در پاییز از ایران نفت خریداری کند. 
فرجی راد ادامه داد: اگر آمریکایی ها به نتیجه نرسند کنگره و سنا را از دست می دهند و طبیعتا ناامیدی بر آن ها غلبه 
می کند و مخالفان بایدن فشار بیشتری می آورند. از سوی دیگر کمتر از دو سال به انتخابات ریاست جمهوری آمریکا مانده و 

دموکرات ها سعی می کنند تا حدودی انعطاف نشان دهند تا از مزایای توافق بهره ببرند. 
این استاد ژئوپلیتیک دانشگاه همچنین اظهار کرد: تندروهای آمریکا و اسرائیلی به دنبال این هستند که مساله حل نشود 
و با هجمه ای که آورده اند به نظرم تیم بایدن عقب نشست در حالی که در ابتدا تمایل داشتند تا مسائل را حل کنند اما با 

فشارهایی که آوردند آمریکایی ها به این نتیجه رسیده اند که خیلی عجله نکنند. 

 کارشناس مسائل منطقه گفت: احزاب و چارچوب هماهنگی شیعیان، مخالف ادامه بحران در عراق و اردوکشی های خیابانی هستند و توان خود 
را برای مقابله با آن گسترش داده اند.  »سیدرضا صدرالحسینی« کارشناس مسائل منطقه با اشاره به مخالفت دادگاه فدرال با انحلال پارلمان عراق در 
گفت وگو با ایلنا اظهار کرد: با توجه به درخواست مقتدی صدر برای انحلال پارلمان و همچنین بازگشت نمایندگان مستعفی به قوه مقننه، بسیاری از 
ناظران که فضای عراق را به خوبی می شناسند از قبل هم اعلام کرده بودند پاسخ دادگاه فدرال عراق به این درخواست منفی خواهد بود. حالا پس 
از فراز و فرودهای بسیار، این تحلیل درست از آب درآمد. معتقدم که این اقدام آخرین تیر مقتدی صدر برای تثبیت مواضع خود بود اما او به خوبی 
می دانست پاسخ دادگاه فدرال عراق منفی خواهد بود. بر همین اساس و با توجه به مؤلفه های موجود، حالا دو سناریو مقابل ما قرار دارد. نخست 
اینکه پس از برگزاری مراسم اربعین، نمایندگان به پارلمان باز خواهند گشت و به موازات آن انتخاب نخست وزیر و رئیس جمهوری به علاوه تشکیل 
کابینه طبق روال سابق طی خواهد شد. وی ادامه داد: توجه داشته باشید که عدم وجود پشتوانه  حقوقی در جهت اعتراض  گاه و بیگاه جریان های 
سیاسی به نوعی نشان می دهد که در نهایت این سناریو قوی تر خواهد بود و به سمت آرامش پیش خواهد رفت. اما در سناریو دوم ممکن است پس از 
اربعین باز هم اعتراض ها در بغداد و سایر نقاط عراق از سوی جریان صدر شروع شود. به نظرم این موضوع یک مسیر امتحان شده است و خروجی آن 
را بارها و بارها به چشم دیده ایم. لذا احتمال وقوع سناریوی دوم آن هم در شرایطی که دادگاه فدرال عراق رأی قطعی خود را صادر کرده، بعید به نظر 
می رسد. بر همین اساس تمکین به قانون، حالا مهمترین مسئله در عراق خواهد بود و به نوعی باید به آن احترام گذاشت. در شرایط کنونی انتظار 
مردم عراق پس از یکسال بی قانونی و به هم ریختگی داخلی، بازگشت نظم و آرامش به بغداد و سایر مناطق عراق است. این تحلیلگر مسائل سیاسی 
تصریح کرد: این در حالی است که گفته می شود برخی از اطرافیان مقتدی صدر به صراحت اعلام کرده اند که فراکسیون این جریان به پارلمان باز 
نخواهد گشت که به نظرم این موضوع در صورت صحت، یک فرار رو به جلو به حساب می آید. به یاد داریم که نمایندگان جریان صدر در پارلمان عراق 
به صورت دسته جمعی و با دستور مقتدی صدر استعفا دادند و افراد دیگری جایگزین آنها شدند و حتی در پارلمان برای شروع کار خود قسم یاد 
کردند. اگر فرض را بر این بگیریم این موضوع و اظهارات نزدیکان صدر درست باشد، باز هم از منظر قانونی نمایندگان فراکسیون صدر نمی توانند به 
پارلمان این کشور بازگردند و در نهایت باید گفت که این اقدام فرار رو به جلو محسوب می شود. بر همین اساس بحث پیگیری نامزدی »محمد شیاع 
السودانی« برای تصدی نخست وزیری عراق ادامه خواهد داشت و معتقدم انحلال پارلمان در شرایط فعلی دور از ذهن خواهد بود. وی در پایان 
گفت: اینکه از گوشه و کنار و در برخی از محافل سیاسی عراق صحبت از برگزاری انتخابات زودهنگام به میان می آید اساساً یک تحلیل نادرست 
است؛ چراکه برگزاری انتخابات زودهنگام، حداقل دو سال طول خواهد کشید و مؤلفه های زیادی اعم از عقب ماندگی های اجتماعی و زیرساختی 
و همچنین موضوعاتی مانند اهمیت فروش نفت در این میان باید مورد نظر قرار بگیرد. معطل ماندن امورات جاری کشور درست نیست و باید هرچه 
زودتر اختلاف ها حل و فصل شده و به روال عادی بازگردد. اگر هم فرض را بر این بگذاریم که صدر بخواهد مجدداً اقدام به اردوکشی خیابانی کند 
اوضاع برای او و تیمش سخت خواهد بود؛ چراکه احزاب و چارچوب هماهنگی شیعیان، مخالف ادامه پیدا کردن بحران در عراق هستند و البته آنها 
هم علاوه بر بغداد در سایر استان های عراق هم توانایی های بالایی دارند. لذا به نظرم شرایط برای صف بندی خیابانی توسط جریان صدر مناسب 

نخواهد بود. از سوی دیگر باید دانست که کناره گیری آیت الله حائری هم بر معادلات مقتدی صدر تأثیرگذار بوده است.

یک استاد ژئوپلیتیک دانشگاه:

لابی ترکیبی عربی-صهیونیستی سد راه توافق هسته ای 
صدرالحسینی کارشناس مسائل منطقه تشریح کرد: 

۳ سناریوی احتمالی پس از رد درخواست صدر توسط دادگاه فدرال عراق 

یادگار امام با تأکید بر اینکه باید در روش های خود عاقلانه عمل کنیم گفت 
انسان  نمی شود  است مجهز شد؛  آنچه لازم  به  باید  به هدف  :برای وصول 
چشمش را به روی علم روزگار خود ببندد. در امور عامه عقلانیت عملی لازم 
است. یعنی باید هدف و وسیله متناسب داشته باشیم و بهترین و کم هزینه ترین 
راه را انتخاب کنیم. لذا امام برای حرکت های سیاسی استخاره نمی کند؛ زندگی 
مردم را نمی توان با استخاره پیش برد. شب عملیات یکی از فرماندهان به امام 
گفته بود )برای تصمیم گیری در خصوص شروع عملیات( یک سرکتاب باز کنید، 

اما امام پاسخ دادند، کارتان را بکنید و به خدا توکل و توسل داشته باشید.
آیت الله سید حسن خمینی  روز پنجشنبه در گرامیداشت دومین سالگرد 
ارتحال آیت الله العظمی یوسف صانعی، گفت: در رابطه با مرحوم آقای صانعی 
از چندین زاویه می شود سخن گفت. یکی ابعاد تاریخی وجود ایشان است که 
بخش بسیار مهمی از زندگی آن بزرگوار را شامل می شود. همچنین شخصیت 
فردی ایشان، استعداد در نوشته ها، سبک زندگی، شاگردان زیادی که در حوزه 
تربیت کردند و دوره ممتاز تدریسی که قبل از انقلاب داشتند، همه دال بر وجود 
یک جوهره بسیار ارزشمند علمی است که از حیث درایت و هوش توانسته 

اساتید خیلی خوبی را پیدا کند.
یادگار امام با اشاره به اینکه بعد دیگری که می توان از مرحوم آقای صانعی یاد 
کرد، رابطه ای است که با انقلاب دارد، یادآور شد: ایشان از روز اول در مبارزات 
بوده و سختی ها کشیده و بعد وارد مسئولیت شده و در مراحل بعدی هم مثل 
یک پدر نسبت به جمهوری اسلامی حساس بود و نکات را گوشزد می کرد. 

از آنچه که انحراف و غلط می دانستند، تبری جسته و آنها را بیان می کردند. 
آزارهایی هم که نسبت به ایشان وجود داشت به این دلیل بود که بر آن چیزی که 

فکر می کرد ایستاد و بر آنچه صحیح می دانست، استقامت کرد.
وی تأکید کرد: تردید ندارم که جهت نزدیکی مرحوم آقای صانعی با امام، 
قرابتی است که برادرشان با امام داشته اند. آقای شیخ حسن صانعی جزو اولین 
کسانی بودند که به عنوان »دفتر« در کنار امام قرار می گیرد. رابطه مرحوم آقای 
صانعی با امام به احتمال بسیار زیاد بر اثر رابطه برادرشان شکل می گیرد و بعد 

وارد درس های امام می شود و مطالبی را فرا می گیرد.
سید حسن خمینی اظهار داشت: به نظر من ایشان علمیت را همه جا می 
توانستند یاد بگیرندریال اما نسل مرحوم آقای صانعی علاوه بر علم، از امام چند 
خصلت را یاد گرفته اند که اتفاقا آنها وجه امتیاز امام با اقرانش بوده است؛ اولین 
آنها »شجاعت« است. اگر شاگردان امام شجاع نبودند وارد مبارزه نمی شدند؛ 
آنها چون زبان گزنده ای دارند و نمی توانند در برابر آنچه ناصحیح می دانند 
سکوت کنند، مبارز می شوند. البته صفت های انسانی غیر ذاتی است و با تمرین 

می توان آنها را تقویت کرد.
وی به ذکر رواتی تاریخی پرداخت و گفت: آقای نجفی اصفهانی نزاع سنگینی 
با ظل السطان داشت که حاکم مستبدی در تاریخ است. یک روز می گوید 
اگر واقعا با من بد هستی، به ناصرالدین شاه بنویس تا من را عوض کند. آقای 
نجفی می گوید چرا به ناصرالدین شاه بنویسم؟ به ملکه انگلستان می نویسم 
که تو را عوض کند! شجاعت، ویژگی همه انقلابی  هاست و ویژگی ممتاز امام 

هم شجاعت بود.
فراگرفتند  ایشان  از  امام  شاگردان  که  نکته  ای  دومین  گفت:  امام  یادگار 
»اخلاص« است. تأثیر سخن امام برای این است که سخن ایشان از عمق جان 
برخاسته و صداقت در آن دیده می شد و ظاهر و باطنش یکی بوده است. نسلی 
از شاگردان امام جذب اخلاص او شدند؛ آن روز خبری از امتیازات نبوده است، 
بلکه احساس می کردند که این آدم)امام( برای رضای خدا کار می کند و حبّ 
النفس ندارد. شاگردان امام یاد گرفتند که باید در زندگی به فراتر از مادیات نگاه 

کرد؛ و کسی که برای خدا کار می کند ضرر نمی کند.
وی یادآور شد: سومین ویژگی شاگردان امام توجه به »عقلانیت بشری« است. 
مرحوم آقای صانعی یک مجتهد زبردست و خبره است که به صورت آکادمیک 
درس را پیگیری می کرد. ایشان وقتی که وارد تحلیل متعارف فقهی می شد، یک 
مجتهد و فقیه متبحر بود که به طور کلاسیک بحث را جلو می برد، اما وقتی وارد 
نواندیشی های فقهی می شد، اصول بحث را منقح نکرده بود. ای کاش آقای 
صانعی در موضوع »عدالت« وقت بیشتری می گذاشت و ای کاش روشنفکران 

ما بیشتر به بحث های حجج اصولی بپردازند تا تغییرات فقهی.
اگر کسی می بیند انقاب دارد ضرر می بیند، شجاعت به خرج دهد 

سید حسن خمینی یادآور شد: یکی دیگر از درس هایی که شاگردان امام از 
او گرفتند این است که امام می گوید ما مأمور به نتیجه نیستیم. یکی از جملات 
امام که مورد کج تابی قرار گرفته همین جمله است.برای درک این جمله امام باید 
دقت که هدف، قبل از حرکت است و نتیجه، بعد از حرکت حاصل می شود. چه 
بسا هدف شما یک چیزی است و به نتیجه نمی رسید؛ ما مأمور به هدف هستیم، 
اما مأمور به نتیجه نیستیم. امید اینجا معنا پیدا می کند که باید از خداوند توفیق 
خواست هدف و نتیجه یکی شود. یعنی آنچه که در اختیار ما است را انجام 

بدهیم و آنچه را که در اختیار ما نیست به خدا بسپاریم.
وی با تأکید بر اینکه باید در روش های خود عاقلانه عمل کنیم، افزود: برای 
وصول به هدف باید به آنچه لازم است مجهز شد؛ نمی شود انسان چشمش را 
به روی علم روزگار خود ببندد. در امور عامه عقلانیت عملی لازم است. یعنی باید 
هدف و وسیله متناسب داشته باشیم و بهترین و کم هزینه ترین راه را انتخاب 
کنیم. لذا امام برای حرکت های سیاسی استخاره نمی کند؛ زندگی مردم را نمی 
توان با استخاره پیش برد. شب عملیات یکی از فرماندهان به امام گفته بود )برای 
تصمیم گیری در خصوص شروع عملیات( یک سرکتاب باز کنید، اما امام پاسخ 

دادند، کارتان را بکنید و به خدا توکل و توسل داشته باشید.
یادگار امام ادامه داد: در عمل به وظیفه ما موظف هستیم به تمام قواعد 
بجوییم.  توسل  بشریت  جمعی  خرد  به  و  باشیم  مسلط  خود  روزگار  علمی 
امیرالمؤمنین)ع( برای خدا جنگید، اما نفرمود همین طور به میدان بزنید و سپاه 
را بدون آرایش نظامی به جنگ نفرستاد، بلکه قواعد فنی روزگار خود را رعایت 
کرد. وی در پایان با اشاره به اینکه میراث مرحوم آقای صانعی برای روزگار ما 
»اجتهاد روشنفکرانه« است، گفت: من به جد معتقدم اگر قرار است اجتهاد به 
بی راهه نرود، اصول باید منقح شود. جمهوری اسلامی میراث ماندگاری است 
که از دل 1400 سال تلاش بر آمده و خون ها برای آن ریخته شده و باید از آن 
دفاع کرد. جمهوری اسلامی  مُلک هیچ کسی نیست؛ اگر کسی می بینید 
انقلاب دارد ضرر می بیند، شجاعت به خرج دهد. همان گونه که دومین درس 

مرحوم آقای صانعی »حمایت شجاعانه« است.

در گرامیداشت دومین سالگرد ارتحال آیت الله  صانعی؛ 

در بیانیه پایانی اجاس مجلس خبرگان تصریح شد؛آیت الله سید حسن خمینی: زندگی مردم را نمی توان با استخاره پیش برد

شبهه افکنی درباره آینده رهبری بی معناست
 به شایسته گزینی و انتخاب اصلح توجه داریم

مجلس خبرگان رهبری با انتشار بیانیه ای در واکنش به برخی شبهات درباره آینده 
رهبری نظام تصریح کرد: خبرگان رهبری به عنوان معتمدان ملت بر حسب وظیفه ذاتی، 
قانونی و شرعی خود شبهه پراکنی ها را بی معنا دانسته و اعلام می دارد سابقه این مجلس 

وزین حاکی از توجه به شایسته گزینی و انتخاب اصلح بوده است. 
به گزارش ایسنا، در بیانیه پایانی دهمین اجلاس رسمی مجلس خبرگان رهبری آمده 
است:مجلس خبرگان رهبری در پایان دهمین اجلاس رسمی خود در دوره پنجم که 
مصادف با ایام محنت آل الله علیهم السلام شده است با سپاس به درگاه خداوند متعال از 
عموم ملت شریف ایران که با شور و اخلاص حسینی، مجالس و مراسم عزاداری حضرت 
سیدالشهداء علیه السلام را همراه با محبان اهل بیت علیهم السلام در گوشه و کنار جهان 
با شکوه تمام برگزار کردند، قدردانی نموده و از خداوند متعال، برگزاری هر چه باعظمت تر 

مراسم حیات بخش اربعین حسینی را مسئلت دارد و بر موارد زیر تأکید می  نماید:
1. ولایت فقیه و رهبری امت اسلامی که عامل حدوث و بقای انقلاب و نظام اسلامی 
و از اصول بنیادین قانون اساسی و التزام عملی به آن از بدیهی ترین شاخص های فقه و 
قانون¬مداری است، نماد عظمت، استقلال و وحدت ملی در ایران اسلامی می باشد. بی 
شک دستیابی به پیشرفت های عظیم در حوزه های مختلف علمی، فناوری، صنعتی و 
دفاعی در جمهوری اسلامی ایران، امروز مرهون زعامت و رهبری فقیهی عادل، حکیم و 
مدبر است که در رأس این نظام الهی قرار گرفته است. دشمنان انقلاب اسلامی با درک 
این واقعیت از آغاز پیروزی انقلاب، همواره با توطئه  ها و شگردهای گوناگون به مقابله با 
اصول و مبانی ولایت فقیه و رهبر انقلاب اسلامی پرداخته و در صدد تضعیف این جایگاه 
عظیم برآمده  اند؛ در حالی که مردم مسلمان ایران با هوشیاری و آگاهی، ضمن دفاع از 
اصل مترقی ولایت فقیه و رهبری انقلاب اسلامی، نقشه¬ های شوم استکبار جهانی و 
ایادی آنها را نقش بر آب خواهند کرد و این رکن استوار با طرح شبهات مغرضانه و دامن 
زدن به برخی جوسازی های بی پایه و اساس، تضعیف نمی¬ گردد. خبرگان رهبری به 
عنوان معتمدان ملت بر حسب وظیفه ذاتی، قانونی و شرعی خود شبهه پراکنی ها را بی 
معنا دانسته و اعلام می دارد سابقه این مجلس وزین حاکی از توجه به شایسته گزینی و 

انتخاب اصلح بوده است.
2. ماهیت و روح انقلاب اسلامی، فرهنگی و زمینه ساز حاکمیت ارزش های اخلاقی، 
دینی و تعالی انسانیت  می باشد و رشد و سربلندی ایران اسلامی در تمام زمینه  ها که 
مدیون خون هزاران شهید انقلاب اسلامی است از این راه می گذرد. لذا از رؤسای قوای 
سه گانه، تمامی نخبگان جامعه و نهادهای نظام بویژه رسانه  های جمعی و بالأخص صدا 
و سیما انتظار می  رود با توجه به فطرت بشری برای نهادینه کردن و تحکیم آموزه های 
اسلامی و ارزش های انقلاب اسلامی به ویژه عنایت شایسته به احکام مسلّم شرعی تلاش 

نمایند و زمینه هر نوع سوء استفاده را از بین ببرند.
3. با تقدیر از سران قوا و تلاش های شبانه روزی دولت خدمتگزار، مردمی، انقلابی 
و جهادیِ سیزدهم به ویژه رئیس جمهوری محترم که در یک سال گذشته، با سفر به 
تمام استان های کشور بی¬ تکلف در بین مردم حضور یافتند، توفیق روزافزون مسؤولان 
محترم را از خداوند متعال خواستاریم. بی شک اعلام رضایت مقام معظم رهبری مدظله 
العالی از اقدامات و دست آوردهای دولت در دیدار اخیر دولتمردان با معظم له، چراغ 
راه و پشتوانه ای مستحکم برای پیمودن ادامه راهِ خدمت به مردم مخصوصاً دستگیری 
از محرومان خواهد بود. مجلس خبرگان رهبری از دولت محترم می خواهد با اتکال به 
ذات اقدس الهی و عمل به آرمانهای انقلاب اسلامی و رهنمودهای رهبر معظم انقلاب 
به ویژه در بعد اقتصادی و معیشتی با اتخاذ تصمیمات کارشناسی در راستای کاهش 
تورم، ایجاد اشتغال، افزایش بهره وری، تأمین امنیت غذایی، حل مشکل مسکن و تقویت 
قدرت خرید مردم به ویژه قشر ضعیف جامعه تلاش کرده و علاوه بر کسب رضایت الهی، 
رضایتمندی و روحیه امید مردم را افزون نماید. 4. مجلس خبرگان رهبری، ضمن تشکر 
از وزارت امور خارجه برای تعمیق همکاری با همسایگان به ویژه در بعد اقتصادی، از 
دولت محترم می خواهد با در نظر داشتن عنصر عزت و مصلحت ملی، در حوزه تعاملات 
راهبردی جمهوری اسلامی با سایر کشورها دقت لازم را مبذول دارند و در روند »مذاکرات 
رفع تحریم ها« نیز ضمن تأمین منافع مالی کشور، مراقب کید دشمنان ایران و انقلاب 
اسلامی و حافظ مصالح ملت ایران که همواره مورد تأکید و عنایت مقام معظم رهبری 
مدظله العالی بوده است، باشند. 5. با قدردانی از ملت بزرگ عراق که با الهام از مکتب 
اهل بیت علیهم السلام و مرجعیت شیعه همواره در خدمت آرمانهای بزرگ اسلامی بوده 
و در طول این سالها در مبارزه با صدام و رژیم اشغالگر آمریکا و داعش و خنثی نمودن 
توطئه های تفرقه افکنانه دشمنان امت اسلامی در صحنه های عزت و وحدت حاضر و 
نقش آفرین بوده و شهدای فراوان نظیر شهید سرافراز ابومهدی المهندس را تقدیم اسلام و 
امت اسلامی نموده، امید است در این مرحله نیز با پیروی از مرجعیت بیدار و تفاهم ملی 
با پیروزی بر نقشه های دشمنان، زمینه های موفقیت و پیشرفت را فراهم کنند تا شاهد 
ثبات سیاسی و اجتماعی در این سرزمین مقدس باشیم. ۶. مسئله فلسطین و قدس 
شریف همچنان مسئله اول جهان اسلام است. لذا ضمن تقبیح عادی سازی روابط برخی 
کشورهای باصطلاح اسلامی با رژیم غاصب صهیونیستی تاکید می شود نه تنها هرگونه 
سازشکاری با دشمنان اسلام و مسلمین بر خلاف مصالح و منافع امت اسلام است، 
بلکه هوشیاری و تقویت جبهه مقاومت علیه جریان نفوذ رژیم صهیونیستی و حمایت از 
کشورهای اسلامی همچون یمن، لبنان، سوریه و افغانستان یک تکلیف شرعی و ضرورتی 
اجتناب ناپذیر می باشد. 7. پیشاپیش هفته دفاع مقدس را گرامی داشته، یاد و خاطره 
شهیدان جنگ تحمیلی، شهدای مدافع حرم بویژه سردار شهید حاج قاسم سلیمانی 
و سردار شهید حسین همدانی و دیگر فرماندهان گرانقدر جبهه مقاومت را گرامی می 
داریم، از افتخارآفرینان قوای مسلح، تجلیل نموده و توفیق روزافزون آنان را از خداوند 
متعال خواستاریم و اعلام می  داریم نیروهای مسلح با بیداری و هوشیاری هر چه تمام 
 تر، مقتدرانه از مرزهای کشور پاسداری و صیانت می کنند و هر اقدامی علیه مردم غیور 
ایران، کوبنده  ترین پاسخ را در پی خواهد داشت و هزینه  ای سنگین را بر دشمنان تحمیل 
خواهد کرد. 8. در آستانه بازگشایی مدارس و دانشگاه ها و شروع سال تحصیلی حوزه 
های علمیه قرار داریم. ضمن تقدیر و تشکر از تلاش تمام دست اندرکاران امور آموزشی 
کشور، انتظار می رود مسؤولان محترم، از این فرصت ارزشمند در جهت رشد و پویایی 
علمی و کسب دانش و معرفت بیشتر، تلاش نموده و مسائل جوانان و سرنوشت آینده 
سازان کشور را جدی گرفته و در گام دوم انقلاب اسلامی بر تبیین و ترویج بینش و بصیرت 
دینی آنها بیفزایند تا شاهد ارتقاء شاخص های علمی، رشد و پیشرفت فناوری و فتح قله 

های علمی جهان توسط جوانان فرهیخته میهن اسلامی مان باشیم ان شاءالله.

رحیمی جهان آبادی عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس:

آمریکا برای تمرکز بر مناقشه اوکراین، چاره ای جز توافق با ایران ندارد 
عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی گفت: با نزدیک شدن به فصل 
سرما و تیره شدن روابط غرب با روسیه به دلیل جنگ با اوکراین، آمریکا می خواهد پرونده اتمی ایران را با 

توافق ببنند تا تمرکز خود را بر جنگ روسیه و اوکراین معطوف کند. 
جلیل رحیمی جهان آبادی در گفت و گو با ایرنا درباره پافشاری وزارت امورخارجه برای اخذ تضمین از 
طرف مقابل در مذاکرات احیاء برجام گفت: بعد از امضاء برجام و عمل نکردن اروپا و آمریکا به تعهداتی که 
باید انجام می دادند، طبیعی است که جمهوری اسلامی در دور جدید مذاکرات برای رفع تحریم ها ضمانت 

محکم و اجرایی را از طرف غربی اخذ کند.
عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس افزود: بخشی از این تضمین می تواند اطمینان از 
حضور و ثبات شرکت هایی باشد که با هدف سرمایه گذاری به ایران می آیند تا پس از توافق، این شرکت ها 

از طرف آمریکا تحت فشار قرار نگرفته و از کشور خارج نشوند.
نماینده مردم تربت جام و باخرز تاکید کرد: به نظرم بهترین تضمین این است که زمینه سرمایه گذاری 
شرکت های غربی را در حوزه مختلف فراهم کنیم. چرا که اقتصاد پایه همکاری های بین المللی است و 
وقتی کشورها سرمایه گذاری های مشترک در خاک یکدیگر انجام می دهند، برای حفظ سرمایه مجبور به 

حفظ روابط خود هستند.
وی چینی ها را نمونه بارز این همکاری دانست و گفت: نکته مثبت در سیاست خارجی چینی ها، پیوند 
وسیع اقتصادی با کشورهای غربی است. وقتی غرب می خواهد با چین در مواردی مقابله کند، این حجم 
وسیع همکاری های چین در کشورهای غربی، اجازه مقابله را به غرب نمی دهد. بر همین اساس حتی 

بخش خصوصی هم از روابط چین با کشورهای غربی محافظت می کند.
این نماینده مجلس یادآور شد: حوزه های نفت و گاز و زیرساختی از جمله مواردی است که می توان 

نسبت به سرمایه گذاری طرف غربی اقدام کرد تا روابط دچار تنش نشده و تثبیت شود.
میزان حجم سرمایه گذاری شرکت های خارجی در ایران طبق توافق مشخص شود

رحیمی جهان آبادی با اشاره به به تاکید ایران مبنی بر اینکه حجم سرمایه گذاری شرکت های خارجی 
باید بر اساس توافق مشخص شود،  عنوان کرد: این خواسته منطقی است. 

این نماینده مجلس  با اشاره به تعهدات ایران مبنی بر ایجاد محدودیت در فعالیت های هسته ای، رقیق 
کردن اورانیوم غنی شده، و خارج کردن برخی از تجهیزات هسته ای از مدار، اظهار داشت: ایران به 

تعهدات خود عمل خواهد کرد اما ممکن است در مقابل طرف غربی به بهانه ای مدعی شود که شرکت های 
خارجی تمایل به سرمایه گذاری در ایران را ندارند یا به صورت غیرمستقیم آنها را به عدم سرمایه گذاری 

در کشور ترغیب کند.
عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس افزود: بیشتر کشورهای غربی به دلیل نفوذی که 

در نهادهای بین المللی دارند، ادعاهای واهی بی ثباتی سیاسی و ریسک سرمایه گذاری در ایران را تبلیغ 
می کنند یا مدعی نقض حقوق بشر در ایران می شوند تا به واسطه این داستان سرایی ها، تمایل شرکت های 

خارجی را برای سرمایه گذاری در ایران کاهش داده یا از بین ببرند.
وی  با تاکید بر اینکه  حل مسائل پادمانی تضمینی برای رفع تحریم ها خواهد بود، اظهار داشت: 
اینکه طرف غربی مدعی شود مسائل هسته ای فقط به ایران و آژانس بین المللی انرژی اتمی مربوط 
است و مسائل بین غرب و ایران هم فقط به همین دو طرف ارتباط دارد، حرف درستی نیست. چرا 
که مذاکرات برای حل پرونده هسته ای است. در غیر این صورت این احتمال و امکان وجود دارد که 
در آینده غرب، توسط شورای حکام و شورای امنیت که اعضای آن همین کشورهای طرف مذاکره 
هستند، پرونده جدیدی برای ایران باز کند تا دوباره همه این گفت و گوها و مذاکرات را از صفر آغاز 

کنیم.
در صورت شفافیت و صداقت طرف مقابل می توان به توافق منصفانه خوشبین بود

نماینده مردم تربت جام و باخرز تاکید کرد: اگر رویکرد طرف غربی با ایران مبتنی بر شفافیت و عمل 
به تعهدات اجرایی باشد، می توان به توافق منصفانه خوشبین بود. درحالتی که تشکیل دهنده اصلی 
شورای حکام و شورای امنیت همین چند کشوری هستند که در حال گفت و گو با جمهوری اسلامی ایران 

می باشند و همین کشورها هم فضا سازی علیه ایران و هر کشوری که بخواهند ایجاد می کنند.
عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس در مورد تاثیر انتخابات میان دوره ای کنگره بر 
توافق، عنوان کرد: به نظرم طرف آمریکایی نسبت به طرف ایرانی عجله بیشتری برای به نتیجه رسیدن 
مذاکرات دارد. چرا که دولت فعلی آمریکا برای اثرگذاری بر کنگره باید دستش پُر باشد و برای این هدف 

باید مذاکرات را به نتیجه برساند.
رحیمی جهان آبادی اضافه کرد: از طرفی با نزدیک شدن به فصل سرما و تیره شدن روابط غرب با روسیه 
به دلیل جنگ با اوکراین، آمریکا می خواهد پرونده اتمی ایران را با توافق ببنند تا تمرکز خود را بر جنگ 

روسیه و اوکراین معطوف کند.
وی خاطرنشان کرد: آمریکا به دنبال این است که آثار مثبت این توافق، اثرش را بر افکار عمومی ایالات 
متحده نشان دهد. چرا که طولانی شدن این روند تا انتخابات میان دوره ای کنگره به ضرر دولت فعلی 

آمریکا خواهد بود.
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شیعیان ما را به زیارت حسین علیه السلام فرمان دهید؛ زیرا رفتن 
به زیارت او، روزی را زیاد و عمر را طولانی می کند و حوادث بد را 
دفع می نماید. رفتن به زیارت او، بر هر مؤمنی که به امامت او از 

جانب خداوند عز و جل اعتراف دارد واجب گشته است.

 شنبه -19 شهریور ماه 1401 - سال بیست وپنجم- شماره 5576

تهذیب الأحکام : ج 6 ص 42 ح

آگهی دعوت مجمع عمومی عادی سالیانه شرکت فن اطلس 
نوپا)سهامی خاص( شماره ثبت 118۳0شناسه ملی10۵900۳8779

از همه سهامداران شرکت دعوت می شود در جلسه مجمع عمومی عادی 
بطور فوق العاده که ساعت 21 چهارشنبه 1401/06/۳0 آدرس قم 
شهرک قدس خ ولیعصر نبش کوچه ۶8 دفتر مصالح فروشی تشکیل 

می شود حاضر شوند.
دستور جلسه: 

الف- استماع گزارش بازرس سال1400
ب- تصویب صورتهای مالی

ج-انتخاب بازرس سال1401 شرکت
هیأت مدیره

انسیه خزعلی توئیت تکذیب استعفایش را منتشر و حذف کرد!
معاون امور زنان و خانواده رئیس جمهوری خبر استعفای خود را ابتدا در اکانت توئیتر خود تکذیب و بعد توئیت 
تکذیب را حذف کرد.پس از رسانه ای شدن خبر مهاجرت پسر انیسه خزعلی به کانادا، او در یک رشته توئیتی موضوع 
را توضیح داد و نوشت: »درحالی که سفر موقت کاری ایشان جهت توسعه و پشتیبانی مجموعه دانش بنیانی است 
که در ایران با تعداد زیادی از دانشجویان کامپیوتر فعال است و خوشبختانه این پروژه کاری رو به اتمام بوده و وی در 
ماه های آینده به کشور باز میگردد. اگرچه ایشان متاهل و مستقل است ولی هرگز قصد مهاجرت نداشته اند.«این 
خبر و توضیحات انسیه خزعلی واکنش های تندی در شبکه های اجتماعی داشت، تا اینکه روز پنجشنبه  یک اکانت 
جعلی با نام انسیه خزعلی از استعفای او خبر داد.ظهر روزجمعه  خزعلی در توئیتی نوشت: این قبیل اکانت ها جعلی 

است و متعلق به اینجانب نیست.این توئیت نیز بعد از مدت کوتاهی از توئیتر خزعلی حذف شد.

آخرین وضعیت کرونا در استان قم
رییس دانشگاه علوم پزشکی استان قم با اشاره به بستری بودن ۶8 بیمار بدحال، از مرگ 2 بیمار کرونایی در این 
استان در 24 ساعت منتهی به هجدهم شهریورماه جاری خبر داد. به گزارش روز جمعه دانشگاه علوم پزشکی قم، 
مهدی مصری در گفت وگویی با اشاره به پذیرش 32 بیمار علائم اولیه کرونا در شبانه روز گذشته، افزود: 24 بیمار 
قطعی و ۶8 بیمار مشکوک به کرونا در مراکز درمانی قم بستری هستند.وی بابیان اینکه از 58 تست روزانه کرونا نتیجه 
۹ تست مثبت بوده است، گفت: تاکنون یک میلیون و ۹3۶ هزار و 314 دُز واکسن در این استان تزریق شده است.
استان قم که از روز جمعه 15 مردادماه جاری در وضعیت قرمز کرونایی و 21 مردادماه در وضعیت نارنجی قرار گرفته 

بود، با اعلام وزارت بهداشت از روز جمعه چهارم شهریورماه به زرد تغییر رنگ داد.

2۰۹ دشت در کشور بیش از 18 سانتی متر فرونشست دارند
رئیس سازمان مدیریت بحران گفت: از مجموع 30۹ دشت کشور، 20۹ دشت بیش از 18 سانتی متر فرونشست 
دارند و این مساله اهمیت آبخیزداری را دو چندان می کند. محمدحسن نامی شامگاه 1۶ شهریورماه در نشست 
بررسی آخرین اقدامات انجام شده در خصوص جبران خسارات سیل و زلزله در چهارمحال و بختیاری با اشاره به 
اینکه کشور ایران در مباحث پیشگیری، آمادگی و پاسخ به بحران دارای استعداد و توان مطلوب است، اظهار کرد: 
در حادثه سیل اخیر 82 نفر تلفات جانی در کشور ثبت شد که باتوجه به بارش هایی که با حجم کمتر در کشور های 
غربی مانند آلمان رخ داد، بسیار کمتر بود و تلفات در این کشور ها چند برابر است. معاون وزیر کشور و رئیس سازمان 
مدیریت بحران  در ادامه با اشاره به اهمیت آبخیزداری در کشور برای جلوگیری از خسارات سیل، گفت: 300 هزار 

میلیارد ریال اعتبارات ملی برای انجام عملیات آبخیزداری در کشور درخواست شده است.

»متکی« رییس خانه احزاب ایران شد
دبیرکل کانون اسلامی فارغ التحصیلان شبه قاره با رای شورای مرکزی به عنوان رییس دوره ای خانه احزاب ایران 
انتخاب شد. امیرمیثم نیکفر عضو خانه احزاب ایران روز پنجشنبه در گفت وگو با خبرنگار احزاب ایرنا، گفت: در جلسه 
عصر امروز شورای مرکزی خانه احزاب، منوچهر متکی از فراکسیون اصولگرایان با 12 رای در رقابت با عبدالحسین 
روح الامینی با ۹ رای به عنوان رییس خانه احزاب ایران در سال اول دوره هفتم انتخاب شد. تیر 1400 حسین کمالی 
از فراکسیون اصلاح طلب به عنوان رییس خانه احزاب ایران در سال سوم انتخاب شده بود. 21 تیر 1400 حسین 

کمالی از فراکسیون اصلاح طلب به عنوان رییس خانه احزاب ایران در سال سوم انتخاب شده بود.

۹ زائر ایرانی در کربلا جان باختند 
رئیس جمعیت هلال احمر از فوت ۹ زائر ایرانی در کربلا خبر داد و گفت: 8407 نفر از زائران ایرانی در عراق به 
نیرو های هلال احمر جهت دریافت خدمات پزشکی مراجعه کردند.پیرحسین کولیوند در گفتگو با مهر، با اشاره آمار 
مراجعات زائران ایرانی به نیرو های هلال احمر در عراق گفت: تا به امروز تعداد 3 هزار و 7۶4 نفر از زائران در کربلای 
معلی به مراکز درمانی که تحت پوشش هلال احمر جمهوری اسلامی هستند مراجعه کردند. بیشترین مراجعه زائران 

در کربلا به دلیل تزریقات، سرم تراپی و تست قند خون بوده است.

تنها بازیکنی که اسکوچیچ را فراموش نکرد
 بعد از برکناری اسکوچیچ و آمدن کی روش بسیاری از بازیکنان تیم ملی نسبت به  این جدایی واکنش نشان ندادند. 
سردار آزمون اما به عنوان یکی از حامیان اسکوچیچ با انتشار یک استوری از این مربی کروات به خاطر زحماتش تشکر 

کرد. آزمون یکی از معدود بازیکنانی بود که اخیرا تولد اسکوچیچ را تبریک گفته بود.

ناکامی دبیر در رسیدن به کرسی اتحادیه جهانی
انتخابات هیئت رئیسه اتحادیه جهانی کشتی روز جمعه و پیش از آغاز رقابت های جهانی 2022 در بلگراد 
صربستان برگزار شد و علیرضا دبیر نماینده ایران نتوانست صاحب کرسی بین المللی شود. وی دراین خصوص 
گفت:ان شاالله 2 سال بعد کسی دیگر را میاوریم، من خیلی بلد نیستم بابت این جور مسائل هزینه کنم، نوش جان 

کسانی که انتخاب شدند.

فرمانده انتظامی استان قم خواستارشد:

 تدوین شیوه نامه مقابله با تخلفات زیست محیطی 
فرمانده انتظامی استان قم گفت: باید شیوه نامه مشخصی برای مقابله موثر با تخلفات زیست محیطی 
در استان قم تدوین و از بروز تخلفات به ویژه در موضوع جابه جایی و تخلیه غیرقانونی پسماند، شکار و 

صید جانوران وحشی جلوگیری شود. 
سردار سید محمود میرفیضی در دیدار مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم گفت: مسأله 
ازاین رو نیروی  تأمین امنیت و سلامت مردم، دارای اهمیت فوق العاده ای است،  محیط زیست در 

انتظامی همواره حامی مجموعه محیط زیست خواهد بود.
وی بابیان اینکه موضوعاتی همچون اشتغال و توسعه اقتصادی نباید دستاویزی برای تخریب طبیعت 
و محیط زیست باشد، خاطرنشان کرد: برای پیشگیری و مقابله با تخلفات زیست محیطی باید همه 
نهادها و دستگاه های مرتبط پای کار باشند تا به اهداف موردنظر دست یافته و ضمن بهبود وضعیت 

محیط زیست استان، شاهد تکرار تخلفات در سطح جامعه نباشیم.
وی همچنین از استقرار صنایع آلاینده متعدد در استان قم در دهه های گذشته اظهار تأسف کرد 
و گفت: باید با ایجاد تعامل و هماهنگی هرچه بیشتر و برگزاری جلسات مشترک جلوی تخلفات 

زیست محیطی گرفته شود.
 فرمانده انتظامی استان قم  از آمادگی کامل این مجموعه برای همکاری های عملیاتی و آموزشی با 
اداره کل حفاظت محیط زیست استان قم خبر داد و گفت: همه مردم و مسئولان برای حفظ و حراست 
از محیط زیست باید متعهد بوده و اجازه ندهیم عده ای سودجو و متخلف، طبیعت و محیط زیست کشور 

را از بین ببرند.
 

رئیس پلیس راه فرماندهی انتظامی استان قم مطرح کرد:
مخاطرات رانندگی با حالت خواب آلود برای زائران اربعین 

رئیس پلیس راه فرماندهی انتظامی استان قم گفت:یکی از عوامل اصلی در تصادف های ناگوار و 
دلخراش به خصوص در مسافرت ها رانندگی با حالت خستگی و خواب آلودگی است 

 سرهنگ مختار  پناهی در آستانه فرارسیدن اربعین حسینی)ع( و مسافرت برخی از زائران با خودرو 
شخصی به استان های مرزی به منظور شرکت در این همایش با شکوه اظهار داشت: تجزیه تحلیل 
های تصادفات نشان می دهد که رانندگی با حالت خستگی و خواب آلودگی یکی از عوامل اصلی و 

مهم تصادف های ناگوار و دلخراش به خصوص در مسافرت ها است.
وی با بیان اینکه راننده به ازای هر دو ساعت رانندگی باید حداقل 15 دقیقه استراحت داشته باشد 
افزود: رانندگی در شب به ویژه زمانی که راننده خسته باشد، به حوادثی همچون منحرف شدن خودرو 

و واژگونی آن می شود.
رئیس پلیس راه فرماندهی انتظامی استان قم تصریح کرد: هنگامی که راننده احساس خستگی و 
خواب آلودگی کرد باید در اولین نقطه ایمن، توقف کند و پس از استراحت و رفع خستگی، دوباره به 

رانندگی بپردازد.

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم خبرداد:

بهره برداری از »بی آر تی« قم
 به پردیسان تا سه ماه آینده

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم طول مسیر بی آر تی از پردیسان تا میدان 
مرجعیت را ۹ کیلومتر دانست و گفت: عملیات عمرانی این طرح آغاز شده و امید 

می رود تا 3 ماه آینده بصورت کامل مورد بهره برداری قرار بگیرد.
عباس حلوایی زاده در گفت وگویی با اشاره به طرح»بی آر تی« قم، بیان کرد: 
این طرح از پردیسان تا میدان مرجعیت در عرض داخلی حدود 14 متر مربع 

مسیر ویژه بی آر تی پیش بینی شده است.
وی طول مسیر را ۹ کیلومتر دانست و ابراز داشت: عملیات عمرانی این طرح 
آغاز شده و امید می رود تا 3 ماه آینده بصورت کامل مورد بهره برداری قرار بگیرد.

حلوایی زاده با اشاره به برخی از ویژگی های این طرح حمل ونقلی، بیان کرد: 
این طرح اولین طرح روسازی بی آر تی در شهر قم است که در قالب آن صرفه 
جویی ویژه ای در کاهش مصالح، متریال و روسازی تثبیت شده بتنی عملیاتی 

شده است.
معاون فنی و عمرانی شهرداری قم ادامه داد: این نوع روسازی های تثبیت شده 
بتنی در مسیرهای کوهستانی مانند محور آیت الله بروجردی سبب می شود تا 
هیچ گونه انحرافی در تردد خودروهای عبوری ایجاد نشود و شیار افتادگی در 

آسفالت انجام نشود.
حلوایی زاده تصریح کرد: بعد از اتمام روسازی بتنی این محور، توزیع روکش 

آسفالت 4 سانتی متری بر روی این خط بی آر تی انجام خواهد شد.
 

مدیر منطقه دو شهرداری قم خبرداد:

انتقال کاربری های مزاحم
 در اطراف بوستان جوان

مدیر منطقه دو شهرداری قم از اجرای 75 پروژه عمرانی در این منطقه در سال 
1401 خبر داد و گفت: انتقال کاربری های مزاحم در اطراف بوستان جوان نیز 

در دستور کار قرارگرفته است.
در منطقه  را  متنوع عمرانی  پروژه های  اجرای  در گفت وگویی  رضا رحیمی 
دو موردتوجه قرارداد و اظهار داشت: اجرای به موقع پروژه های عمرانی یکی از 

مهم ترین دغدغه های مهم منطقه است.
وی تعداد پروژه های منطقه دو را در سال جاری 75 مورد اعلام کرد و افزود: 
بهره برداری از زیرگذر بلوار شهدای روحانیت و بلوار جمهوری اسلامی از اقدامات 
مهم منطقه در سال 1401 است که امیدواریم در کمترین زمان به بهره برداری 

برسد.
مدیر منطقه دو شهرداری قم یکی از کارهای منطقه را برنامه ریزی مناسب برای 
پروژه های سال بعد دانست و گفت: با توجه به دو مصوب مهم سفر اخیر ریاست 
جمهوری به قم در منطقه دو در حال برنامه ریزی برای اجرای هر دو مصوبه در 

سال آینده هستیم.
وی به یکی از مصوبات سفر اخیر ریاست جمهوری به شهر قم اشاره کرد و 
گفت: انتقال کاربری های مزاحم در کنار بوستان جوان یکی از مصوبات سفر اخیر 

ریاست جمهوری به قم بوده که برنامه ریزی های آن انجام شده است.
رحیمی ادامه داد: برنامه ریزی های لازم برای مشارکت با آموزش وپرورش نیز 
در حال انجام است تا دو یا سه مدرسه به تجهیزات ورزشی مجهز شده و بعد از 

تعطیلی مدارس در اختیار بانوان قرار گیرد.
 

سرپرست سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی شهرداری قم خبرداد:

تجهیز تاکسی های دو خط مهم شهر 
قم به کارت خوان

سرپرست سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی شهرداری قم از تجهیز 34 
دستگاه تاکسی خط باجک به دستگاه کارت خوان خبر داد و گفت: در مرحله 
دوم تاکسی های خط میدان جانبازان به دستگاه کارت خوان مجهز می شوند و با 
توافقی که با یکی از شرکت ها انجام شده امیدواریم در ۶ ماه دوم سال جاری اکثر 

تاکسی ها دستگاه کارت خوان در اختیارشان قرار گیرد.
علی نیک در گفت وگویی به اهمیت تجهیز تاکسی ها به دستگاه کارت خوان 
اشاره کرد و اظهار داشت: نبود پول نقد و استفاده شهروندان از کارت خوان 

مشکلاتی را در پرداخت کرایه نقدی تاکسی ها در سطح شهر ایجاد کرده است.
وی از تجهیز همه تاکسی های سطح شهر به دستگاه کارت خوان تا پایان سال 
خبر داد و افزود: در حال حاضر خط باجک با 34 دستگاه به دستگاه کارت خوان 

مجهز شده و در مرحله بعد تاکسی های خطوط مجاور نیز مجهز می شوند.
سرپرست سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی شهرداری قم تأکید کرد: 
در مرحله دوم تاکسی های خط میدان جانبازان به دستگاه کارت خوان مجهز 
می شوند و با توافقی که با یکی از شرکت ها انجام شده امیدواریم در ۶ ماه دوم سال 

جاری اکثر تاکسی ها دستگاه کارت خوان در اختیارشان قرار گیرد.
تاکسی ها  برای کرایه  نقدی  پرداخت  بر حذف  تأکید دوباره  با  پایان  وی در 
خاطرنشان کرد: تلاش می کنیم هر چه سریع تر پرداخت نقدی در تاکسی ها 

حذف و این مشکل و چالش بین رانندگان و شهروندان حل شود.

مدیر منطقه پنج شهرداری قم:

منطقه پنج می تواند دررونق اقتصادی قم 
نقش مهمی ایفا نماید 

مدیر منطقه پنج شهرداری قم با تأکید بر توسعه منطقه پنج و ظرفیت این 
منطقه در رونق اقتصادی شهر گفت: این منطقه دارای ظرفیت های زیادی بوده و 

می تواند در رونق اقتصادی شهر نقش مهمی را ایفا کند.
افزود:  و  داد  پنج خبر  منطقه  برای  توسعه  برنامه  پنج  اجرای  از  قراچورلوی 
نخستین کاری که در منطقه انجام شده طراحی شوارع منطقه بود، همچنین 
200 هزار متر املاک مردم که در طرح بود از طرح خارج شد و در فاز دوم برای 

این املاک پروانه صادر می کنیم.
مدیر منطقه پنج شهرداری قم تصریح کرد: منطقه پنج درحال توسعه بوده و 
نیازهای زیادی دارد و در ابتدا برای محدودهای دارای استعداد طرح تعریف شده 
آن  نقشه های  و  آماده   طرح  منطقه  این  در  هکتار  برای 122  امروز  تا  است؛ 

تهیه شده و در مرحله تصویب است.
قراچورلوی تأکید کرد: در صورت تصویب طرح منابع درآمدی خوبی برای 
منطقه ایجاد خواهد شد همچنین ارزش افزوده لازم برای اهالی منطقه ایجاد 

می شود.
وی انجام کارهای زیربنایی را زمان بر دانست و خاطرنشان کرد: ما در این منطقه 
با موضوعاتی مواجه هستیم که حل و فصل آن نیاز به همگرایی بین نهادها و 
ارگان ها دارد. قراچورلوی ادامه داد: بوستان بانوان نیز در بلوار ولی عصر)عج( در 
حال ساخت بوده و پروژه های عمرانی زیادی برای منطقه برنامه ریزی شده است، 

امیدواریم با مشارکت مردم و بخش خصوصی بتوانیم منطقه را آباد کنیم.

مدیر منطقه هشت شهرداری قم:

قبل از خرید واحدهای مسکونی
 از شهرداری استعلام گرفته شود

مدیر منطقه هشت شهرداری قم گفت: شهروندان ساکن پردیسان قبل از خرید 
واحدهای مسکونی دارای تجاری موقت و غیرمجاز جهت استعلام به شهرداری 

مراجعه کنند.
محمدحسین علی اکبری با اشاره به توجه ویژه شهروندان پردیسان در خرید 
واحدهای مسکونی در مجتمع های داری تجاری اظهار داشت: با توجه به اینکه 
برابر ضوابط امکان صدور مجوز تجاری در زمین های با کاربری مسکونی وجود 
ندارد؛ لذا شهروندان قبل از هرگونه خرید واحد مسکونی در این گونه مجتمع ها از 

شهرداری استعلامات لازم را اخذ نمایند.

رئیس اداره نگهداری ابنیه راه های اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان 
قم گفت: با اعتباری بالغ بر 235 میلیارد ریال، طرح احداث تقاطع غیر همسطح 
روستای باغیک - شهر تفرش محور قدیم سلفچگان - ساوه در استان قم عملیاتی شد. 
جعفر اویسی در گفت و گویی افزود: با توجه به اولویت های اجرایی سازمان متبوع و به 
تبع آن ادارات کل استانی در رفع نقاط حادثه خیز و تامین ایمنی سفرهای برون شهری، 
اجرای طرحی به منظور رفع نقطه حادثه خیز باغیک - تفرش واقع در محور قدیم 

سلفچگان- ساوه، دردستور کار این اداره کل قرار گرفت.
وی افزود: پس از مطالعات صورت گرفته، نسبت به احداث یک دستگاه پل زیرگذر 

جهت اجرای  تقاطع غیر همسطح در محل، برنامه ریزی شد.
اویسی ادامه داد: پس از اخذ تصمیم احداث تقاطع غیر همسطح باغیک- تفرش 
و تامین اعتبارات آن، کلنگ احداث این تقاطع که نقش تعیین کننده ای در کاهش 

حوادث در این نقطه از محور قدیم سلفچگان- ساوه دارد، بر زمین خورد.
وی درخصوص مشخصات فنی پروژه گفت: از آنجا که محورقدیم سلفچگان- ساوه 

از مسیرهای پرترافیک و معبر وسایط نقلیه نیمه سنگین است، جهت هدایت ترافیک 
و جلوگیری از مسدود شدن راه، نسبت به احداث یک راه کمکی) واریانت( به موازات 

جاده قبلی اقدام می شود.
رئیس اداره نگهداری ابنیه راه های اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم 
به دیگر مشخصه های فنی پروژه پرداخت و عنوان کرد: در این طرح یک دستگاه پل 

باکسی زیرگذر به ارتفاع 4.5  متر و دهانه 12 متر در محل احداث می شود.
اویسی افزود: به منظور احداث رمپ های ورودی و خروجی تقاطع، نسبت به عملیات 
باربرداری و بارریزی و اجرای زیراساس، اساس، آسفالت بیندر و توپکا در سطوح جاده 

ای تقاطع اقدام می شود.
وی تصریح کرد: هزینه مورد نیاز پروژه به صورت مشترک و از محل اعتبارات سازمان 

راهداری و حمل ونقل جاده ای و نیز اعتبارات استانی تامین شده است.
اویسی از تمامی کاربران جاده ای که از محل اجرای پروژه تردد می نمایند درخواست 
کرد نسبت به رعایت جوانب ایمنی، ساعی و با مجریان طرح تعامل لازم راداشته باشند.

یک مسوول دراداره کل راهداری استان قم خبرداد:

اجرای طرح احداث تقاطع غیر همسطح باغیک - تفرش 

استاندار قم با توجه به اینکه نگاه ویژه به رفع مشکلات آموزش و پرورش در قم وجود 
دارد، گفت: مسائل آموزش و پرورش را باید حل کنیم و همه برای این موضوع باید پای 

کار بیایند. 
سید محمدتقی شاهچراغی در شورای آموزش و پرورش استان قم که در سالن 
جلسات این اداره کل برگزار شد، با اشاره به اینکه بسیاری از مشکلات را با پیگیری 
می توان حل کرد، اظهار کرد: برگزاری جلسات به تنهایی و عدم پیگیری مصوبات 

نمی تواند مشکلی را از آموزش و پرورش حل کند.
وی با بیان اینکه اتفاقات خوبی در حوزه نیروی انسانی مورد نیاز آموزش و پرورش را 
شاهد بوده ایم، عنوان کرد: در این عرصه از ظرفیت بازنشستگان و دانشجویان استفاده 
شده است. استاندار قم با اشاره به اینکه باید مسائل آموزش و پرورش را حل کنیم و همه 
برای این موضوع باید پای کار بیایند، مطرح کرد: نگاه دولت به کار جهادی است که در 

قالب هماهنگی و هم پوشانی انجام خواهد شد.
وی با بیان اینکه باید از ظرفیت تمام مجموعه ها برای رفع مشکلات استفاده شود، 
خاطرنشان کرد: موضوع  سرویس حمل و نقل دانش آموزان روستایی یک موضوع 

بسیار مهم و حیاتی است که باید در جلسه ای به طور ویژه به آن پرداخته شود.

شاهچراغی با اشاره به بحث متمم بودجه سفر، تصریح کرد: پیگیری های لازم برای 
این موضوع درحال انجام است و باید برخی از مسائلی که مهم و ضروری است احصا 
شود تا بتوانیم از متمم برای آن ها استفاده کنیم. وی با بیان اینکه برای حل مشکلات 
نیازمند پیگیری مستمر هستیم، یادآور شد: فضای جدیدی که در دولت ایجاد شده 
است در راستای رفع مشکلات قرار دارد. استاندار قم با اشاره به اینکه باید در موضوعات 
آموزش و پرورش به صورت دقیق تر و مصداقی تر ورود پیدا کنیم، بیان کرد: برخی از 
مسائل این حوزه را نیز می توانیم در قالب سفر دوم رئیس جمهور به قم مطرح کرده و به 
دنبال رفع آن باشیم. وی با بیان اینکه خوشبختانه فضای همراهی و همکاری در استان 
وجود دارد، ابراز کرد: بخشی از مشکلات را می توانیم با استفاده از ظرفیت استان رفع 

کنیم و برای برخی دیگر باید از ظرفیت های کشوری و ملی استفاده کنیم.
مدیرکل آموزش و پرورش استان قم نیز دراین جلسه با اشاره به افزایش جمعیت ساکن 
در خیابان های انسجام، شهید کلهری، بلوار 15 خرداد، بلوار غدیر روبروی بوستان 
علوی و اطراف مهمانسرای شاهد گفت: این مناطق باید در اولویت اختصاص و تامین 
زمین برای ایجاد مدرسه قرار گیرد. علیرضا رحیمی، با بیان اینکه امسال 15 هزار و 1۹۹ 
دانش آموز به استان اضافه شدند، ابراز کرد: در حوزه ابتدایی نیز نیازمند 4 هزار 850 

نیرو بودیم ولی تنها 3 هزار و 540 معلم داریم.
وی ادامه داد: در دوره متوسطه نیز نیاز استان به 4 هزار و 58۶ معلم بوده است 

درحالی که ظرفیت استان 3 هزار و 371 نفر است.
رحیمی با اشاره به اینکه حدود 700 نفر از معلم های بازنشسته را نیز به محیط کار 
بازگرداندیم، بیان کرد: بار کمبود نیرو از دوره ابتدایی درحال منتقل شدن به دوره 

متوسطه اول است.
وی با بیان اینکه توزیع کتاب های درسی توسط آموزش و پرورش فشار کاری در این 
اداره را افزایش داده است، اظهار داشت: در گذشته کتاب ها در بازار توزیع می شد اما در 
سالیان اخیر باید دانش آموزان ابتدا در سایت ثبت نام کنند که به دلایل مختلف برخی 

از دانش آموزان این امکان را ندارند.
وی عنوان کرد: وسیله ای برای حمل و نقل دانش آموزان در دو بخش دیگر استان قم 

یعنی کهک و جعفرآباد وجود ندارد.

استاندار قم:

برای حل مسائل آموزش و پرورش همه پای کار بیایند

خشکسالی دریاچه عباس آباد

عکاس : مهدی محبی پور

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم از ساخت 
1200 جای پارک در سال 1401 خبر داد و گفت: با 
توجه به مطالعات جامع حمل ونقل و ترافیک، شهر 
قم به بیش از 10 هزار جای پارک نیاز دارد و بر اساس 
۶ هزار جای پارک موجود، به 4 هزار جای پارک دیگر 

نیاز داریم.
نهضت  آغاز  از  گفت وگویی  در  طبیبی  مسعود 
خبر  جاری  سال  فروردین ماه  از  پارکینگ  ساخت 
بودجه  تأمین  با  جاری  سال  داشت:  اظهار  و  داد 
موردنیاز برای ساخت پارکینگ اقدامات جدی آغاز و 

برنامه ریزی ها لازم انجام شد.
وی تعداد جای پارک در سطح شهر را در حدود ۶ 
هزار پارک اعلام کرد و افزود: این ظرفیت برای شهر 
و  بوده  ناکافی  و مذهبی  به عنوان شهری ملی  قم 
ما علاوه بر تأمین پارکینگ موردنیاز شهر باید نیاز 

مسافران و زائران را نیز رفع کنیم.

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم تصریح 
کرد: با توجه به مطالعات جامع حمل ونقل و ترافیک، 
شهر قم به بیش از 10 هزار جای پارک نیاز دارد و بر 
اساس ۶ هزار جای پارک موجود به 4 هزار جای پارک 

دیگر نیاز داریم.
سال  برای  پیش بینی شده  پارک  جای  تعداد  وی 
و  عنوان  پارک  جای   1200 حدود  در  را   1401
بودجه  محدودیت  به  توجه  با  کرد:  خاطرنشان 
امسال  گرفته شده  نظر  در  ما  برای  که  امکانی  و 
می توانیم عددی در حدود 1200 جای پارک را در 

سطح شهر تأمین کنیم.
اولویت شهرداری ساخت پارکینگ در هسته مرکزی 

شهراست
از بخش خصوصی در ساخت  با دعوت  طبیبی 
جای  هزار   4 ساخت  برای  داد:  ادامه  پارکینگ 
استفاده  کنار  در  است  لازم  شهر  موردنیاز  پارک 

بخش  کمک های  از  شهرداری  ظرفیت های  از 
خصوصی نیز استفاده کنیم.

در  پارکینگ  ساخت  در  را  شهرداری  اولویت  وی 
هسته مرکزی شهر دانست و بیان کرد: مناطق 3، 
1،7 و 4 در اولویت بوده و سپس مناطق 2 و ۶ و در 

مرحله سوم مناطق 5 و 8 در اولویت قرار دارند.
معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم از اعلام 
فراخوان برای ساخت پارکینگ در لکه های خالی در 
سطح شهر خبر داد و افزود: لکه های خالی در سطح 
مورداستفاده  پارکینگ  برای  موقت  به صورت  شهر 
قرار می گیرند تا برای ساخت پارکینگ های طبقاتی 

برنامه ریزی های لازم انجام شود.
بلوار  در  مکانیزه  پارکینگ  ساخت  لزوم  از  وی 
شهید سلیمانی خبر داد و گفت: امیدواریم با توافق 
پارکینگ  یک  بتوانیم  قم،  منطقه ای  آب  با شرکت 

مکانیزه در بلوار شهید سلیمانی بسازیم.

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم :

شهر قم به ۴ هزار جای پارک جدید نیاز دارد

جهاد  سازمان  گیاهی  تولیدات  بهبود  معاون 
کشاورزی استان قم گفت: در سال زراعی پیش رو، 
2۹ هزار هکتار گندم و جو با استفاده از بهترین 
نوع ارقام موجود در زمین های کشاورزی مناطق 

مختلف استان کشت می شود. 
محمد علی سلامی طی سخنانی اظهار کرد: در 
همین رابطه 23 هزار هکتار از مزارع استان برای 
کشت جو و همچنین ۶ هزار هکتار از زمین های 
اختصاص  دیم  و  آبی  گندم  کشت  به  کشاورزی 
خواهد یافت،  همچنین سه هزار هکتار کلزا نیز در 

قم کشت می شود.
وی افزود: بر اساس عملکرد سال های گذشته 
می توان پیش بینی  کرد امسال نیز در هر هکتار به 

طور میانگین تا پنج تُن گندم و جو برداشت شود که 
این میزان برای استان قم که با تنش های محیطی 
مواجه  روبه  آبی  منابع  کمبود  مساله  جمله  از 

می باشد،  رقم قابل توجهی است. 
جهاد  سازمان  گیاهی  تولیدات  بهبود  معاون 
این که کشاورزان قمی  به  اشاره  با  کشاورزی قم 
داد:  ادامه  هستند،  برخوردار  بالایی  مهارت  از 
کشاورزان استان در کشت خود از بذرهای اصلاح 
شده استفاده می کنند که این مساله عاملی برای 
کیفیت بالای محصولات زراعی تولید شده در قم 

است.
و  هماهنگی ها  قم  استان  در  گفت:  سلامی 
اقدام های لازم برای آغاز سال زراعی از مدت ها قبل 

آغاز شده است و امیدواریم امسال شاهد افزایش 
تولید محصول و کیفیت بالای آن باشیم و کشاورزان 

قمی درآمد خوبی کسب کنند.
تولید  زمینه  در  بهره بردار  هزار   14 از  بیش 
محصولات کشاورزی در قم فعال هستند، همچنین 
میزان متوسط تولید بخش کشاورزی این استان 
در سال 850 هزار تن در زمینهٔ محصولات زراعی،  

باغی،  دامی، شیلات و گلخانه ای است.
را  قم  کشاورزی  بخش  بهره برداران  بیشتر 
به نحوی که  می دهند  تشکیل  استان  روستاییان 
اشتغال  درصد   50 حدود  به تنهایی  کشاورزی 
روستاییان در بخش های مختلف استان را به خود 

اختصاص داده است.

معاون سازمان جهاد کشاورزیاستان قم:

۲۹ هزار هکتار از اراضی قم زیر کشت گندم و جو می رود 


